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POČETAK U 8,45 ČASOVA 

SADRŽAJ: Govornic/; Petar Kosović, dr.  Aleksandar Mijović, 'Miloš 
Rašović, Žarko Tomašević, Stamenko  Stošić, Jeremija  Prolić, 

Pre dnevnog  reda:   1  — Čitanje l  usvajanje za- Kare,   Doberšek,   Pretsednik   Narodne  skupštine   Stevan   Ćirić 
pisilika XXIII  redovnog sastanka; (tri   pUta)>   Potpretsednik   Narodne   skupština   Franjo   Markić 

2   Saopštenje   interpelacije   Milana   Mravlje   i <dva  puta), Milan  Božić, .Milivoje Đ. Perić, Dušan   Ivancevic, 
drugova   narodnih poslanika, na Ministra unutrašnjih Potpretsednik'Narodne skupštine Vojko Cvrkic (tri puta). 
poslova 'o upravniku Ljubljanske policije dr. Hacinu D   .    . .,   Ci          ....'.             , . 
Insn.i   koii   ie  izdao službenu tajnu i zloupotrebio Pretsedmk  Stevan   Cinc:  Gospodo  narodni  po- 
.vni tužbeni noložai, i usvajanje prvenstva; slanici, imam čast da otvorim XXIV redovni sastanak 
svoj službeni poiozaj,      *   j   j   F Narodne skupštine. Molim g. Dragomira Stojadino- 

3 _ Odgovor   Pretsednika   Narodne   skupštine    vića da izvoli pročitati za,pisni(k pr0$le sedinice 

Stevana Čirića na kratko pitanje Nikole Kabalina, na- c i    *      г* •     o* : J-      -A        «•* sievana cincd na »vid       у      j Sekretar   Dragomir   Stojadmović   pročita   zapi- 
rodnog poslanika. sni,k ^j,, redovnog sastanka. 

Govornici; Vojislav Lazić (primedba na zapisnik), sekre- Pretsednik Stevan  Ćirić:  Ima li  ko  od gospode 
tar  Narodne   skupštine   DraRomir  Stojadinović,  Života   Mila- narocinih poslanika kakvu primedbu ПЗ pročitani za- 
nović (o povredi Poslovnika), dr. Janko Baričević (radi lično« piSnik? (Vojislav Lazić: Molim za reč)  Reč ima g. 
objašnjenja),  Ministar  bez  portfelja  dr.  Miho  Krek, Nikola Vojislav Lazić. 
Kabalin   Pretsednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (tri puta). %/«tioi»-   f ~~-A.   r л _.   • t     •  • '"• rrciseunm Vojislav Lazić:  Gospodo  narodni poslanici, za- 

Dnevni  red:  Nastavak  pretresa  u  načelu  izve- pisnik nije tačan u tome, što kaže, da sam ja go- 
štaja Finansijskog odbora o predlogu budžeta držav- vorio u svoje ime. Međutim, ja sam se prijavio go- 
nih rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskog za- spodinu  Pretsedniku u  ime  grupe,  odnosno  u  ime 
kona za 1937/38 godinu. Kluba nezavisnih poslanika. Prijavio sam se istim pi- 
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smom kojega je g. Pretsednik uputio tome Klubu i 
zahtevao da Klub odredi govornike. Prema tome za- 
pisnik nije u tome tačan. To je jedno. 

Drugo, hoću ovom prilikom da koustatujem pri- 
strasnost našega g. Pretsednika prema trajanju go- 
vora po dužini vremena narodnih poslanika. Dok je 
g. Pretsednik meni na prošloj sednici oduzeo reč, i 
ako nisam govorio jedan čitav sat, dotle druge to- 
lerira da govore mnogo više preko vremena, a to se 
je baš desilo istoga onoga dana kada je meni odu- 
zeo reč. Onda je naš poštovani drug, koga ja mnogo 
cenim i poštujem, gospodin Janko Baričević govorio 
tri i po sata. .\emain ja ništa protiv toga što je 
g. Baričević govorio tri i po sata, smatram da je to 
na svome mestu, protiv toga ne protestvujem i ne 
bunim se, ali se samo bunim protiv toga nejednakog 
postupka g. Pretsednika. Jer kad g. Pretsednik može 
i druge tolerirati, trebao bi tolerirati i mene, baš da 
sam govorio i u svoje ime, ali ja sam govorio u ime 
Kluba. On mi nije dozvolio, presekao me, i to kon- 
statujući izjavljujem, da tako nije trebao postupiti, 
sa mnom naročito u ovoj načelnoj budžetskoj debati 
i naročito u onome o čemu .sam ja govorio. Hoću i 
ovom prilikom da koustatujem da se seljaci svuda i 
na svakom mestu smatraju kao ljudi nižega reda, pa 
tako i g. Pretsednik smatra poslanike seljake kao 
poslanike drugoga reda, i prema njima meri jednim 
merilom a prema intelektualcima drugim merilom. 
(Povici sa desnice: To nije istina!) Takvo sam ja 
ubedenje stvorio i o tome ubedenju niko me ne 
može  razuveriti. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima sekretar g. 
Stojadinović da se izjasni da li prima primedbu na 
zapisnik. 

Sekretar Dragomir Stojadinović: Primedbu na- 
rodnog poslanika g. Vojislava Lazića ne mogu pri- 
miti, pošto je u zapisnik tačno ušlo što ima da ude 
prema § 32 Zakona o poslovnom redu u Narodnoj 
skupštini. Što nije ušlo da je govorio u ime grupe, 
razlog je taj, što nije bio ni prijavljen kao govor- 
nik u ime grupe, o čemu je Pretsednik g. Ćirić dao 
potpuno objašnjenje. Njegove primedbe ne odnose 
se uopšte na zapisnik već na povrede Poslovnika. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Života  Milanović o povredi  Poslovnika. 

Života Milanović: Gospodo narodni poslanici, po 
Zakonu o poslovnom redu u Narodnoj skupštini 
predvideno je da govornik u svoje ime može da go- 
vori jedan sat, a govornik u ime grupe može da go- 
vori sat i рб. To je zakon normirao i mi toga treba 
da se pridržavamo. Narodna skupština može da za- 
ključi i drukčije, da se to vreme produži, ali, gospo- 
do, što važi za jednoga, to važi i za drugoga. Ja 
ovde moram da se saglasim sa g. Vojom Lazićem', da 
je faktički njemu oduzeta reč po takvoj primeni Po- 
slovnika. On j.e govorio jedan sat, i Gospodin Pret- 
sednik je kazao: po Poslovniku više ne možeš go- 
voriti. 

Dotle je, gospodo, sve u redu. Ali šta biva po- 
sle? Dolaze drugi govornici koji govore po dva sata, 
dva i po sata pa i tri sata. Ja, gospodo, nemam ništa 
protivu toga što su gospoda govornici toliko govo- 
rili. To su bili vrlo lepi govori i ja predlažem da se 
neki od tih govora i štampaju o trošku Narodne 
skupštine kao na primer govor g. Baričevića i g. Ko- 
šića i da se ti govori rasture u narod, da narod vidi 
šta se ovde radi, te da ima jedno merilo i mišljenje 

o važnim državno-pravnim pitanjima koja se ras- 
pravljaju u Narodnoj skupštini. Ali, gospodo, pored 
ovih pitanja koja su sa ovoga mesta izneta, ima i 
drugih tako isto važnih pitanja, i ja mislim kad je- 
dan narodni poslanik govori ovde o jednom seljač- 
kom pitanju, da je to isto tako važno kao i srpsko, 
hrvatsko i jugoslovensko pitanje, i ja držim, da se i 
ti takvi govori mogu ovde govoriti i čuti, i da i takvi 
govornici treba da imaju ista prava kao i druga go- 
spoda govornici. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, smatram za dužnost da odgovorim gospodi 
narodnim poslanicima i Vojislavu Laziću i g. Životi 
Milanoviću. 

Pre svega još jedanput konstatujem da je tvrd- 
nja g. Lazića, da je govorio manje od jednog sata, 
apsolutno netačna. Cim se pojavi koji od gospode 
govornika na govornici Pretsedništvo zabeleži tačno 
sat i minut kad je počeo da govori, i mogu konsta- 
tovati da je čak i nehotična tvrdnja g. Živote Mila- 
novića, da sam pravilno primenio Poslovnik, i pustio 
g. Lazića da govori koliko ima prava, netačna. I g. 
Lazić je govorio više nego što Poslovnik dopušta. 

Drugo, gospodo, opet moram da konstatujem 
da g. Lazić nije govorio u ime grupe. Ja sam napisao 
pismo svima grupama, svima šefovima grupa, u kome 
sam ih zamolio da mi dostave svoje govornike i da 
mi naročito naznače one koji će imati čast da govore 
u ime njihovih grupa. Evo, gospodo, ovde je dopis 
od Nezavisnog kluba, kome pripada g. Vojislav La- 
zić, kojim je odgovorio na moje pitanje. Tu su na- 
značeni govornici svi i ja ću ih pročitati po redu, da 
vidite da ni jedan nije naznačen da govori u ime gru- 
pe, nego su naznačeni ovako: Na prvom mestu g. Ra- 
doje Jovičić, na drugom g. Vojislav Lazić, na trećem 
g. Aleksandar Mijović itd. Iz ovoga dopisa apsolutno 
proizilazi da ni jedan govornik od ove gospode nema 
prava da govori u ime grupe. (Vojislav Lazić: Imamu 
i mi to pravo!) Imate, ali treba Klub da odredi ko će 
govoriti u ime Kluba, a ne može sam govornik da 
sebe odredi da će govoriti u ime Kluba. Vas, Gospo- 
dine Laziću, Klub nije odredio, i ja sam se držao 
strogo Poslovnika i Vi ste imali da govorite samo u 
svoje ime. 

A što se tiče izjave o toleriranju, tu g.g. Lazić i 
Milanović imaju pravo — vidite po tome da želim 
biti objektivan — što nekoj gospodi narodnim posla- 
nicima doista Pretsedništvo dopušta da duže govore, 
dok se prema nekim g. poslanicima strože primenju- 
je Poslovnik. Ali, gospodo, da znate nije ni to po sa- 
movolji Pretsedništva, nego prosto po raspoloženju 
Narodne skupštine. Ako Narodna skupština pažljivo 
sluša, i ako Pretsedništvo primeti da bi bila psiholo- 
ška pogreška oduzeti reč govorniku, onda sa dopu- 
štenjem Narodne skupštine, sa tim prećutnim pristan- 
kom Narodne skupštine, govornik govori duže nego 
Sto je to po Poslovniku određeno. Prekjučerašnji slu- 
čaj je najbolji dokaz za to. G. Vojislav Lazić možda 
baš zbog toga nije imao za sebe raspoloženje Narod- 
ne skupštine, u onom trenutku kad mu je isteklo vre- 
me, baš zbog toga što "je Narodna skupština znala da 
je tada dolazio na red'g. dr. Janko Baričević. (Vo/i- 
slav Lazić: Niko nije protestvovao!) Većina jeste, i 
čak, šta više. većina je tražila mnogo pre nego što 
sam ja intervenisao, da postupim strogo po Poslov- 
niku. Ja upotrebljavam ovu priliku da i sa ovoga 
mesta onaj apel. koji je uputio narodni poslanik g. 
Milanović na svoje kolege, potkrepim, i zamolim svu, 
gospodu   govornike   da   se   zaista   po   mogućnosti 
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strogo drže Poslovnika, da na taj način debata teče 
onako kao što treba da teče; to molim tim ipre, što 
se dosta vremena izgubilo, i ako želimo da država 
dobije na vreme budžet, potrebno je da se strogo 
držimo Poslovnika. 

Što se tiče, gospodo, primedbe na zapisnik, ja 
bih trebao sada da stavim na glasanje Narodnoj 
skupštini, da li Narodna skupština prima primedbu 
na zapisnik, da je g. Vojislav Lazić govorio u ime 
grupe. Ja vas molim da me te dužnosti razrešite, 
jer ćemo doći do jednoga nemogućeg položaja. Klub 
sam nije -prijavio g. Vojislava Lazića da govori u 
ime grupe, i ipre nego što je on došao na govornicu, 
Pretsedništvo je bilo uverenja da iz toga Kluba nije 
imao nilko da govori u ime grupe. Naknadno to 
pravo vindicirao je sebi g. Vojislav Lazić i sada Na- 
rodna Skupština ima o tome da rešava, da li je Klub 
g. Vojislava Lazića prijavio da govori u ime grupe. 
Prema tome ja molim Narodnu skupštinu da primi 
zapisnik onako kako je pročitan. (Glasovi: Pri- 
mamo.) 

Objavljujem da je zapisnik primljen bez pri- 
medbe (Dr Janko Baričević: Molim za reč). Ima reč 
radi ličnog objašnjenja g. dr. Jauko Baričević. 

Dr. Janko Baričević: Gospodo narodni poslani- 
ci meni je lično neprijatna ova upadica, o kojoj 
se sada raspravlja, a .pogotovu ona, koja se desila 
neki dan Ja smatram da se imade prema svima na- 
rodnim poslanicima postupati jednako i ravnoprav- 
no Smatram, da je važnost predmeta, o kome je go- 
vorio g Vojislav Lazić na istoj visini kao i predmet 
o kome sam govorio i ja. Lično, ja sam zahvalan 
g. Pretsediiiku Narodne skupštine, što je on meni 
di'skrecionalnom svojom vlašću dopustio, da govo- 
rim preko reda, ali, gospodo, dopustite da ustvrdim 
i to da je čitava Narodna skupština — ja sam slu- 
čajno sam opazio i na desnici — tražila od g. Pret- 
sednika, da ja nastavim i dovršim svoj govor. Ja ne 
bih želeo, da bi tu g. Vojislav Lazić imao lose i krivo 
mišljenje o meni, kao da sam može biti ja neki 
»ekstra vuršt«, ili da sam ja možda prisvojio neko 
naročito pravo; ja bih želeo da i g. Vojislav Lazic, 
kao i ostala gospoda narodni poslanici, govore ono- 
liko koliko smatraju za potrebno. Sto se tiče, go- 
apodo, samoga Poslovnika, mi znamo u kojoj su in- 
tenciji odredbe Poslovnika: da budu koercitivne sile 
i snage onda, kad jedan deo Narodne skupštine hoće 
da vodi opstrukciju i da ometa redovan rad u Skup- 
štini Inače, kad je više nego jasno, da će budžet 
biti 'pravovremeno primljen i prihvaćen, onda ne 
škodi niti govor Baričevića, a još manje govor na- 
šeg druga g. Vojislava Lazića. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodin narodni posla- 
nik Baričević ima u tom pogledu pravo. I ja želim, 
gospodo narodni poslanici, da još jedanput sa ovoga 
mesta izjavim, da Pretsedništvo ne pravi nikakvu 
drugu razliku medu gospodom govornicima, nego se 
ravna u tome, da li može ko govoriti duže nego što 
je Poslovnikom dato, samo prema tome da li Na- 
rodna skupština želi da ih čuje ili ne, i ništa više. 

Izvolite čuti jednu interpelaciju za koju se traži 
prvenstvo. 

Sekretar Dragomir Stojadinović (saopštava): G 
Mravlje Milan i drugovi, narodni poslanici, upućuju 
intetpelaciju na g. Ministra unutrašnjih poslova — 
o upravniku ljubljanske policije g. dr. Hacinu Josi- 

pu, koji je izdao službenu tajnu i zloupotrebio svoj 
službeni položaj i traže da joj se prizna prvenstvo. 
(Vidi prilog). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč Gospodin Mini- 
star Krek da se izjasni u ime Kraljevske vlade da li 
priznaje prvenstvo ove interpelacije. 

Ministar bez portfelja dr. Miho Krek: Gospodo 
narodni poslanici, izjavljujem da primam prvenstvo 
za ovu interpelaciju. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština traženo prvenstvo? (Prima.) Objavljujem da je 
prvenstvo ove interpelacije primljeno. 

Gospodo, pre prelaza na dnevni red imam čast 
da odgovorim na jedno kratko pitanje, koje mi je 
uputio narodni poslanik g. Nikola Kabalin. 

Pitanje glasi: 

»Gospodine Pretsedniče, 
U smislu § 49 Zakona o poslovnom redu, čast mi 

je saopštiti Vam da se pred stanom dr. Janka Bari- 
čevića, narodnog poslanika, od subote, 20 o. m., na- 
laze organi Uprave grada i nadziru svakoga, tko 
ulazi u stan dr. Baričevića. Stoga mi je čast postaviti 
na Vas ovaj upit: 

1 — Zašto je pod policijskom paskom narodni 
poslanik dr. Janko Baričević? 

2 — Je li to određeno u vezi sa njegovim go- 
vorom, održanim istoga dana u Narodnoj skupštini? 

3 — Po kojem zakonskom propisu je određena 
ova mera policije proti narodnog poslanika dr. Janka 
Baričevića? 

4 — Sto kanite preduzeti, da bude osigurano 
slobodno kretanje narodnog poslanika i da bude za- 
štićena Ustavom i zakonom zagarantovana nepriko- 
snovenost narodnih poslanika za govore izrečene u 
Narodnoj skupštini? 

Primite, Gospodine Pretsedniče, izraze moga 
osobitog poštovanja. 

Beograd, 23 februara 1937 

Ing. Nikola Kabalin, s. r. 
narodni  poslanik" 

Na ovo pitanje imam čast odgovoriti ovo: Pre 
svega moram se uveriti o stanju stvari. Prema tome, 
pre svega, moram ovaj upit dostaviti g. Ministru 
unutrašnjih poslova, pa, kad od njega dobijem meri- 
toran odgovor, ili ako sam g. Ministar želi, da on 
neposredno na ovo pitanje odgovori, onda će na- 
rodni poslanik kolega g. Kabalin moći dobiti tačan 
odgovor na sve četiri tačke svoga pitanja. 

Reč ima narodni poslanik g. Kabalin. 
Nikola Kabalin: Gospodo narodni poslanici, vi 

ste maločas čuli, da je prigovoreno, što je g. Janko 
Baričević dugo govorio. Konstatovano je u ovoj 
Skupštini, da je on govorio i sa blagovoljenjem Na- 
rodne skupštine čak i njezine većine. Ali, kako vidite, 
to blagovoljenje i g. Pretsednika Skupštine i cele 
Skupštine, jer je tu i skupštinska većina, odmah je 
bilo paralizovano po organima Kraljevske vlade. Vi 
vidite da je protivan raspoloženju ove Skupštine rad 
Kraljevske vlade. I organi Uprave grada povodom 
govora g. Baričevića, našega druga, dolaze pred 
njegov stan i upisuju svakoga, ko k njemu zalazi, 
koliko se ko kod njega zadržava, a možda i to, šta 
se kod njega govori. 

Gospodo, ovakvo postupanje sigurno je naj- 
manje  zaslužio  g.   dr.  Janko  Baričević.   Kakav  je 
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zločin on načinio s tim govorom, kakav je prestup 
on načinio s tim govorom, čime je on ugrozio javni 
mir i poredak tim govorom, da bi se pred njegov 
stan morali da postave organi policije Uprave grada 
Beograda. Ja, naravna stvar, moram da priznam da 
g. Pretsednik Stevan Ćirić nije ni mogao odgovoriti 
odmah na_ ovo pitanje, i to radi toga, jer sam tek 
danas mogao da mu predam taj upit, pošto sam 
istom sinoć saznao za tu stvar, pa zato molim Gospo- 
dina Pretsednika da što pre dobije podatke, te da 
saznamo jednom zašto ti organi policije stoje pred 
stanom g. dr. Janka Baričevića, ili je tome možda 
jedini razlog da se nade uposlenje tim agentima, 
pošto nemaju dru^a posla nego da stoje pred stano- 
vima narodnih poslanika, koji u Skupštini vrše svoju 
dužnost, za koju su vezani svojom zakletvom. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, ja moram da učinim jednu ispravku. G. Kabalin 
je govorio o blagovoljenju Narodne skupštine i Pret- 
sedništva. To blagovoljenje može se odnositi na lič- 
nost g. Janka Baričevića, a svaki od gospode narod- 
nih poslanika ima pravo da o sadržini govora i o 
tezama g. Janka Baričevića formira svoje mišljenje. 
Ja, kao Pretsednik, nemam ni to pravo. I prema 
tome želim da naglasim da se to blagovoljenje sa 
ove strane ne može odnositi na sadržinu ni jednog 
govora, nego da ja sa ovoga mesta mogu odlikovati 
izvesnu gospodu govornike onom počašću da duže 
govore, nego što Poslovnik određuje, samo onda ako 
osetim da Narodna skupština to želi. 

Prelazimo, gospodo, na dnevni red: Nastavak 
pretresa u načelu izveštaja Finansijskog odbora o 
predlogu budžeta državnih rashoda i prihoda sa pred- 
logom Finansijskog zakona za 1937/38 godinu. 

Reč ima narodni poslanik g. Petar Kosović. 
Петар Косовић: Росподо народни посланици, 

не излазим на ову говорницу да браним буџет 
који je на претресу. Сматрам да je то и непо- 
требно; сматрам да je г. Летица саставио такав бу- 
џет, да му се нема шта да приговори; сматрам и 
верујем у савесност господина Летице, у његову 
вредност и његову честитост, и према томе нећу 
o буџету да говорим. 

Хоћу да говорим o нечем другом. Са стране ле- 
вице падале су честе критике, чести приговори и 
честе замерке на владину спољну политику. Ми- 
слим да те замерке нису оправдане. Владина спољ- 
на политика ja мислим да у души треба да се одо- 
бри од свију нас. a држим да ту нема шта да се 
приговори. 

Пређимо редом преко главних питања и глав- 
них замерака. Замера се помало Влади да није ис- 
крена и да није очувала оне савезе које je насле- 
дила. Тако на пример помало се замера да наш са- 
вез са Француском није довољно чврст. Господо, 
ja не знам да ли би могло бити политичара у на- 
шој земљи који би могли да доведу у питање наш 
савез са Француском. Наш савез са Француском 
записан je крвљу, запечаћен je крвљу. Сетимо се 
само оних страшних дана кад je наш народ, такп- 
рећи, био разапет на крсту. Француска насјеожи- 
вела, Француска je била та која нам je дала духа, 
моралне снаге, која je примила нашу децу, која je 
примила наше избеглице, која je оспособила нашу 
војску за рат и која je послала велики број својих 
синова нама у помоћ. Ha нашој територији, уз 
наше војнике борили су се и француски војници 
и гомиле костију оставили су на нашсм тлу. Код 
Битоља постоји француско  гробље   од  неколико 

хиљада тих внтезова којн дођошс да нам помогну, 
и да спасу нас и нашу (Јтаџоину. Te услуге не могу 
да се заоораве. Оне су записане у срцима свију 
нас и ja мислим да се то не може никад заоора- 
вити и да то не може нико избрисати. Наша Влада 
не само да није равнодушна према савезу са Фран- 
цуском, него га свим могућим начином појачава. 
Имамо скорашњих случајева који то показују. 
Скорашњи Грговински уговор са Француском je 
појачање тих политичких и савезничких односа 
према тој земљи. 

Браћо, није друкчије ни са савезом који се 
зове Мала антанта. (Јна je никла одмах после осло- 
бођења, и ja верујем да je она поникла из великих 
потреба трију држава, које су je саставиле. Циљ 
и задатак Малс антанте био je да се очувају гра- 
нице оне три државе, задобивене уговорима o 
миру. Све што je радила Влада др. Стојадиновића, 
показује да се ради само на томе, да се тај савез 
појача, нарочито да се ојачају економске везе из- 
међу три савезничке државе. Истина, после наше 
конвенције са Бугарима, после т. зв. пакта o веч- 
ном пријатељству, нашао се један угледни држав- 
ник Румуније, чувени и познати професор и др- 
жавник Јорга, који je у Румунској скупштини 
осумњичио наше односе према Румунији. Румунска 
Влада одмах je то демантовала и потврдила да je 
наш пакт са Бугарима њој добро био познат, још 
npe свршеног чина, и да га- je она одобрила. Ин- 
тересантно je забележити да je г. Јорга, кад je 
после тога ишао на предавање на универзитет, 
натао салу празну. Huje у њој било студената, јер 
су га студенти због тога бојкотовали, тако да je 
професор Јорга после тога сматрао за потребно 
да затражи пензију. 

Даље, шта да кажем o Балканском-споразуму? 
Ono што се радило ових дана у Атини и што се 
тамо израдило, најбоље потврђује да су односи из- 
међу држава Балканског споразума све тешљн и 
тешњи, a девиза Балканског споразума je: Балкан 
балканским народима. И, браћо, они који познају 
прошлост нашу знају добро колика je вредност 
овог споразума. Ми смо патили, ми смо страдали, 
ми смо трпели петвековно ропство само због тога 
што није било споразума; што je било само свађа 
међу балканским народима. Позната je ствар да je . 
инвазија турска дошла на Балкан утицајем те не- 
срећне неслоге и свађа међу балканским наро- 
дима. Сетимо се борбе Кантакузена против зако- 
нитог наследника у Византији, сетимо се онога 
доба за које je Његош казао: „Византија није ни- 
шта друго до прћија младе Теодоре"; сетимо се 
нарочито онога доба, које je настало у нашој др- 
жави после смрти Душанове, сетимо се оне борбе. 
оног цепања међусобног, што je све олакшало ин- 
вазију турску на Балкан. Овај споразум дошао je 
као велика потреба да се очувају интереси свих 
балканских држава. 

A шта да кажем o Пакту вечитог пријагелоства 
изме!)у нас и Бугарске! Тешка je прошлост међу- 
собна наша била. Од ослобођења наовамо ми смо 
стално били са Бугарима у затегнутим односима, 
na смо чак no несрећи и три братоубилачка рата 
водили. У једном напали смо ми Бугаре, a у друга 
два напали су Бугари нас. Да споменем ону стра- 
тну борбу, која je вођена у ономе крају, где сам 
ja посланик, борбу међусобну. И несумњиво с обзи- 
ром на те и такве односе, наш Пакт o вечном при- 
јатељству са Бугарима je од огромног значаја. 
Браћо, вама je познато да je на томе делу радио 
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и нокојни наш Велики Краљ, он je почео, трагична 
Његова смрт прекииула je тај посао Он je творац 
и Балканског споразума. Он je творац и савеза са 
Француском, Он je творац и савсза између трију 
држава тако зване Мале Антанте. Није успео да 
доврши овај споразум са Бугарима, довршио га je, 
предузео иуспешно завршио, г. др. Милан Сто- 
јадиновић. 

Да овде спомонсм једну ствар. Ту скоро дошла 
ми je до руку једна књижица која сс протура од 
руке до pvKc', свакако ис јавно, у којој сс иапада 
г." др. Стојадиновић због оног свог говора у Фи- 
нанеијском одбору. A други јсдан говорник овде 
у Скупштини, који je био и Министар, истакао je 
да je његово увереи.с да je Пакт са Бугарцма гра- 
ђен изван Југославије. Ето, видите, господо, куда 
TO воли. 

Браћо, дозволите trn једну сасвим искрену на- 
помену. Кал већ спомиљемо покојног Великог 
Краља, чини ми сс да би згодно било да се v овој 
Скупштини не злоупотпебљава сувише Његово 
име. Браћо и другови, Крал, je наш заврпшо је- 
дном трагичпом смрћу. Дубоки бол оставио je v 
срцима свију нас. Са дубоким пијететом ми се 
сећамо Њега. Ja држим да сс o покојном нашем 
Крплл' треба да говори и тамо и ппамо са подјед- 
наком љубавл>у и поштовањем. Наш пакојки Крал3 
заиста je 6rfo Велики Крал,, велики во1сковоћа, 
велики државних и велики политичар a још већи 
je ппстао Својом трагичнпм смрћу. И ми са дубо- 
ким пијететом. и десно и лево, треба ла чувамп 
успомену на Њега. Зато не би требало у нашој 
полемици да Га овде чсшће спомии>емо. већ да 
успомепу на Њега омувамо нетакнуту. (Чује се: 
Не разумете Ви то). Разумем ja то. и оволико 
сматрао сам за дужност да кажем, и да учиним 
ову напомену. 

Сад браћо и другови, да пређем на ствар. Го- 
ворећи o спол.ној политици, дозволите ми да спо- 
мсием и закључени џентлментски споразум измећу 
Енглеоке и Италије. И тај je споразум за нас ва- 
жан, несумњиво вал{ан, iep пснгуравт од неприја- 
тел.скпг напала нашу обалу. ' 

Чија ie заслуга за ово? Несумн.иво мислим да 
су заслуга за ово пријател.ски односи. који по- 
стоје изме^у нашег Двора и енглеског и нашсг 
нарола и енглеског. 

Даље, Влада др. Милана С'ГОЈадинов.ића, др- 
жећи се памстнс народне изреке: чувај старе при- 
јатеље, a теци нове, успела je да поправи знатио 
напгс односе према Нсмачкој и Италији. Ви се 
сећате да je Хитлер v јелном своме говору иста- 
као меНу пријатеље Немачке и нашу Југославију, 
a свакако знате ла je поправљен знатно и нзш од- 
нос прсма Итлији. Ово свакако има велики поли- 
тички значај, a iome више еконпмски значај, јсп 
се зна ла су Италија и Нсмачка највећи наши 
потротпачи. 

Даље, треба истаћи, треба напоменути и рад 
Крал>евске Владс на наоружању и снабдсваи>у Ha- 
rne впјске. Taj je рал познат. Наша војска je до- 
вољно опремл.сна да je апсолутно догађаји не 
могу изненадити. Вредност наших војника истп- 
као' je Светски рат. (Јпвпи Hcimjiomih: O томе je 
најпаметније да не говоритс). Врслпост н.иховп 
позната je и ми трсба стално ла се држимо оног 
од вајкада освештаног пачела: „У сс и у своју 
сиагу". И порел пријатељства, и поред саввза, не- 
како je згодно имати и сигурнп опремљену вој- 

ску. Њој je, рекох поклоњена највећа пажња и 
нарочито се иде на то да се снабдевање врши у 
земљи, да што мање зависимо у том погледу од 
иностранства. 

To je, уколико се тиче владине спољне поли- 
тике. Да кажем сада неку и o владиној унутра- 
шњој политици. Ha ту политику усредсређене су 
све стреле опозиције. Министарство др. Стојади- 
новића састављено je, као што знате, поред њега, 
још и од два истакнута и позната политичара и 
од неколико младих људи. Ta два истакнута по- 
литичара јесу др. Корошец и др. Спахо... (Узвици 
код већине: Живели!)... већ давно позната имена. 
Др. Корошец je стари и израђени политичар. Др. 
Корошец je несумњиво један од највећих Југо- 
словена. Позпата je његова борба у Бечком пар- 
ламенту. To се не да ничим загладити. Он je не- 
сумњиво заслужио да га сматрамо за највећег Ју- 
гословена. Он je, поред тога, још и претставник 
највећег дела наших Словенаца и несумњиво тим 
самим овлашћен да може да ради и говори у име 
тога народа. Трсћи, др. Спахо, такоНе je израђени 
политичар и има за собом несумшиво највећи део 
босанских Мл/слимана и било je неопходно по- 
требно да онај вековни антагонизам који постоји 
измећу оних mro се зову Срби и оних што се 
зову Турци у Босни, a то cv наши југословенски 
муслимани, — престане, и да се односи поправе. 
Ти односи готово у сва ранија времена били cv 
тетки. To ie била борба на смрт и живот; док су 
данас, утицајем лр. Спахе и његове странке, ти од- 
носи далеко болт и среНенији но што су раније 
били. 

Рекох, да v влади г. Стојадииовића постојс 
и неколико илађих министара врло агилних људи. 
Ова Влада дошла je на управу земље у једном те- 
шком моменту, и успела je да за кратко време 
створи од једног несносног стања једно сасвим 
сношљиво стање. To се свакако осетило одмах и 
брзо. Дотле ако би се два човека састала негде 
на улиии, одмах би им пришао жандарм и казао 
да се не задржавају него да прпдуже пут, док од 
доласка ове Владе на управу почиње да се слобод- 
нијс говори и да се издају новине. (Граја на ле- 
ви.ци"). A како je било ранше? Ни1е овде мој при- 
јатељ г. Мита ЈТимитријевић. Ja бих га упутио да 
пита o томе г. Мигау Трифуновића, ранијега Ми- 
иистра да нам он каже што o томе из тога ранијег 
доба. A у то раније лоба, ево шта je било. Миша 
Трифуновић, познат човск. познат политичар, оти- 
шао je у свој изборни срез у Уидачки крај, и бра- 
ћо, отуда je протеран стражарно као скитница, и 
нс само што je протеран него je и осетно кажљен 
новчано. (Стамеико Стошић: Срамота да тако го- 
вориш!) Нијс срамота, он je то мсни лично при- 
чао, срамота je што се тако поступало. Дал>е, го- 
сподо, кад je тај исти г. Миша Трифунвић — ово 
ми je такође он причао — када je отишао у За- 
греб у то врсме, и покушао једном приликом да 
lohc мп састанак са др. Мачском, на улазу у Ма- 
чекову кућу дочекали су га неки ЛјУди са батина- 
ма и са узвиком: „Натраг, издајниче!" — вратили 
cv га иатраг. (Граја и приговори на левици). Ако 
(ino mije истина, ja дајсм моју главу; то je горка 
истина. 

Даклс, 6palio, видитс какви су ти страпшн мо- 
иеити били; али данас номл тога, данас се држе 
говори, даиас се слободно зборшпс, данас се сло- 
бодпо критикујс Влада, даашс се слободнс воде 
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преговори ca Мачеком и никога и не заболе глава 
за то. (Граја и приговори на левици). 

Даље, браћо, поред свега тога и таквога ста- 
ња чули су се приговори, чуле су се замерке са 
ове стране (Показује на левицу), зашто Влада др. 
Стојадиновића не доноси обећане политичке за- 
коне. Види се, браћо, да им je стало до тога да 
буде још слободније. Хоће ли Влада др. Стојади- 
новића издати скоро те законе, ja то не знам, али 
je извесно да ће их издати. Међутим ово je инте- 
ресантно да се тражи са те стране, да се ови за- 
кони, који данас важе.-униште, a да се нови доне- 
су, и да се то тражи баш са оне стране која je те 
законе и донела! (Одобравање код већине). Нека- 
ла су ти закони били згодни, јср су имали да оси- 
гурају власт, јер се мислило да им je власт оси- 
гурана на вечита времена. A данас када су ти за- 
кони дошли у друге руке, сада су ти закони врло 
незгодни! (Одобравање код већине — приговори 
на левици). 

Даље, браћо, сада се наши другови са леве 
стране сећају мало и демократизма и желе да на- 
шом земљом завлада демократски начин управе. 
Али, браћо, сетимо се мало онога ранијега доба, 
оне раније прошлости. када je шеф странке ЈНС 
казао да je демократија преживела, да су партије 
луксуз. A још мешто, браћо, видите, ми се данас 
у овој Скупштини сакупљамо. Тражи се од ст.ране 
опозиције чак .да се наши стенографски говори об- 
јављују дословно у новинама. Значи да се придаје 
велика важност овим говорима, који се овде др- 
же. A браћо моја, тај исти шеф странке онда, ка- 
да су га питали: шта ће бити од нове Скупштине, 
која још није била саграђена, казао je да je спре- 
ма за музеј  (Приговори на левици). 

Даље, браћо, са ове стоане (показује на ле- 
вицу) чуЈу се приговори да Влада прогања чинов- 
нике, да их премешта и гони. (Граја и протести на 
левици) A ja, браћо, тврдим, да никада није било 
мање прогона чиновника него данас. (Пљескање на 
десници — протести на левици). 

Браћо, говори се, то je истакао један бивши 
Министар просвете, да су наррчито на нишану учи- 
тељи, ла се они наррчито гоне и прогоне. (Ми- 
.JIPIHKO Милутиновић: Да видимо статистику да ли 
je ко преместио више учител3а од Стошовића! — 
Жагор на левици). 

Pofpretsednik Radisav Vučetić: Opominjem go- 
spodu poslanike, da ne kvare red. 

Петар Косовић (наставља): Ja тврдим, да je 
на моју интервенцију премештен леп број учитеља, 
ето ja призпајем, и то само један no потреби слу- 
жбе, a сви остали no молби (Протести на левици). 
Ти учитељи који су премештени били су или такви 
случајеви, где су муж и жена били раставл3ени, да 
би били зајсдно у јсдној школи, a раставл.ени су 
били под ранијим режимом; или где je учитељ 
требало да добије варош, јер има децу за школо- 
вање. (Приговори и граја на левици). Један једини 
мој случај: учитељ био je no потреби служуе пре- 
мештен и то један учител> који je сасвим сиро- 
машан и због сиромаштва пије могао да се пре- 
сели у Скопл^е гдс je имао децу иа школовању. 
Ja сам замолио Господина Министра, да му омо- 
гући, да сс може преселити у СкопЉе. Ето, такав 
je тај Господип Министар просвстс, и такав се 
показује прсма учитељима (Протести на лсвици). 

Даље, господо, познато je колико je наша 
Влада радила и иа привредном подизању земље. 
Не могу потанко да говорим o свему што je Влада 
урадила, јер ми то време не дозвољава. Напоми- 
њем само важне ствари које je Влада решила, на- 
помињем велике радове које je извела у прошлој 
години, где je утрошено око милијарду динара и 
тиме омогућено сиромашном свету, да нађе зараде. 
Затим напомињем решење питања сељачких ду- 
гова, напомињем и то да je Влада смањила порез, 
и да je учинила да се рудници које имамо у земљи 
што више експлоатишу и руде овде npepahvjv и 
то no могућству, од стране домаћих људи, a не од 
странаца. Све су то послови које je ова Влада 
свршила. 

Рекох, браћо, да се осећа у унутрашњем жи- 
воту једно олакшан^е. Али постоји питање o које 
се стално- спотичемо и данашња Влада, na су се 
спотицале и ранпје владе. To je такозвано ховат- 
ско питање, o коме ie исцрпно говррио г. Косић 
a још исцрпније г. Баричевић. И једам и други 
говор ван-редни су били и онда, ако бих се ja упу- 
стио у разлагање тога питања, можда бих поква- 
рио онај леп утисак, кога су та два говора оста- 
вила на посланпке у Народној скупштини. Ипак 
дозволите ми да се и ja дотакнем тога питања и 
да (кажем нешто. (Гласови са левице: A за коју 
ere Ви тезу?) 

Potpretseđnik Radisav Vučetić: Molim vas, go- 
spodo poslanici, za mir, jer ako svi govorite, onda 
ne možemo čuti govornika. 

Петар Косовић (наставља): To питање, roeno- 
до, познајете. Нама у Скупштини a и целоме нашем 
народу познато je да годину и no дана Удружена 
опозиција покушава да дође до споразума _са Ма- 
чеком али безуспешно то покушава. У најновије 
време и г. др. Стојадиновић имао je један саста- 
нак са г. др. Мачеком. Шта je рађено и урађено 
на том састанку ми не знамо Да ли je то само по- 
четак преговора и хоће ли бити дал^их преговора 
ja не знам, али, браћо, дозволите и мени један свој 
поглед на то питање. 

Говори се и истиче се да ми експлоатишемо 
економски и израбл^ујемо како Хрвате тако и 
друге крајеве, који су присаједињени, са којимз 
сс формирала ова држава. 

Мени je у руке дошла једна књижица марљиво 
израђена, израдио je неки др. Припа. Господин се- 
иптор тамо се смеје, али нема разлога да се смсјс. 
To je такозвано хрватско питање у бројкама. Ова 
књижица je, господо, израђена на основу званич- 
них података, и из ње се види, да ми ни у ком 
погледу не сксплоатитемо Хрвате. 

Ja сам ову књижицу лобро прочитао, na вас 
молим да ме саслушате да неке ствари истакнем. 

Господо, да би знали однос иаш према Хрва- 
тима истиче се овде једна статистика, Koja ie из- 
рађена на основу званичнога пописа од 1921 го- 
дине, и на основу звакичнога пописа од 1931 
године. По оном првом напису Срба je било v на- 
inoi земљи од целокупног становништва 44Ji „. 
Хрвата 23.5%, Словенаца 8.5% a Муслимана Сло- 
вена 6.5%. 

По другом попису од 1931 године, за 10 го- 
дина, прираштај у нашој земл.и износи 16.3%. По 
тој статистици, бпаћо, v Дравској бановини био je 
приоаштај свсга 7.9%, v Дунавско|'9.5%, у Савској 
11.5%,  уПриморској   12.1%, у Зетској   17.9%,   у 
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Вардарској 18.9%, v Моравској 19.6%, у Врбаској 
22% и у Дринској 27.3%. 

Дакле, видите шта нам казују ове бројке. (Др. 
Мирко Косић: За даљу будућност врло важно!) Је- 
сте. Ha основу овога изводи се, да Срба има 46%, 
Хрвата 23%, Словенаца 8%, Словена Муслимана 
6%, a народних мањина 17%. 

Е, сад, браћо дуго бих вас замарао ако бих 
вам све ово изнео. (Гласови на левици: Изнесите!). 
Хоћете ли? (Гласови на левици: Хоћемо!). Е, врло 
добро. Дакле, браћо, ево како стоји ствар. Прво je 
питање како стоји питање школа у целој нашој 
земљи. Из ове статистике јасно се види да При- 
морска и Савска бановина, где су углавном Хрвати, 
има највећи број школа. (Гласови на левици: Па 
културни су људи!) Може неко помислити да je 
тако било и пре ослобођења. Али није тако. To 
није тачно. Овде je изведено да je од нових гим- 
назија, које су отворене, у Дравској бановини от- 
ворено 3.1%, у Савско! и Приморској 29.7%, a за 
сву осталу земљу 67.2%. Kao што видите, несум- 
њиво нисмо експлоатисали Хрвате. 

Даље, узмимо школе v Београду и Загребх. 
Пре рата од прилике био je подједнак број школа 
v Загребу и Београду. Једино што су они имали 
фармацеутски факултет и шумарски факултет. 
што Београдски универзитет није имао, али je 
имао Технички факултет. Браћо, данас je проме- 
њвно стање на штету Београда. (Мирко Уоошс- 
вић- ETO били су у апсу 10 Срба, ниједан Слове- 
нац, a свега један Хрват! — показ\'1е на «арод- 
ног посланика Николу Кабалина.) Мећутим иако 
je тамо било више игкола, у Београду je било 
више ђака. По статистици од 1932'33 било. je CTV- 
дената на Београдском универзитету 7.197, a на 
Загребачком универзитету 5.189. Београдски уни- 
верзитет кмао je свега 327 наставника. од којих 
87 редовних професора. Ha Загребачком унивео- 
зитету бил-о je свега 323 наставника, од којих 111 
редовних професора. (Један глас на левици: Бр- 
же унапреНују!) У тој години. из које имамо ове 
податке. Државу je коштао један студент: у За- 
гребу 7.000 дииара, a један студент у Београду 
само 4.100 динара. Према објављеним службеним 
податцима, Хрвати учитељи и наставници у основ- 
HHiM и нижим средњим школама заузимају про- 
центуа.тно више места, него што WM no бпоју при- 
пада, те их има: у основиим школама 26.1%; v 
грађанским школама 41.4%; v гимназијама 27.1%; 
и у учитељски;м школама 28.1%. A треба сраз- 
мсрио да их има само 23%. (Др. Српко Вукано- 
mih: Ппема томе ми Срби треба да тражимо фе- 
дерацију!) 

Ово ja, браћо, не истичем зато, што бих био 
протиеа« што се Хрвати у толиком броју при- 
мају, него због тога што се ■предбацује, ла Бео- 
прад експлоатише Хрвате. (Никола КабаЈгин: To 
није важно!) Важно je, господине! (Никола Каба- 
лин:  Ама  није!) 

Даље, браћо, ни у правосуђу није друкчије. 
Тако у правосуђу, у судској струци, укупно има 
Хрвата 28.48';,; — (према 23%). ()д тога на судије 
среских и окружних судова отпада 28%; на каса- 
ционе судије 40%; иа судије управних судом 
34%. (Један глас на левици: Ви би хтели и њих 
мротерати!) Ha државне саветиике 24%. Дакле 
преко норме. {Манфред ПаШТрОВИћ: A која je 
норма?)  Mei)y  правницима  код Државног право- 

браниоштва и финансијских дирекција има 
46.58%. И у полицијској служби, изузев Мини- 
старства унутрашњих дела, Хрвати премашују 
проценат, који им припада, те их има 27%. (Жи- 
вота Милановић: Колико je нормално?) Норма je 
23%. Међу порезництма и архивскЛ лореоким 
чиновницима има Хрвата 26.3%. Међу поштанско- 
телеграфским чиновницима имамо статистикх 
само no вери, те има: православних 46.6%; като- 
лика 50.7%; муслимана 1.9%. Осталих 0.8%. (Ни- 
кола Кабалин: A саобраћај?) Па ja сам рекао! 
(Манфред Паштровић: A вашски послови?) Даље 
за Министарство војске и морнарице зна се, да 
виши 0(|)ицирски кор састављају сами Србијанци, 
a виши кор морнарице састављају пречани. Што 
се тиче наших нижих официра, који су свршрли 
ниже школе, они су распореНени правилно. (Мир- 
ко Урошевић: Тако je! — Један глас на левици: 
Откуда знате?) Знам, али нећу да вам кажем од- 
куда. 

Обично се прича, како србијански крајеви 
плаћају мање порезе, него крајеви који су били 
под Аустро-Утарском. Међутим то traje тачио. 
(Др. Мирко Косић: Шта каже статистика?) Према 
статистичким подацргма нема експлоатисања. . . . 
(Манфред Паштровић: Je ли то база за преговоре 
др. Стојадиновића са Хрватима?) Не, него je ово 
само да се одбије једна незгодна ствар, једно не- 
згодно оптуживање, да Србија и Србијанци, који 
cv патили и страдали, који cv били мученици, да 
не експлоатишу никога! To je мени био једини 
циљ, да покажем, да je Србијанац био увек само 
брат и ништа више! (Један глас на левици: A шта 
каже г. Мишкулин на то?) И Мишкулин то каже. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Moliv vas, gospodo, da 
ne upadate u reč gospodinu govorniku, a gosipodina 
govornika opominjem, da ima svega još 10 minuta 
vremena da govori i molim ga, da ne odgovara na 
tipadice gospode narodnih poslanika, nego da svoj 
govor završi na vreme. 

Петар Косовић (наставља): Ja имам још много 
интересантнијих података, које бих требао дз из- 
несем, али ме Господин Претседник преснра да за- 
вршим. 

Унапред сам изјавио, браћо, да je од мене да- 
леко свака помисао, да треба нешто у том погледу 
сужавати Хрвате. Ja сматрам, да су Срби и Хрвати 
један народ. Ja сам то од свога детињства поси- 
сао са мајчиним млеком, то саи учио у оснопној 
школи и у свима школама, a и данас то мпслим. 

Ми смо раздвојени стицајем прилика, паздво- 
јени смо историском прошлошћу, која je дуга и те- 
шка, седели смо на једном несретном терену, где 
се био бој између Истока и Запада, na cv nac по- 
цепали и верски и у другом погледу. (Одпбра 
вање и пљескање на левици.) 

Браћо, ja све то знам, a једна ствар која nac 
no несрећи дели од Хрвата, то je и вера. A нсрл 
je имала свагда, и имаће — ко зна докле — joni 
великог утицаја. 

Ви знате, браћо, да je у прошлосги naiu n.i- 
род тешке дане проживсо због верских борби. Ви 
знате, да смо се ми најдуже крвавили v понијој 
Србији баш са нашом браћом Муслиманимз. (Одо- 
бравање на левици). A најжешће CMC се крвавилИ 
зато што смо браћа, јер брат брату најдубље око 
ископа. Па онда, браћо, у тој нашој протлости 
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имамо једну врло интересантну псмаву, једну ре- 
акцију и против Истока и против Запада, a то су 
тзв. Богумили у Босни. Браћо, сва та тешка про- 
шлост оставила je трага код нас, и нека ми нс 
замери г. Мулалић, кога ja сматрам за напредног 
Муслимана, ja сам имао прилике да разговарам са 
Муслиманима у Плевљу, где сам био четири годи- 
не директор гимназије, и могу вам рећи да код 
њих нема никакве свести o народности. Нека ми 
не замери г. Мулалић. Ja дубоко ценим напредне 
и нове Муслимане, напредне и нове Босанце, и 
рачунам да ће они извршити једну историску ми- 
сију у нашем народу; да осветле онај вером за- 
мрачени разум код муслиманских маса. Казаћу вам 
један мој доживљај. Био сам директор гимназије 
у Плевљу. To je било у турско време, браћо. Изго- 
рела je била српска гимназија v Скопљу. Ja обра- 
зујем одбор у Плевљу да кугош прилоге за поди- 
зање гимназије. Један Муслиман у Плевљу, који je 
био просвећен, који je био свестан да je Србин, 
дакле, био je свестан своје нације, дошао je мени 
и дао ми у четири ока сто наполеона за подизање 
гимназије у Скопљу. A поред тих сто наполеонз 
дао je још 12 дуката у злату. Он ми je рекао: 
„Господине директоре, објавите ову суму од 12 ду- 
ката, a ону од 100 наполепна немојте, јер би ме 
убили ови моји." Дакле, браћо, никакве нацио- 
налне свести није било код њих. И, што je инте- 
ресантно, они себе називају правим Турцима, они 
су Турци, a оне из Азије зову Туркушима. Тако je 
v Плевљима. Да ли je тако у Босни — ja не знам. 
Е, браћо, ми имамо код наше браће Хрвата като- 
личку веру. (Тлас са левице: A шта je ca Спахом 
и Бехменом?!) To их ти питај! Нас раздваја од 
браће Хрвата још и католичка вера, a ви знате 
да je и код браће Хрвата у раније доба постојала 
тешка борба за словенски језик и словенску слу- 
жбу. Свакако, они који знају прошлост. знају за 
чувеног Гргура Нинског ш доба краља Томислава 
и сећају се и његове борбе за словенски језик у 
цркви. Али, Рим je надвладао и тамо je остала 
католичка вера са латинским језиком у цркви. Не- 
Mojte ми замерити браћо, што ja мислим и што саи 
убеђен да вера утиче на ове наше односе између 
нас и Хрвата. (Пљескање на левици). Браћо, још 
нешто нас дели од Хрвата, a то je писменост — аз- 
бука. И то није безначајно. Није то без малог зна- 
чаја. Не могу, браћо, да пропустим a да не истак- 
нем. да смо, чини ми се, у овом зближавању са 
Хрватима, ми што се зовемо Спби били присту- 
пачнији. Ми што се зовемо Срби ишли смо, чини 
ми се, ло абнегаиије свега нашег. Ja сам био овде 
v Бсогралх' професор једне гимназије у лоба по- 
слс ослобођења, и знам да су моји ђаци били на- 
пустили ћирилииу и усвојили латиницу, само с об- 
зиром на ту љ>убав према Хрватима, и они су ство- 
рили једно удружење, браћо моја, да не пишу ћи- 
рилицом, него да сви пишу латиницом. (Ha левици 
плЈескање. — Глас из центрума: To je још Скер- 
лић писао и препоручивао!) Дакле, видите, колико 
се ишло у томе погледу. (Један глас са деснице: 
To je још пре рата пок. Скерлић предлагао). Јесте. 
Ви знате, ви се сећате, да имамо поруке из За- 
греба да нисмо један народ, — то и г. Косић твр- 
ки, — али мене не може нико у то убелити да ни- 
сио један народ. Теорија г. Косића била je дивна, 
излагамЈа дипна, — све бих то потписао, само ono 
једно не: да су Хрвати и Срби два народа. 

И сада, стојимо пред једним сфинксом, пред 
једном загонетком, пред једним питањем: шта ће- 
мо да радимо? Када погледамо на недавно доба, 
када се сетимо великих Хрвата као што су Штрос- 
мајер, Рачки, Смичиклас итд., ми се у чуду пита- 
мо: откуда сада ово, откуда сада овакво држање, 
овакво мишљење? A ja се још вишс чудим, када 
се сетим, браћо, још оних угледних садашњих Хр- 
вата, између којих се нарочито сећам Трумбића, 
који je долазио чак и на Солунски фронт, који je 
обилазио Солунски фронт и разговарао са нама и 
појницима, тамо на фронту, разговарао као најбо- 
љи, да кажем, Србин; говорио o заједници, гово- 
рио o јединству, говорио o братству, — данас ви- 
димо тога уваженог др. Трумбића да заједнички 
сарађује са Мачеком. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da završite. Vaše vreme je isteklo. 

Петар Косовић (наставља): Ja сам прибележио 
браћо, овде неколико изрека или неколико мисли 
највећег Хрвата, no мом мишљењу. нашећег Ј\- 

' гословена, бискупа Штросмајера. Шта je он ми- 
слио. како je он мислио o нашем народу и једин- 
ству? Штросмајер каже: „Љубимо искрено браћ\- 
са којом живимо не само стога што cv ca нама 
један 'народ, што нам je обојима једна будућност, 
него и затошто je и њихова црква и њихов обред 
лијеп и величанствен." Дакле, видите. нше чак ни 
верски затуцан, што би се могло очекивати ол јед- 
ног владике. Па онда. боаћо. даље, — ово je писао 
када односи између Срба и Хрвата нису били тамо 
најбољи, негде око херцеговачког устанка, у оно 
време. Он каже овако: „Што се мене тиче самога. 
— ту се ограђује од оних који раде против Срба, 
— ja hv не само док жив будем, увек и у свакој 
могућој прилици у народу нашем на слози и ie- 
динству радити, него ћу то исто и после смрти 
CBoie, ако Бог грехе моје опрости и ако прсд лице 
своје припусти ме, увек у славу Божију наставити 
у доуштву са Светим Апостолима, Петром, Павлом 
и Светим Методијем и Ћирилом мислити на свој 
нарол и радити за свој народ". 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
molio bih Vas da štn pre završite i zboc tosra što Vas 
trebam kao potpredsednika Odbora za molbe i žalbe. 

Петар Косовић (наставл>а'): Једном Србину 
Штросмајер пипте: „Ja док жив будем нећу се ни- 
чнм на CBCTV обратити дати, да не радим на ме- 
1)Усоб;ној љубави, слози и јединству нашег нарола. 
Ko неће брата за брата, тај ће туНина за госпо- 
лара." Ha другпм месту каже: ,.Зло рали ко KDB 
од крви дели. Једна смо боаћа, јелног јсзика, је- 
лна нам je срећа. једна будућност." 

ETO, браћо, мпрам да скратим a имао бих join 
доста да кажем. Дакле коисеквенца je ова, браћо, 
свакојако адора да се реши хрватско питање. Оно 
не сме да се одлаже. To je интерес наше земл 
јер ми, господине Баричевићу, мк смо исто тако 
пријател)и ове земље као и Ви. A na који иачин 
то треба ретити, дозволитс да изречем једну реч 
ко\а може бити нећс >се некоме допасти, a некоаде 
хоће. Ja сам историчар no занимању, али не знам 
који со народ уједдашо преговорима. (Одобрава- 
ње на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. dr. Aleksandar Mijović. 
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Др. Александар Мијовић: Господо народни по- 
сланици, има једна ствар коју не треба крити 
него je треба рећи овде у Народној скупштини при 
свем том шти она ннје пријатна ни мени ниги 
кама. Наша Народна скупштина, господо, нема 
онога ауторитета нити онога углсда, који су На- 
родне скупштине наше у прошлости имале. Међу- 
тим у Србији je читав један век вођена огорчена 
борба гришена je и расипаиа сиага иајбољих на- 
ших генерација да се извојује победа демокра- 
гије и победа парламентаризма. A, када je победа 
извој&вана, ми смо, господо, у Србији имали пун 
иарламентаризам  и  пуну демократију. 

Онда je Народна скупштина, у којој сам и ja 
био, била највиша власт у земљи, која извире из 
народа, и у исто време сигуран претставник на- 
родног суверенигета. A како je сада, господо? Да 
се запитам, како je сада са Народном скупшти- 
ном? Ми, данас, у ванпарламентарном режиму 
који код нас влада, не можемо се сазвати ако 
Влада не да свој пристанак. Ако она не донесе 
одлуку да Народна скупштина буде позвана у 
седнице, седница неће бити. Па, онда, ми, гостш- 
до, немамо као «ародни посланици право ствар- 
не иницијативе законодовне. Кажите ми, који je 
то законодавни посао, који je потекао из Народ- 
не скупштине. A ja ћу да вас потсетим на све оно 
што смо говорили и радили пред изборе 5 маја 
1935. Сви смо говорили o многим и важним про- 
блемима који чекају иаше решење. Према томе 
Иародна скупштина имала je бити машина, која 
he бректати дању и ноћу од саршавања народних 
послова. A шта je било? По која ствар дође пред 
Народну скупштину. Дође међународна конвен- 
ција, или трговачки законик, ствари дакле које се 
и у чисто парламентарним земљама, израде у 
стручним комнсијама na их Скупштина само из- 
гласа. To je у реду. Али, je ли дошло и једно дру- 
гб питање било из области политичке или непо- 
литичке? Није, господо! 

Господо, само нису узроци за смањење угле- 
да Народне скупштине формални прописи нашег 
уставног уређења. Врло често и ми сами смању- 
јемо углед њен. 

Господо, овде се води буџетска дебата, na 
ипак, у главном, клупе посланика су празне, a у 
Министарским клупама ретко када no који Ми- 
нистар седи. A, код нас у Народној скупштини у 
Србији, када се водила буџетска дебата, увек 
je био присутан бар претставник унутрашње и. 
претставник спољне политике Владе као и Мини- 
стар финансија. Када се претресала макар и 
најситнија ствар, поједини чланови Владе иајса- 
весније су бележили ствари које су долазиле од 
народних посланика. Врло често се дешавало 
и то да поједини Министри позову чак у свој Ка- 
бинет опозиционог народног посланика, када je 
хтео да се преко њега обавести o којем питању 
народном. Тамвих пак питања, као што знате, 
увек има у народу. 

Господо, ja знам за ону борбу, која се води 
између сваке Владе и Парламента. И ви то знате. 
Вара се свака она Влада и чланови Владе који 
мисле, да тиме што ће окрњити углед Народне 
скупштине, да ће они добити. Нема, господо, јаке 
и велике Владе без великог и широког наслона 
на народ. 

Господо, кад сам већ на томе месту ja морам 
да поменем један случај, који се десио у Срби- 
јанској Народној скупштини. Олет je било на 
днсвном реду једно питање из унутрашње поли- 
тике. Реч je био добио г. Јаша Продановнћ. Ilpcr- 
седник Народне скупштине био je г. Аца Стапо- 
јевиК. Г. Иридановић je у своме говору критико- 
вао политику Министра унутрашњих дела, a на 
место Мшистра унутрашњих дела седео je тада 
пок. Стојан Протић. Дискусија се развијала врло 
огорчено. Народна скупштина слушала je пажл^и- 
во и једну и другу страну. У једноме моменту, 
кад je изгледало да ће r. Јаша Продановић uo- 
бедити свога великога противника, устао je Сто- 
јан Протић, упао у реч говорнику и скоро хтео 
да га омете иако je он био уредно добио реч. 
Онда je г. Аца Стзнојевић са претседничког ме- 
ста оштро опоменуо пок. Стојана Протића и ско- 
ро му наредио у име Пословника да заузме своје 
место, одузимајући му реч. И пок. Протић ceo je 
на своје место. Мислите ли, господо, да je Сто- 
јан Протић због тога изгубио нешто у своме 
угледу? He, господо. Када je он после тога добио 
реч, добио je био буран аплауз на својој страни 
зато што je већина Народне скупштиие била одо- 
бравала његов рад. 

ETO, господо, како je поступао тадашњи 
Претседник Народне скупштине. A код нас, у 
овој краткој дискусији за неколико дана, десило 
се ово: да се са претседничког места стављала 
брана између Минисгара и народних посланша, 
чи.м je који од народних посланика хтео оштро 
да критикује кога од чланова Владе, г. Претсед- 
ник je сматрао да то треба одмах да пресече. 
Таква запрека и таква брана, господо, није по- 
требна и она шкоди не само угледу народних по- 
сланика него и угледу Министара. (Одобравање 
и пљбскање на левици). 

Због тога, господо, ja и кажем: нема јаке 
владе, нити се може добити правилно решење ма 
кога питања, док се Народна скупштша не кон- 
султује. To je, господо, сасвим и природно, јер 
нико као народни посланик, нико као он није у 
тако непосредном контакту са народом. Хтео не 
хтео народни посланик мора да прати сваку no- 
јаву која се у .народу дешава, и ако Влада не 
прими онај дух и тај мотор који оданде долази, 
онда та Влада мора да скопни и да се сасуши. 
Због тога ja сматрам као велики грех ове Владе, 
што иије изишла ни са једним питањем пред На- 
родну скупштину, да се у њој то питање ре- 
шава, него доноси неких 300 уредаба, у којима се 
решавају врло важна и крушна питања, a да ми 
и не знамо o чему се у њима ради. Немојте ми- 
слити, господо, да народ то не зна, о« то зна, 
он то зна и прати и због таквога рада ми смо из- 
губили углед у народу. (Одобравање и пљескање 
на левици). 

Са тих разлога ja сматрам, ако моја мисао не 
долази уопште у невреме и доцкан, да могу да 
рачунам на потпору целе Народне скупштине, дн 
сви као један дамо заједнички отпор кад год м.а 
деси, и кад год се појави опасност противу угледа 
и ауторитета Народне скупштине. Ja мислим, ro- 
сподо, да могу да рачунам баш, на овој страни, 
где седе људи већине, код којих претпостављам да 
живи традиција наших предака онако исто као 
што живи и код мене. 1929 године ми GMO у Југо- 
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славиј« имали на демократској основи један ор- 
ганизовани политички живот. Народ je био поде- 
л>ен у политичкс странке и он je тако јавно исту- 
пао. Истина, ме1)у политичким партијама био je 
повећи број, безмало све, са карактером верским 
и племенским. И то je, господо, сасвим разумљиво 
кад се зна, да смо ми пре ове државе живели оД- 
војено, и да су се тамо у подвојеним државама 
формирале и странке које су у питању. Можда се 
нешто од тога издвајала само демократска стран- 
ка и то до 1925 године. Али, тада као што знате 
дошло je до расцепа у демократској странци и 
ona задобија карактер српске, да не кажем ср- 
бијанске партије, оно што je до тада имала ради- 
кална странка. Долази 6 јануар 1929 године. Устав 
земаљски je укинут. Политичке слободе су укину- 
те, политичке странке су растурене и забрањене, и 
то све зарад јединства народног и државног. Тако 
су и гласиле речи у прокламацији са највишег ме- 
ста. Ja не мислим, господо, да се упуштам у дубља 
испитивања разлога личног режима, који je после 
тога настао. Још мање хоћу да дајем своју оцену 
овде o томе, колико je то било згодно и потребно. 
Нека то остане историчарима. Међутим, мора се 
рећи једно, да je диктаторски режим TOKOM вре- 
мена успео да разбије све политичке странке у Ср- 
бији, и то баш оне које су довеле до Југославије, 
и у исто време да групише и појача редове стра- 
нака са верским и племенским обележјима. У та- 
квом стању и таквој ситуацији затекли су нас из- 
бори 5 маја. Г. Богољуб Јевтић као Претседник 
Владе у свом nporpa\iy који je био сасвим јасан, 
апеловао je на све људе политичке, без обзира KO- 
JOJ су до тада политичкој партији припадали, и, 
господо, ова Народна скупштина на тај начин je 
постала и доведена. Али, као што знате, г. Јевтић 
није се честито ни претставио Народној скупшти- 
ни, a морао je уступити своје место г. др. Милану 
Стрјадиновићу. Долазећи из опозиције, како он 
тако и други чланови његовог кабинета, народ je 
инстиктивно и сасвим оправдано очекивао, да ће 
од њега почети једно ново политичко време. Го- 
сподо, то су уосталом и потврђивали сви чланови 
његовог кабинета, јер они од првога момента до- 
лажења на власт na еве до данас не престају ни- 
како говорити o повраћају демокрзтског режима, 
o повраћају демократије, ограђујући себе врло 
оштро од свих влада и режима који су пре тога 
били. 

Господо, у Народној скупштини се на мах око 
r. др. Милана Стојадиновића скупила огромна ве- 
liHHa ове Народне скупштине, na се доласком г. др. 
Милана Стојадиновића на власт таква реперкусија 
појавила и код опозиције србијанске. Она се уми- 
рила. И не само, гооподо, што г. Милан Стојади- 
новић није ометан од стране Удружене опозиције, 
него je чак морално био и помаган. Конкретно 
говорећи, Влада г. др. Милана Стојадиновића има- 
ла je да врати демократију. Међутим, шта се у 
ствари деаило? Влада г. др. Милана Стојадинови- 
ћа добила je једно диктаторско наслеђе, o томе 
нема сумње, и она се, господо, снашла врло брзо 
и врло пријатно у њему. И резултат ј*>иховог рада 
од године и нешто више, од године и no дана овај 
je: немате ни једног писаног закона, који би ма- 
кар и наговештавао повраћање демократије у овој 
земљи. Господо, зашто се не извршују избори у 
градским општинама?! Каква je то невоља! Па и 
ми сви морамо признати овде, да сви људи који 

долазе постављањем од странс г. Министра уну- 
трашњих дела у општинске управе, немају потре- 
бног ауторитета и угледа. Немају, господо, и ми 
врло често, због таквог начина поставл^ања, ком- 
промитујемо углед и онога човека, који je пре тога 
био врло угледан и добар. 

Гооподо, ви   видите једну  другу   ствар. 
У нашем Уставу има јвдна врло либерална 

одредба за иас, једна од ређих либералних од- 
редаба, a то je сталност судијска. Да није аутомат- 
ски одредба сгупила на онагуЈ ми бисмо нмали у 
судовима несталне судије. Али, господо, шта сме- 
та Влади сада да донесе један судијски закон? 
AKO Влада не може због тешкоћа које се даду 
разумети и које се лшгу уважити, да донесе пуну 
демократију и да врати тако брзо демократију, 
за доношење једног судијског закона нема за- 
прека и сметњи. Осим, да се разумемо, ако се неће 
да судије и даље буду несталне. Али, господо, у 
присуству и те одредбе, која декларира сталност 
судијску, без судијског закона, судије фактички 
нису сталне. Јер, данас je — то he и господин Ми- 
нистар правде потврдити — судију на место прет- 
седника суда или у вишим судовима, кад дође до 
тога да буде постављен, сам Министар правде no- 
ставлЈа. Међутим no закону предвиђа се, као што 
знате, у интересу доброг судства, друга процеду- 
ра, да ингеренција Министра  правде није таква. 

Господо, овде je била пала једна реч, коју 
je изговорио једа« од г. г. Министара. Говор je o 
либералном тумачењу недемократских закона. Го- 
сподо, ja ћу да шризнам да од доласка г. др. Ми- 
ла]на Стојадиновића фактички има једно психо- 
лошко олакшање. (Одобравање на десници.) Али, 
господо, кажем, поред свега тога у пракси није 
увек тако. Да вам покажем један конмретан, врло 
интересаштан случај, и право да вачМ кажем, да се 
ja чудим, да се то десило г. др. Милану Стојади- 
новићу, једном радикалском детету који то није 
смео допустити. Истина, ствар je из pecopa г. др. 
Корошца. Он je одобрио збор у Књажевцу г. Дра- 
гољубу Јовановићу. Ha тај збор, — причају ми 
сви, a ту су и посланици из мога краја и они lie 
то потврдити, — на тај збор слегао се лриличан 
број сељака, не као припадници његове партије 
и његовог покрета, не, господо, јер у тим краје- 
вима оснм радикала и демократа нема других, 
него да чују и да виде то чудо од човека. Међу- 
тим, власт je, гооподо,' уоред збора, управо тек 
што je он почео да говори, створила вештачки 
гужву и збор растурила. После тога долази епи- 
лог свега: велики број сељака био je кажњен са 
3.000—4.000 дииара и са 20 даиа затвора због 
тога што je приеуствовао томе збору. 

Господо, то je могао урадити један нера- 
зумши начелник срески на своју руку и ja дотле 
не бих ништа замврио Влади, аки кад сам ja по- 
купио све те пресуде у којима се само кратко 
каже да се осуђује дотични са 3.000—4.000 динара 
и 20 дана затвора, због тога што je приеуствовао 
збору . .. (Милан Лазаревић: Није било тако, него 
су звали Драгољуба Јовановића; то су људи, који 
су кажњени, комунисти.) ... Нема комуниста у 
нашем округу. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine Lazareviću, 
ja Vas opominjem da ne upadate g. govorniku u reč. 

Др. Александар Мидовић (наставља): Господо, 
ни за длаку се нећу огрешити o истину. Ja сам, 
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господо, поднео читаву прегршт тих пресуда и 
тражио сам да ме прими г. др. Корошец. Није ме 
могао примити. Прошло je неколико дана и ja 
сам онда све то, са једном молбом, предао њепо- 
вом чиновнику и објаонио му усмено и молио га 
да и сам објасни г. др. Корошцу, да je данас за 
овакве кривице немогуће да сељак плати тако ве- 
лику новчану казну. Ако мора да остане казна 
лишења слободе, онда нека му остане и нека се 
бар укине новчана казна, јер, рвкао сам, 3.000.— 
4.000.— динара то je и сувише много. To су два 
napa волова. И, најзад, зашто да плати сељж то 
у релашу г. др. Милана Стојадиновића? To je не- 
могућа ствар! И, наравно, ствар je остала онако 
како je пресуђено. 11ека ми ne замерн г. др. Ко- 
рошец кад кажем, да сам за његово улажење у 
Владу, као и уопште за Владу г. др. Стојадино- 
вића, везивао велике наде, неоспорно зато, јер je 
г. др. Корошец долазшо из опозиције, a знао сам 
што je г. др. Корошец радио и гоеорио и како je 
и сам прошао у оним режимима раније. (Милан 
ЛазаревиИ: Памета« je др. Корошец, полако иде.) 
Ja сам очекивао да се та ствар исправи, али до 
сада није исправљвна. Зашто, не могу да знам. 

Kao што видите, господо, демократија није 
уведена, и ja сам можда читаву годину имао да 
постављам себи питање: где су те тешкоће. Ja сам 
сигуран да je г. др. Стојадиновић, кад je форми- 
рао свој кабинет, мислио на повратак демокра- 
тије. Нема сумње да je он с тиме рачунао. Он зна 
и као радикал, да се не може шправити нека 
трајна ствар без тога, али видео сам да негде 
ствар запиње, a сам нисам могао да то објасним. 
Међутим г. 'др. Корошец био je тај који je дигао 
завесу. Он je првог јануара ове године преко ра- 
диа честитао Југословенима, и на крају говора 
рекао: Влада ће политичке законе донети у дру- 
штву са Хрватима. Одмах онога момента кад сам 
га слушао, јаоно ми je било где ствар запии.о. 
Што je r. др. Корошец рекао? Он je рекао: Влада 
he донети политичке демократске законе онда 
кад добије сарадњу Хрвата. Кад je рекао: Хрвата, 
мислио je ту на r. Мачека, или a contrano: ако 
Влада не добије сарадњу г. др. Мачека, онда 
нема политичких закона. Ето, то треба да буде 
јасно свима нама и народу, кад се пита: зашто се 
не доносе политички закони. Они у Тимочком 
округу не разумеју, да Орби« треба да чека на 
демократске законе, док се др. Мачек смилује да 
дође и да сарађује. (Мплаи Лазаревић упада у 
реч). Обојнца смо обећавали и ти и ja. После те 
изјаве r. др. Корошца нема више никакве разлике 
између ове Владе и влада које су биле пре њега. 
Оне су просто напросто хрватско питање из ди- 
скусије избациле. (Милан Лазаревић: To није 
истина.) И да би то осигурале да се o хрватском 
питању не говори, оне су донеле оне диктатор- 
ске законе. Сада се каже то исто, само се каже: 
не мењамо диктаторске законе дотле, док не свр- 
шимо са Хрватима. У суштини стпари нема ни- 
какве разлике. (Милаи Лазаревић: Има разлике! 
Влада води рачуна o томе. — Смех). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovoga puta sigurno 
nije bila reč o Titnočkom okrugiu, gospodine posla- 
nice, pa niste trebali da upadate u reč govorniku. 
(Smeh). 

Др, Александар Мијовић (наставл.а): Кад je 
ствараиа  Јутословенска  радикална  заједница, ja 

hy отворено да признам, да сам то поздравио, 
иако нисам ушао у ту партију; a нисам ушао због 
тога, што je сувише било наглашено оно „ради- 
кална". Мени je као бившем декомрату тешко 
било да то урадим. 

Али, господо, човек није могао принципијел- 
но да се бори ни против оснивања Југословенске 
националне странке. Само, оснивајући своју пар- 
тију, требало je да да гарантију и за оснивање 
политичких групација противничких. Иначе, го- 
сподо, она je приликом свога оснивања, да при- 
знамо ro, имала у фундаменту своме једну велику 
идеју националну. И, господо, та велика идеја 
могла je да повеже читав nam народ. Кад je r. др. 
Милан Стојадиновић образовао Југословенску ра- 
дикалну заједницу, он je одмах избацио југосло- 
венство. To je могао да учини, али, господо, тре- 
бапо je одмах после тога да унесс једну другу ми- 
сао; иеђутим, он то није урадио, a гоеиодо, при- 
знати морамо, не може се овим и оваквим наро- 
дом, као што га ми имамо, владати без једне ве- 
лике и крупне идеје. 

Ледан мој друг, који je био у прошлим режи- 
мима, испричао ми je ову ствар, коју могу да ка- 
жем и да саопштим Народној скупштини, јер ћу 
саопштити само оно што je он говорио Њ. В. 
Краљу Александру. У разговору Краљ га je питао: 
Како иде? a овај je казао: Величанство није до- 
броЈ — Није добро, a због чега? — Па каже: Вашн 
министри ћуте. Величанство, може се политика 
водити настотину разних начина, али има један 
начин на који се једна политика не може водити a 
то je ћутање. — Ако се сећате, господо, фактички 
за све време док je трајала диктатура Министри су 
■гутали. A у колико су говорили, они су дискретпо 
пребацивали одговорност за оно што су радили 
на другу страну. Због тога није било успеха. A, 
rосподо, кад смо се пре неки дан понова састали 
и кад сам га питао: Видиш ли ти, да у политици 
има и нешто горе од ћутања? Он ми je одговорио: 
Видим, горе je од ћутања кад човек мора да го- 
вори једно a да ради друго. И, господо, стицајем 
прилика г. др. Стојадиновић je дошао у такву јед- 
ну парадоксалну ситуацију, да брани демократију 
али да je не уводи, да једно говори a друго да 
ради. Ja, господо, и ако нисам припадник његове 
партије, ja сам желео и сад желим да г. др. Сто- 
јадиновић успе. Господо, верујте, ако појединци 
долазе и одлазе без успеха, то. ће се светити не 
нама или њему него земљи. Због тога кажем, ja 
желим да успе, али г. др. Стојадиновић мора што 
пре, макар тражио потпоре од стране свих нас, и 
ми бисмо морали да га помогнемо, ако су већ у 
питању велики циљеви нашег народа, он мора 
што пре да излази из ове лажне ситуације. 

Господо, кад се већ везују два питања, демо- 
кратија и хрватско питање, ja хоћу да говорим 
o хрватском питању, у толико пре, што се из не- 
кога опортунитета најмање говори са српске črpa- 
ne. Хрватско питање, као што je већ речено, није 
од јуче. Ono се први пут манифестовало још np- 
вих дана наше заједничке државе. Али, како људи 
који су боље били упућени у те ствари од мене 
пеле, његова подлога иде ван ове државе. Демо- 
кратски режим ирвих десет година нашег држав- 
ног живота није успео да то питање одстрани из 
иашег унутрашњег живота, и не само што није 
успео, то  морам  да   признам,  него  изгледа,  ro- 
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сподо, да je баш због тога хрватског питања 
и дошло до државног удара 1929 године. Па, 
господо, je ли успео диктаторски режим — 
лични режим у решењу тога питања? Не, господо, 
и не само што није успео, него, no мишљењу не- 
ких људи, он га je чак и погоршао. Искључујући 
сваку јавну реч o политичким питањима у опште, 
na и o хрватском питању, лични режим имао je 
као резултат ово. Ha једној су се страни разбиле 
cee политичке организаци je српске, a на другој 
страни збијали су се и појачавали редови Хрвата. 
И сад, господо, да видимо у новој ситуацији шта 
се поставља. Поставља се сад наједанпут питање, 
ко претставља Хрвате, a ко претставлза Србе. Ko 
je претставник већине Хрвата, зна се. To није било 
никада спорно, јер je још Светозар Прибићевић 
док je био у највећој борби са покојним Стипа- 
ном Радићем, овоме признао, да има већину хр- 
ватског народа, Али, сад се поставило и питање, 
ко претставл^а Србе. To je питање на које треба 
дати одговор. (Гласови: Др. Милан Стојади«о©ић!) 
Истина, Влада г. др. Милана Стојадиновића no- 
сле извршених општинских избора објавила je це- 
лом свету, скоро свима, да она има легитимацију 
политичку да претставља већину Срба. 

Господо, политички људи у Народној скуп- 
штини и ван Народне скупштине, без обзира на 
име које имају, знају врло добро, како се код нас 
задобија политичка легитимација за претставља- 
ње народа. Политичка легитимација за претстав- 
љање народа не задобија се преко општинских 
избора уопште, a још мање на општинским избо- 
рима извршеним преко диктаторских закона. Ако 
би друкчије било зар не би са исто толико права, 
na можда и са више права имали ту легитимацију 
они, који су раније вршили општинске и посла- 
ничке изборе, и на њима добијали 100% српских 
гласова према седамдесет пет г. др. Милана Сто- 
јадиновића. Али, ja ћу отворено да изјавим и ово, 
да као што нема политичку легитимацију за прет- 
стављаше српскога народа г. др. Милан Стојади- 
иовић, исто тако ту легитимацију немају ни они 
који седе и претстављају удружену опозицију. Ту 
легитимацију нема ни један српски познати поли- 
тичар, нико од познатих политичара Србије, јер, 
господо, никад српски народ није o томе питању 
ни консултован. 

Због тога, господо, за мене je једно од нај- 
пречих и најважнијих питања којима би требало 
приступити: питање политичке организације na- 
mera народа. Политичка организација нашега на- 
рода када се буде извршила, наравно преко сло- 
бодних закона, има да да двојаке користи. Прво, 
она има да измири завађене људе у нашој земљи. 
A, господо, ми смо у тој мери завађени међу собом, 
и то не само Хрвати са Србима него и Срби са 
Србима, Хрвати са Хрватима, у толикој смо мери 
међусобно завађени, да данас на пример. изнети на 
решавање хрватско питање, значило би решавати 
једно питње без осећања објективности и без јед- 
не паметае мере, и, разуме се, тиме би само то 
питање било упропашћено. И због тога, господо, 
ако би се o томе питању решавало изван политич- 
ких организација, онда би уместо узајамног убе- 
ђивања, и са једне и са друге стране, дошло до 
узајамног диктирања, a то би, господо, било фа- 
тално и за једну и за другу страну. Друга једш 
корист од политичке организације нашега народа 

била би ова: једанпут би наш народ знао у чему 
се то хрватско питање састоји, у чему je оно. Због 
тога, господо, грешили су сви они који нису до- 
пуштали, да се народ слободно политички орга- 
низује; грешили • су, али су исто тако не мање 
криви и они, који нису до сада били довољно јас- 
ни и довољно отворени, остављајући увек извесну 
сумњу, мање или више оправдану, у побуде њи- 
хове. За последњих 10 година нико код нас у Бео- 
граду још није изишао отворено да објасни тачно, 
каква je концепција Хрвата односно др. Мачека, 
нико то није казао, ни у чему су његови конкретн« 
захтеви. A, господо, без тога не може се тражити 
од народа да узме одговорност за решење тога пи- 
тања. AKO je, господо, политички хоризонт код 
нас замрачен, a он то јесте, мора се признати оно 
што je потребно тј. атмосфера мора бити чиста и 
облици ствари морају бити јасни. Докле се то не 
постигне, не може се тражити од народа да прими 
одговорност за решење таквог једног крупног пи- 
тања, које задире у његову будућност. 

Видите, господо, слобода за коју се ja анга- 
жујем и за коју пледирам, није само једна ду- 
шевна храна народу. Она je, no моме мишљењу, и 
један покушај за паметно и сигурно вођење др- 
жавног крмила, за обезбеђење споља и уравноте- 
жење унутра. Јер, .господо, ми треба да будемо 
једанпут начисто са тим да хрватско питање, као 
и свако друго велико народно и државно питање, 
не зависи ни од једне владе нити од вештине јед- 
ног политичког човека и вође, него зависи само од 
стварног расположења и од стварне подлоге коју 
lo питање има у расположењу народном. Али, да 
се до тога дође, народ треба да буде слободно 
политички организован, и да му буде јасно питање 
које се пред њега износи. 

Ha крају, господо, треба да кажем коју реч 
и o г. Љуби Давидовићу. O њему je овде било 
говора и с једне и с друге стране, и речено je до- 
ста неповолуних ствари за њера. Мећутим, господо, 
хоћу да кажем ово: ко хоће да буде искрен и да 
буде савестан, мора признати да г. Давидовић, као 
политички човек, претставља можда јединствен 
пример у аналима наших политичких странака. To 
je човек, који je, ангажујући се за једно велико 
питање и да би обезбедио велике цил^еве народне, 
покидао све партијске везе и растурио своју рође- 
ну партију, одричући се свих личних амбиција. За- 
боравл>а се да ми живимо у времену, кад се не 
поштују никаква начела, кад се не цени дата реч, 
кад вас пријател) изневери за 24 сата и кад поли- 
тички човек промени своје друштво као што човек 
мења своју обућу!!! Господо, може се човек сла- 
гати или не-слагати са доктрином г. Давидовића — 
то je одвпјено питање, али због става који je он 
имао као политички човек и који треба новим ге- 
нерацијама да послужи као пример, јер je мало 
таквих, ja г. Давидовићу одајем пуно призиање и 
поштовање. 

Г. Давидовићу су чињене примедбе баш у 
погледу решавања хрватског питања. Међутим, ко 
познаје наше политичке прилике, мораће признати 
ово: г. Давидовић je пре свега, још 1921 године, 
кад je био на решавању Устав земаљски, са још 
не малим бројем л>уди био за то и тражио и врло 
много инсистирао на томе, да се данашња наша 
држава назове Југославијом, na je тај његов пред- 
лог пропао. 1924 године, напорима г. Давидовића, 
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дошао je у Народну скупштину Радић и ради- 
ћсвци. Te je године, господо, била образована јсд- 
на влада и, као што знате, у тој влади била су 
остављена места за четири Министра из Радићеве 
партије. Међутим, од политичких противника који 
нису много мислили, надата je једна так-ва ларма, 
и учињен je један такав напад на Владу г. Дави- 
довића, да она није остала ни 3—4 месеца на упра- 
ви. Образована je једна друга влада у коју je, као 
што знате, ушао и сам пок. Стјепан Радић као Ми- 
нистар. 

Ондашњи политички људи, који су били у тој 
комбинацији, хвалили су се вештином и умеш- 
ношћу својом, urro су Стјепана Радића увели у 
Владу. A ja љдаслим, господо, да je то била једна 
наша капитална грешка. Требало je да уђе у Владу 
Стјепан Радић, али не онако погрбљен и обеш- 
ћашћен као што je ушао. И ако се, господо, само 
мало замислите и сетите тога момента, онда ко 
зна, да ли од таквог уласка у Владу Стјепана Ра- 
дића не постоји онај отров који се сада излива на 
све нас и  нашу земљу.  (Одобравање на левици.) 

1928 године долази криза Владе; мандат до- 
бија Стјепан Радић. To je саветовао Његовом Ве- 
личанству г. Љуба Давидовић одричући се сам 
мандата. И чим je добио мандат, Стјепан Радић, 
као дете радостан, јавља г. Давидовићу и, поред 
осталих комплимената Краљу, пита, да ли може 
рачунати на његову помоћ. A. г. Давидовић, оче- 
видно задовољан, одговорио je: „Г. Радићу, имате 
пуну потпору моју и  мојих пријатеља!" 

И уместо да се образује Влада г. Стјепана Ра- 
дића, радикали су донели пре тога намештену од- 
луку да Претседник Владе v будућој комбинацији 
може бити само радикал. (Жагор ■— Нииола Каба- 
лин: Давидовић je ушао у ту Владу!) Ушао je г. 
Давидовић да учини земљи услугу. 

A шта сада ради г. Давидовић? Ja нисам овла- 
шћен у његово име да говорим. Па ипак зна се, 
да он чини напор да се његово гледиште и гледи- 
ште др. Мачека приближе колико je то год мо- 
гуће в^ише. Ma како се свршио тај посао са др. Ма- 
чеком, можемо, господо, бити сигурни да г. Дави- 
довић никад неће изневерити југословенску мисао 
и никад неће отићи у мрак. (Одобравање и пље- 
скање на левици.) 

Prefsednik Stevan Ćtrić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Miloš Rašović. 

Милош Рашовић: Господо народни послани- 
ци, ако желите да имате сигурне законе, ако же- 
лите да вам закони буду сигурна заштита, освр- 
ните се и видите какви принципи владају код вла- 
де која те законе треба да спроводи, na ако на- 
ђете да принцип владе није сталан, да je корумп- 
тиван, онда знајте: у тој зсљјљи нема закона. 

Ово je, господо посланици, казао велики прав- 
ни писац и соц.иолог Монтескје у своме делу ,,Es- 
prit de loi". Ако послушамо, a немамо разлога да 
не послушамо овај савет великог научника, na ако 
уђемо да испитамо сталност принципа Владе г. др. 
Милана Стојадиновића, ми ћемо, господо, видети, 
да ту не само да принципи нису стални, него да 
их уопште и нема. 

Господо иародни посланици, ви знате да je 
Влада г. Милана Стојадиновића дошла да настави 
рад у духу шестојануарског принципа и на бази 
Устава од 1931 године како je у својој деклара- 
цији изјавила. Гооподо,  принцип  шестојануарскн 

није исто што и режим од 6 јануара. To су два 
појма, које треба двојити. Принцип шестојануар- 
ски je један дан, када je Велики Краљ, да би спа- 
сао земљу, учинио крај једноме питању, које се 
протезало 10 година и које je претило свакога мо- 
меита да земљу доведе до катастрофе. To je прии- 
цип шестојануарски. Велики Краљ поставио je 
тога дана хрватско питање на једино могућу осно- 
ву за решење.а то je na бази и у духу југосло- 
веиства. Узео je југословенство као садржитељ 
свих питања у југословеиском народу, јер само 
на тој бази, и само на roj основици могуће je ре- 
шење хрватског и свих осталих питања. Влада г. 
др. Милана Стојадиновића уместо да настави да 
решава питање, ако није коначно довршено, на 
тој основици, папустила je шестојануарски прип- 
цип и поставила питање поново на оној бази на 
којој било пре десет година, на бази народа и 
бази посебних индивидуалности. Влада г. др. Ми- 
лана Стојадиновића није у овим случајевима по- 
газила само принцип шестојануарски, него je no- 
газила и основни принцип, на коме свака држава 
почива. Основни принцип сваке државе je да живи 
и да буде свемоћна. Ha KOJOJ основи поставља г. 
др. Стојадиновић хрватско питање са г. Мачеком? 
Ha враћање на 1918 годину. A шта je 1918 година? 
To je година испред југословенске државе, то je 
година кад Југославија као држава није посто- 
јала, то je година кад cv Србија и Црна Гора биле 
у аустријском ропству. Зар на тој бази да сереши 
хрватско питање? Нема нормалног човека који мо- 
же и помислити да се на тој основи може решити 
ово питање. 

Господо, ja мислим да сам са ово неколико 
речи јасно показао, да je Влада г др. Стојадино- 
вића срушила основни принцип и државе и шесто- 
јануарски. И сад, господо, после овога што сам 
казао, како можемо говорити o буџету Владе без 
принципа, кад буџет треба да буде закон. Морате 
признати да се сваки логичан човек налази у те- 
шкоћи кад мора, господо, да истражује недостат- 
ке недостатака или мане мана, a овај буџет je сам 
по^себи један велики недостатак, једна велика Ma- 
na.^ Недостатак je зато што није буџет, a није бу- 
џет зато што није оно што треба да буде сваки 
буџет. Државни буџет као закон треба у суштини 
да буде ограничење Владе у руковању државном 
имовином. A где би ви, господо, нашли ограни- 
чење Владе у овом буџету? O томе сте се могли 
уверити из опсежних цигата господе Вукићевића, 
Мохори-ча и Матице, који су ред no ред установи- 
ли да овај буџет претставља само један ред цифара 
зависан од Владе, a не Влада од ње. Гооподо, само 
два до три примера и одредаба које je Влада уне- 
ла у овај Финансијски закон показаће вам, да ова 
Влада нема принципа и да се не може рачунати на 
примену закона са њене стране. Ви знате, господо, 
да постоји основни принцип поделе власти. Taj 
принцип постао je, да би се спречила могућност 
надмоћности ма које од три гране, било законо- 
даиие, било судске или извршне власти. Taj прин- 
цип поставио je на равну основу сва три реда, све 
три гране државне власти. Влада г. др. Милана 
Стојадиновића, не поштује ни овај принцип. Она 
je кроз Финансијски закон спровела једну одред- 
бу којом ништи пресуду Касационог суда. Спо- 
редна je ствар какву пресуду ништи, на кога се 
односи та пресуда, главно je то, да се тиме не по- 
iiirvje један принцип. Тимс je показала да народ 

27' 



212 XXIV  REDOVNI  SASTANAK — 23 FEBRUARA   1937. 

не може рачунати на сигурност пресуде, да оно 
што je претстављало максимум његове правне га- 
ранције, није више гаранција, кад се највиша пре- 
суда може Финансијским законом обеснажити. 

Дозволите, господо, још једну одредбу да на- 
ведем, одредбу која руши принцип приватне сво- 
јине. Данас je цео поредак заснован на приватној 
својини, сем Русије. али се и тамо долази no мало 
на тај принцип. Влада др. Милана Стојадиновића 
унела 'je у Финансијски закон одредбу, no којој 
извесна приватна друштва. која cv самостална и 
која са државом немају везе, морају да даду нак- 
наду no неколико милиона динара другом друштву 
које je пропало. Зар располагање Финансијским за- 
коном приватном имовином не доводи грађане до 
тога да се запитају, да ли можда оваквим путем 
неће Влада располагати и њиховом издпвинолт, тако 
да и они cBOJv имовииу морају дати другом? Ова- 
квии схватањем ништа не спречава Владу да уради 
и са друтима као што je овде урадила, кад се зна, 
да je она ово упадила, да би надокнадила штетл7 

друштву где су чланови управе били садашњи ми- 
нистри, и то v времену кад je друштво пропало. 
Да спасе друштпо Влада наређуј« другим друштви- 
ма да даду своју имовину, да надокнаде штету 
пропалом друштву. Шта су криви они грађани који 
cv осигурани код друштава, да сносе штету дру- 
гих. Kao што видите. ниједан граћанин у овој зем- 
љи данас није у сигупности за оно што има, кад 
Влада г. др. Стојадиновића може да располаже 
приватном имовином. 

Да би, господо. ава] 6viieT био закон тоебало 
би да буде изоажај воље Наооднога претставни- 
титва. Ja мислим господо, да ни једнога међу нама 
овде нема. који би могао опорећи, ла има некакве 
везе са стварањем овога буџетскога предлога. 

Она дискусија Koia се водила у закључаној 
сали Финансијског олбора, из које није могла да 
изаће ни јелна печ, ja мислим да -се то не може 
сматрати као наша сарадња. Али, и када би се 
vseno да je то била сарадња која сс тражи и Koia 
je ca наше стпане искрено пружена, ипак се тто- 
ставља једно питање, да ли смо ми компетентни 
да говоримо у име народа. 

Ви сте мало пое чули од извесних говорника. 
да су и они истакли ла ми немамо права да реша- 
вамо у име напода. Господо, ви знате да се од- 
мах после наших избооа поставило питање, да 
ли смо ми народни посланитш и ла ли имамо ппа- 
ва да у име народа решавамо. Ви знате. господо, 
да ie то питање поставила удружена опозиција, 
која je на изборима добила милион и сто хиљада 
гласова. да ie она у заједници са два члана да- 
нашње Владе тврдила, да ми нисмо наподни ппст- 
ставници. To би још, господо, могло да се не узме 
озбиљно, јер ко губи има права и да се љути. Али, 
било je и меродавних и меродавнијих који су то 
потврдили. 

Ви знате, господо, да je Влада г. Богољуба 
Јевтића пала одмах после избора. Знате да je 
пала, no речима г. др. Милана Стојадиновића, 
зато што je изборе спровела насилним путем, по- 
моћу терора. Ви знате да je дошао г. др. Милан 
Стојадиновић са паролом, да репарира оно што 
je рађено 5 маја, да стиша духове, да ликвидира 
тај злогласни петомајски режим, коме je и нади- 
мак дат „петомајски" због насиља, и да нас ли- 
квидира као плод петомајских избора. 

Ви знате, господо народни посланици, чули 
сте колико je пута г. др. Стојадиновић на збо- 
ровима у народу говорио: да ми нисмо народни 
претставници, да ми у народу не претстављамо 
никога и да нас не признаје као опозицију. A не 
признајући нас, господо, он не признаје ни вас. 

Колико су то пута исто поновили no народу 
r. др. Корошец, г. др. Спахо, и остали Министри, 
међу њима има чак и таквих, који су ишли толи- 
ко далеко, да су овај Дом назвали циркусом, a 
посланике овога Домакловновима. 

После овога, господо народни посланици, зар 
народ нема права да се запита, кога ми претстав- 
љамо и у чије име говоримо? Чули су се приго- 
вори са деснице, да je наш углед окрњила удру- 
жена опозиција. Није, господо! Наш углед убио je 
Претседник Владе и његови Министри. .Тер, го- 
сподо, кад народ слуша шта. му o нама говори 
Претседник Владе и његови Министри, онда на- 
род има права да се запита: na ко нас држи. 

Господо посланици, народ je разуман, народ 
je мудар, народ je моралан, народ сепита, како 
je могуће да једна Влада сарађује са једном так- 
вом Скупштином. Народ не може да разуме и на- 
род не може да има поверење у ту Владу. (Бурно 
одобравање на левици). Народ, господо, не може 
да има моралан ослонац у Народну скупштину, 
која таквој Влади служи. И логичан je'закључак, 
да народ не може да сматра да оно што ова Вла- 
да у Скупштини са овом Скупштином донесе, да 
то може да буде закон. Влада др.. Милана Стоја- 
диновића ако je хтела да од нас створи оруђе, да 
би са њим могла да рукује no својој вољи и ћефу, 
није требала да нас лиши моралне способности, 
.Тер лигаавајући нас моралне способности, лишила 
ie и себе! (Пљескање на левици. — Ледан глас из 
већине: Ми нисмо ничије оруђе! Влада нема инте- 
реса да ми будемо њезино оруће!) Она нас je тако 
прогласила! Питајте господу Министре. Јесте ли 
гласали за њих? (Глас из већине: Ми нисмо ни- 
4Hie оруђе!) Ми смо оруђе, него шта? (Глас из 
већине: Бар принципијелно не можете тако гово- 
рити! Ви сте принципијелан човек!) Ja сам рекао 
оио IHTO je тачно. Питајте Министре! (Глас из ве- 
ћине: Принципијелно немојте тако говорити!-) Ja 
не могу да намдам углед, који ми немамо.Уби- 
јен нам je тај углед, a убила га je Влада, којој ви 
служите. To je јасна ствар! 

Из овога, господо, што сам казао, излази ja- 
гно, да овај буџет, кош треба да буде закон за 
ограничење Влади г. Стојадиновића за руковаи.е 
државном имовином, овај буџет народ _ни no ово- 
ме, како ie донет, ни no ономе, какав je, не може 
друкчи1'е да сматра него да je тај буџет наметнут. 

Народ, господо. зна да je његово претежно 
право у доношењу буџета. Народ, господо. зна да 
ie то његово право, које je он тешком борбом сте- 
као. Наоод зна, да je то једино право, којим он 
учествУ1'е у јавном животу. Без тога права, он je 
"апсолутно" роб. A зар, господо, овај буџет овакав 
какав  je, пружа њему какве заштите? 

Ви кажете, да' je овај буџет донет са нашом 
сарадњом. Па ja вас питам, господо, колико ie 
ми-нистара долазило да брани свој буџет? Било je 
тамвих, који нису ни хтели да дођу да бране бу- 
џет! Ja вас питам, колико je ваших сугестија при- 
мљено, колико je саслушано ваших савета, и ко- 
лнко je ваших предлога узето у обзир? Ех, ех, 
наша сарадња! 
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Кад би Влада знала, да joj зависи од «ас ово 
што нам износи, онда би она водила много више 
рачуна o томе, шта доноси. Она би се више ста- 
рала, да удовољи народним потребама, него што 
се стара, кад зна да joj све мора да прође, без 
обзира хоћемо ли то примити или не. Да Влада 
није била сигурна, да ће joj проћи ово што изиоси 
пред иас, не би сигурно задужила земљу за преко 
6—7 милијарди и без знања Скупштине и без 
знања народа! 

Ми сио истина чули овде од Министра фи- 
нансија, ми смо чули од говорника Владине ве- 
ћине, да je то ради тога, да се наоружа војска, 
a ко je против тога, он je против наоружања 
војоке. 

Нема, господо, никога овде ко није за наору- 
жање војске. Сви смо ми за то да се војска нао- 
ружа! Сви подједнако желимо сигурност и без- 
бедност земље! Сви ми хоћемо да се војска нао- 
ружа, али баш зато што хоћемо да се војска нао- 
ружа, ми тражимо, да се зна да ли се она оружа. 
Ha то имамо право, j ep нас чуди и мора да нас 
чуди, зашто би Влада морала крити «аоружање 
војске, кад то данас нико не крије? 

Ви видите, да Француска јавно каже и тражи 
од народа 19 милијарди за наоружање. Ви чујете, 
да Енглеска исто тако тражи 100 милијарди за 
наоружање. По чему би ми, господо, крили, зашто 
не би казали: треба и нама толико и толгасо за 
наоружање?! (Пљескање на левици.). 

Али, господо, ja се бојим, да се то не крије 
на уштрб наоружања. (Одобразање на левици.) 
И због тога ja кажем, да то треба и мора Скуп- 
штина да зна! (Узвици на левици: Тако je!). 

AKO држави треба да се наоружа, она има 
пута и начина да још више добије од народа за 
оружање. Цео народ, господо, цео иарод биће го- 
тов да пружи све оно што може и што je Влади 
потребно за наоружање војске, али и ту треба во- 
дити рачуна, како и ко треба да да. 

Ви зиате, господо, да je спремање за рат део 
самога рата, да то чини једну целину народне од- 
бране, да то чини једну целину заједничке одбра- 
не и да смо сви солидарно дужни да подједнако 
својим снагама бранимо и ла ламо оно што мо- 
жемо дати за одбрану земље. Према томе, Влада 
би много правилније и много корисније учинила 
да je расписала један унутрашњи зајам, да сваки 
према својој моћи да за наоружање, a не да на 
овакав начин оптерећује подједнако и милионере 
и шјвећс сиромахс, који можда немају ни хлеба. 
Данас не може да се каже: „Бој не бије срце у ју- 
нака, већ бој бије свијетло оружје!" Данас бој 
бије заједнои срце у јунака и свијетло оружје. 
Једно без другога не бије бој! (Одобравање на 
леввди.). 

Зато je потребно, ла г. Министар војске и 
Влада воде рачуна, да буде наоружано и срце и 
јунак. (Одобравање на левици.) A тс срце и јунак 
може бити шоружаио саадо онда, кад тај јунак 
види, да доприноси за одбрану земл^е и онај, који 
има може бити десетине милиона. (Одобравање на 
левици.) Јер он зна, кад се земља брани, да се 
њему узима све. Он зна да се њему узима и жи- 
вот. A богами они, који имају милионе, често се 
пута извуку, да даду свој део онда, кад je најпо- 
требније. Зато као што се у самоме рату не чтш 
разлика,   него се од свакога   тражи   да да што 

можс, према својој способности и могућности за 
одбрану земље, колико je потребно и за време 
мира, да сваки сразмерно својим моћима до- 
приноси. 

Господо, ja нећу да говорим o оним другим 
цифрама, o прекорачењу буџета, o оних три, че- 
тири милијарде, o којима су говорили остали, ja 
ћу још само да пређем на ону цифру од 625 ми- 
лиона динара, цифру којом се повећава буџет. 

Ви сте чули, да je г. Летица казао, да то не 
значи за земљу ништа, да je то мало повишење, 
да не штети напретку привреде итд. 

Међутим, ja мислим, господо, да то још како 
штеги народној привреди. Да je г. Летица урав- 
иотежио буџет, водећи рачуна o расходима, во- 
дећи рачуна o корионој употреби расхода, na да 
je све оно што 'није корионо, што не доприноси 
општим интереоима, да je те расходе мало ком- 
примирао, постигао би равнотежу. Наш државни 
апарат je и сувише скуп према капацитету наше 
привреде, na je лако могао наћи уштеде. 

Ми no управном апарату можемо да се ме- 
римо са најлуксузнијим земљама, a no привреди 
налазимо се међу последњима. 

Ja сам, господо, био у Швајцарској неколико 
година као дипломатски претставник и тамо ни- 
сам никада видео ниједног швајцарског министра 
да се вози колима, да има аутомобил и салонска 
кола. Једном -приликом, кад смо били на једној 
пратњи, и кад су сви дипломатски претставници 
дошли аутомобилом, a господа министри швај- 
царски пешке, онда je један румунски претстав- 
ник казао: „A ви пешке?" на то му je један швај- 
царски министар одговорио: „Да, пешке, ми смо 
сиротиња, али зато никоме не дугујемо, и код нас 
нико не гладује!" 

Господо, приличне су суме у ово.м делу које 
би се могле сумирати. Видели сте из једног става 
г. Министра финансија где каже: „Да се Влада у 
економско-привредној политици не руководи док- 
тринарно-догматичким схватањима, него практич- 
ним погледима и схватањима". Ту je Влада казала 
једну истину, али та истина, нажалост, погађа на- 
род, погађа" државу, јер се државна економско- 
финансијска политика не може да води на чисто 
приватној основи и бази. Постоји разлика између 
схватања приватних финансијсра и финансијера 
којима je стављено у дужност да воде државне 
финансије. Код приватних финансијера je циљ 
лични профит. Код државних финансија \хнл> je 
социјално задовољење, циљ je социјални. Према 
томе, господо, не може Влада водити екОномско- 
финансијску политику no приватном принципу. To 
нам најбоље доказују неколика предузећа, као, ре- 
цимо, и ,.Призад"."Ето, ту, на пример, Влада води 
своју политику на бази тог приватног принципа. 
Она се брани тиме: да ако je држава путем моно- 
полисаног извоза увела у земљу 300—400 милиона, 
земља je добила. Али. да ли су ти милиони отишли 
код онога код кога je требало да оду, за њу je 
споредно. За њу je споредно што je неколико мо- 
нополисаних људи, међу којима кажу да има чак 
и посланика и министара, монополисао цео извоз, 
и уместо зараде коју би требало да добије про- 
извођач, та зарада остаје у џепу оних неколико 
монополисаних, — само неколико њих. Имате, го- 
сподо, Уред за извоз стоке. Па ту су, господо, 
читаве афере. Један високи функционер, и то при- 
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падник ваше партије, прича јзвно преда мном и 
пред људима o страховитим аферама које се деша- 
вају у Уреду за извоз стоке. Ja сам се, каже, при- 
јавио Претседнику Владе, чекао сам три месеца да 
ме прими, примио ме je, изнео сам му ствари, a 
он ме je истерао напоље и казао: „Иди, богати, сад 
ћу ja да водим рачуна и o Уреду за извоз сто- 
ке"! — Други један виши чиновник Министарства 
трговине и индустрије прича свој случај. Послао 
ме je, каже, Министар трговине, да испитам зло- 
употребе с опијумом у Јужној Србији. Отишао сам, 
испитао сам, пронашао сам да je онај сиромашни 
народ преварен, да му je место 200 дин. плаћено 
120 динара; утврдио сам страховите злоупотребе, a 
затим сам дошао код Министра и поднео му изве- 
штај, који je био озваничен од стране полиције, 
од стране истражних власти v Јужној Србији, ре- 
кавши му: „Ево, г. Министре!" Taj чиновник je од 
стране г. Министра трговине и индустрије био из- 
бачен напоље и избачен из службе. Ако хоћете да 
претстављамо и заступамо народне интересе, онда 
дајте да затражимо једну анкету за „Призад", за 
Уред за извоз стоке и за Опијумско одељење, где 
људи исправни, људи од угледа и поштења, људи 
извозници тврде, да ту има злоупотреба на стотине 
милиона. Зар можемо рећи да заступамо народне 
интересе ако допуштамо да Влада спроводи овакве 
ствари. ETO, тако заступамо интересе, господо, a 
ако поднесемо ' предлог за анкету, ви ћете je 
одбити. 

Господо, да пређем на још један одељак овог 
буџета, који се односи на расподелу кредита. Го- 
сподо, та расподела кредита и у овом буџету, мора 
се поизнати, као и у свима ранијим, врши се не 
водећи рачуна o потребама крајева, не водећи ра- 
чуна o ономе што треба и где je невоља, него се 
дели no интересу и личном расположењу Мини- 
стара. Ви сте, госпОдо, имали прилике овде да 
чујете, када je један посланик упутио питање на 
Министра Крека и казао. како се v Словеначкој ни- 
шта не добије откако ie дошла Влада др. Милана 
Стојадиновића. Онда je г. Крек са овога места Ka- 
sao, да на|енергични)е протестује што се импутира 
др. Корошцу таква једна ствар, када никад за 
Словеначку није више учињено него од доласка 
Владе др. Милана Стојадиновића, и да би то по- 
тврдио, да би артументисао TV ствар, изнео je, да 
cv само три општине v TOKV последње године до- 
биле 15 милиона. Прекјуче чули смо овде г. Грбу, 
када Mv je неко vnao у реч да ie казао: „Па шта 
je ca Ликом, добија ли 'JT^Ka?" — он je рекао: 
"„Хвала Borv, откако јр Летица, добија, иначе ни- 
кад ништа". 

Дакле видите. господо, да се кредити деле no 
расположењу министара.-Нажалост, ja сам из јел- 
ног краја где од уједињења na до данас није било 
министара, и због тога je тај крај остао потпуно 
запуштен. потпуно занемапен. Због те занемаре- 
ности настало je v Црној Гори једно очајно стање. 
Господо. Црна Гора није пољопривредни део и 
пна се не може назвати пољопривредним крајем, 
Она не роди ни за једну четвртину годишње за 
исхрану становништва. Пре рата, статистички по- 
латци Црне Гоое за војне обвезнике показивали су 
да ie од 58.000—24.000 људи ишло у иностранство 
на заоаду. Данас се je, господо, све то слегло У 
Црној Гори, све je то затворено у оном камењару, 
без икакве могућности за упослење. У Прној Гори, 
где да се упосли? Железнице нема, фабрике нема, 

друмова нема. Остаје једипа могућност да се упо- 
сли на туцању камена no путевима, a то само не- 
колико десетина. 

Једну једину ствар je имала Црна Гора, a то 
je монопол. Монопол, господо, који je био само- 
сталан и који je могао да се издржава, тај моно- 
пол, који je упославао до 2.000 Црногораца, однет 
je и он у Босну. Kao што видите, у Црној Гори од 
свега што држава даје, што држава троши на Црну 
Гору, то je на неколико гимназија, на неколико 
основних школа, на неколико среских начелстава 
и на Банску управу. Ви ћете се изненадити, али 
Црна Гора даје 37 милиона више него што прима 
од државе. Постоји фама, протура се, како Црно- 
горци живе од пензија, како Црногорци живе на 
терет Југославије. Ево, господо, узмите, овде на 
страни 4 узмите, na ћете видети колике су те пен- 
зије. Црна Гора има 1.800 пензионера којима пла- 
ћа свега три и no милиона. Црна Гора има 2.900 
инвалида, a имала je, господо, преко 15.000 мртвих 
за време европског рата. Е, господо, na зар су то 
онда суме? Узмите Словеначку! Зетска бановина 
господо, прима на име пензи{е 69 милиона, a Сло- 
веначка прима 178 милиона. Тенденција je код Сло- 
венаца 15 милиона плус за сваку годину, a тенден- 
ција je код Црне Горе сваке године 800.000 минус. 
Дакле, ето вам та фама o пензијама. A када би тек 
направили један резиме, шта je Црна Гора добила 
од уједињења из буџета Краљевине Југославије! 
Буџет Краљевине Југославије од уједињења na до 
данас износи 260 милијарди. Од тих 260 милијар- 
ди свега 3 милијарде утрошено je на Црну Гору, све- 
га 3 милијарде. Црна Гора je, господо, ушла у ју- 
гословенску заједницу не са мање ни моралног ни 
матери!алног капитала, ма и од једног краја. Да je 
Црна Гора добила оно што joj припадало, онда 
би данас имала и своје железнице, и бољу економ- 
ску способност за живот. Само да вам прочитам 
једну цифру o репарацијама. 

Године 1921 утврђене су у Паризу опште ре- 
парације Србије и Цоне Горе на износ од злат- 
»их динара 8.496.000.000. 19.200.000.000.- фра- 
нака, једно за обештећење добара. a друго за 
лично обештећење. Господо, од овога je Црна Po- 
pa добила 5 милиона немачких златних марака, a 
где je оно остало? Оно остало — немојте да ме 
криво схватите, ja ово не истичем, да кога окрив- 
љујем или да поебацујем по]'единим крајевима 
mro су више добили, далеко je од мене свака та- 
ква помисаб, јер ja не желим да будем међу они- 
ма који хоће да стварају мржњу измеНу крајева, 
него истичем да се види само са колико права Цр- 
ногооци траже CBoie. (Бпанко Томнћ: Дајте нам 
шта Црногорци плаћа1у!) Плаћају 37 милиона више 
него што примају. (Бранко Томић: А_ гледате лн 
ове друге крајеве и шта они плаћају? FlHTaiTe 
Војводину!) Да je Црна Гора добила оно што joj 
je поипадало онда када ' je извршено уједињење. 
не би морала да тражи ни од Војводине, ни од 
Словеначке ни од Шумадије. 

Треба да знате Чедну ствар, коју мооам, на- 
жалост, кад ме потсећате овде да кажем. Ви забо- 
рављате да je Црна Гора учинила једну велику 
услугу Југославији. Има она једну велику заслугу 
за стварање Југослави1'е. Да Црна Гора није жр- 
твовала себе односно жртвовала материјално, Југо- 
славија данас не би постојала колико год мислите 
да je то ситно. Не би постојала. (Бранко Томић: 
To кажу сви KoaieBH. и Хрватска, a овде се ради 
o томешта ко плаћа!) Дакле, господо, Црногор- 
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ци ... (Петар Галогажа: У национализам Црного- 
раца нико не сумња!) Данас се сумња, сад ћу да 
вам кажем и сад ћете видети. Али, господо, да се 
оставим овога — пошто видим да то изазива не- 
годовање, a ja сам против истицања цифара из ко- 
јих се може изводити закључак, као да je то изве- 
сна завист према другим крајевима, — и да одго- 
ворим господину на оно што каже, да нико не сум- 
ња у патриотизам Црне Горе и Црногораца.    . 

Господо, Црна Topa се налази данас у тако 
очајном стању, под таквим прогонима полиције, да 
се црногорска крв пролијева данас без суда и осу- 
де. 20 и неколико Црногораца погинуло je на Це- 
тињу без икакве потребе ни за државу ни за ре- 
жим. A ми ни до данас нисмо добили одговор од 
Министра унутрашњих послова зашто je то било и 
зашто се je то морало догодити. Данас преко 
300—400 Црногораца налази се no логорима скон- 
центрисано. Пред Судом за заштиту државе има 
преко 30—40 Црногораца испребијаних и треба да 
одете тамо да видите какав призор чине ти људи. 
(Глас са деснице: Од чега су?) Казаћу вам после 
од чега су. To, господо, не да се ни описати ни за- 
мислити. Ти људи, да би показали како су мучени, 
вадили су делове тела и показивали су судијама. 
Пођите, господо, судије he вам показати. Када je 
сам Суд за заштиту државе морао примити предлог 
одбране, да се сви људи који су учествовали у тим 
мучењима оптуже, али др. Корошец неће ове људе 
узети на одговорност. 

Ви ме питате зашто? Зато што немају од чега 
да живе, што се муче и траже хлеба. Данас има 
50% Црногораца неупослених, има који no три 
четири дана ништа не једу. Питајте само Прет- 
седника Финансијског одбора г. др. Јањића, нека 
вам каже, колико je депеша добио ради смртних 
случајева од глади. И уместо да се та питања ре- 
шавају апсом и прогоном, требало би Влада да по- 
тражи сретства, a то joj je и морална дужност, 
јер у Америци и Немачкој као и у осталим зем- 
љама, када су људи остајали без посла, Влада се 
je старала да буду нахрањени и да нађу посла. 

Влада мисли комунизам у Црној Гори да 
реши митраљезима, апсом итд., a ja вас уверавам, 
да се тим путем неће решити питање комунизма. 
(Глас са деснице: Ви сте рекли да нема комуни- 
зма). Има комунизма, али тај комунизам je од 
муке, биједе и невоље. (Један глас са деснице: 
Није баш тако, господине!) Створите услове за 
живот, na ћете видјети, да неће бити комунизма 
у Црној Гори. Ja вас увјеравам, када би се могао 
измерити патриотизам оних људи који се налазе 
пред Судом за заштиту државе и патриотизам 
г. др. Корошца и г. др. Стојадиновића, резултат 
би био у обратној сразмери њихових имања. Ла • 
не устајем у одбрану комунизма, и нисам за то да 
се комунизам штити, али тражим да се промене 
методе. Са овим се методама неће излечити. Ja 
ћу вас потсетити шта каже један знаменити со- 
циолог Перет за оваква решења: да сваки народ- 
ни покрет крвљу угушен рађа и садржи још де- 
сет нових, a других десет нових рађа стотину дру- 
гих, и тако редом док се и сам творац те крви 
не угуши у roj крви. To je један историски утвр- 
ђен закон.... (Граја. - - Приговори са деснице). 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas, go- 
soodo, za mir, pustite gospodina govornika da na 
miru izloži svoje misli. 

Милош Рашовић (наставља): Уместо оваквих 
метода којима г. др. Корошец и г. др. Стојади- 
новић хоће да реше незадовољство Црне Горе, 
ja бих им предложио, да проуче тамошње при- 
лике, и да своју акцију скрену у томе правцу, да 
ономе живљу омогуће опстанак. 

Основно питање на које би Влада г. др. Сто- 
јадиновића требала да обрати пажњу у погледу 
смирења Црне Горе јесте питање железница. Ако 
Влада г. др. Стојадиновића веже Црну Гору са 
Метохијом и Косовом, како je то обећано када 
je извршено Уједињење, онда Црна Гора не би 
била пасивна, јер би се допуњавала са равницом 
Метохије и Косова. Ви знате, господо, да je и Бле- 
ров зајам био закључен за израду трансбалканске 
железнице, a' потрошен у сасвим друге сврхе. 1928 
године ушао je у Финансијски закон програм из- 
градње ове железнице. Г. др. Спахо, иако je у 
Влади највећег Црногорца г. др. Стојадиновића, 
променио je правац ове пруге, одвео je на Босну, 
и Црна Гора je понова осуђена на смрт. 

Ja верујем, господо, да ви не знате колики je 
значај ове пруге, na не осећате, али и када бисте 
били упућени у прави значај ове пруге, ви би са- 
свим другу пажњу поклањали овоме што говорим. 

Трансбалканска пруга je једно историско пи- 
тање, које се решава још од 1898 године, када je 
још Русија желела да споји себе са Црном Гором 
и Србијом и Јадранским морем, да би у моменту 
потребе могла да притекне у помоћ противу за- 
једничких нам непријатеља. И да je ова идеја 
била остварена раније, питање je, да ли би ми 
1915 године морали да напуштамо своју земљу. 
Али, било je држава које су се томе противиле. 
Аустрија и Турска нису биле благонаклоне томе 
плану и тако je трајало све до 1918 године када 
je извршено ослобођење и уједињење Србије и 
Црне Горе. Тада je ово питање дошло на дневни 
ред, и тада je закључвна конвеиција са Румуни- 
јом, да се пруга Букурешт—^Прахово—^Ниш—При- 
штина—Пећ—Подгорица—Јадранско море оствари. 
Ta конвенција закључена jš 1914 године. После 
je дошао рат и није могла да се оствари. После 
рата дошли су понова преговори између нас и 
Румуна. Румуни су нзбегавали да пругу подигну 
на овом месту, тражили су да се подипне , код 
Турн Северина, али како су овде у литању ви- 
тални интервси наше државе, то наша држава 
никако није хтела да пристане док, на крају кра- 
јева, иије се успело да се ротпише дефинитивна 
конвенција да се пруга мора радити Букурешт— 
Циганаш—.Куршумлија—Приштина—Пећ—Јадрак- 
ско море. Како je то било једно судбоносно пи- 
тање за нас, овакво решење тога питања дало нам 
je наде и ми смо били спокојни. Кад je дошла 
влада Милана Стојадиновнћа и у њој г. Мехмед 
Опахо, он je, не водећи «и најмање рачуна o ви- 
тал)ним шитересима земље, дозвол|ИО да Румуни 
оно што су два пута морали да признају и потпи- 
шу, да Румуни добију место подизања моста код 
Турн Северина. To je упропашћење целе ове пру- 
ге. Румунски миииетар унутрашших дела кад je 
потписао овај уговор са Мехмедом Спахом, он je 
својим бирачима казао: „не можете замислити 
колико сам срећан што сам постигао овај успех". 
Он je тим успехом задовољио своје бираче, на 
рачун наших државних интереса. За интерес би- 
рача румунског министра, г. Мехмед Спахо бацио 
je читаву нашу тековину од неких 20 година. Али 
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ca молико je права онаЈ министар могао да каже, 
да je qpeha« што je успео да закључи овакву 
конввнцију, са исто толико права можемо да ка- 
жемо ми да смо ми исто толико, колико je он сре- 
ћан, несрећни, што je г. др. Мехмед Спахо у том 
моменту престављао нашу државу и потписао је- 
дан овако судбоносан акт за нашу државу. Ja 
знам да ви немате осећаја за ово литање. Ja знам 
дага не разумете, али се чудим да моји земЛ)аци, 
чудим се да ши немају осећања за ово питање, 
кад знају да je данас Црна Гора уједињвна у овом 
погледу без обзира на то IMO којој партији при- 
пада, и сви су сложни да траже до крајњих rpa- 
ница могућности да се њихова права задовоље. 
(Зарија Јоксимовић: Ми се слажемо у томе, то je 
њено животно питање!) Видећемо да ли ћете гла- 
сати. (Зарија Јоксимовић: Ja говорим за мене!) 
Ja кажем, нема те владе, ни ове ни оне, која би 
дошла, која би могла и;здејствоват.и мој глас, пре 
него што се ово питање отпочие решавати. (Једа« 
глас: Дакле прво железницу na онда глас!) 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, izvolite izlagati svoja mišljenja, a ne osvrćite se 
na upadice g. g. poslanika. 

Милош Рашовић (наставља): Господо посла- 
ници, ja нећу да говорим o унутрашњој политици 
владе г. Милана Стојадиновића, a тако .исто ни o 
спољној политици, јер ona нема ни своје спол3не 
ни своје уиутрашње политике. Унутрашња je по- 
литика национална деструкција, борба против на- 
ционализма, помагање свих деструктивних елеме- 
ната, борба против националиста, против народне 
одбране, против соколства, против свих патриот- 
ских институција. 

Што се тиче спољне политике, она je и нео- 
дређена и колебљива. Са таквоаи политиком убија 
се онај реиоме, који je наша држава имала у no- 
гледу спољне политике, a која се оличавала у вер- 
ности и у оданости наше државе речима датим, 
потписатим уговорима. Данас je то велико пове- 
рење, које смо имали, изгубљено. 

Из ових и свих осталих разлога, које сам из- 
нео, ja изјављујем, да за овакав буџет не могу 
гласати. (Пљескање и одобравање на левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. Žarko To- 
mašević. 

Жарко Томашевиђ: Господо народни посла- 
ници, у току начелне буџетоке дебате, нарочито 
je ca ове говорнице расправљано хрватско пита- 
ње. To je доминантно политичко питање, коме су 
говорници у буџетској дебати тшклонили пуну 
пажњу и трудили се да својом својственом поли- 
тичком идеологијом докажу у главном, да хрват- 
ско питање постоји или не постоји. 

Што се тиче меие лично, ja се нећу упуштати 
у дискусију да доказујем да ли хрватско питање 
постоји или не постоји, али хоћу да подвучем, са 
овога места, непобитну чињеницу, која се не може 
одрицати или негирати^ то je да постоји незадо- 
вол^ство код Хрвата, и то велико незадовољство. 

Господо народни посланици, Хрвати су неза- 
довољни, јер сматрају да нису равноправни са 
својом браћом Србима и Словенцима и да, према 
томе^њихов народни индивидуалитет није дошао 
довољно до изражаја у натој државпој зајсдни- 

ци. Према оваквој ситуацији политичко вођство 
претежног дела хрватског народа заузело je је- 
дан некомпромисан став. Поведена je оштра и 
безкомпромисна политичка агитација у најширим 
хрватским масама, за аутономију Хрватске, да не 
кажем независност Хрватске. Хрватским народним 
заступницима изабраним на ивборима 5 маја 1935 
године, забрањено je да дођу у Народну скуп- 
штииу и у њој сарађују. Прокламована je апсо- 
лутна апстиненција учешћа у државним послови- 
ма и организован je највећи отпор на самом те- 
рену. Последице оваквог става су добро познате 
Народаој скугаитини и ja не мислим да их овде 
понављам. 

Овакав свој упоран став хрватско вођство je 
правдало нескрупулозним притиском ауторитатив- 
них режима на Хрвате, њихове слободе и њихова 
права. 

После дуже буре дошло je затишје. Ово за- 
тишје je припремала Влада г. др. Милана Стоја- 
диновића својим помирљнвим ставом према Хрва- 
тима. Систем ауторитативног режима замељен je 
демократским схватањима и концепцијама. Строги 
и рудиментарни закони тумачени су најлиберал- 
није. Дакле, тиме je дата одушка силном хрват- 
ском незадовољству да се стиша и примири. To 
je такође непобитна чињеница коју нико не може 
негирати. (Гласови: Тако je!). 

Најзад су дошли и преговори. Сусрет г. др. 
Милана Стојадиновића са г. др. Мачеком у Бре- 
жицама, без ичијег посредништва, датум je од 
великог политичког значаја. (Један глас са левице: 
Било je посредовања.) Ти тако важни и судбоно- 
сни/политички преговори још су у току и o њима 
се не може дискутовати из појмлјИВИх р^злога. 
Стоји чињеница да се они воде и да су у .току. 
Друго je питање, да ли ће доћи до потпуног спо- 
разума и каквог. 

Ja смело могу да вам потврдим са овога места 
да г. др. Милан Стојадиновић има пуну легити- 
м*ацију и овлашћење као вођа највеће и најјаче 
политичке странке у нашој држави да ове прего- 
воре води и закључи споразум. (Граја на левици). 
Код њега и лично постоји пуна добра воља за по- 
стигнуће овог споразума, na ако je потребно да да 
и све гаранције, уколико би оне зависиле од њега 
лично. 

Али, ако би тражења и претензије хрватскога 
вођства прелазиле границе могућег за постигнуће 
овог споразума, тако да до њега не би било могуће 
доћи, кривица за тако једно стаље не би била до 
г. др. Милана Стојадиновића, него до хрватског 
вођства. (Један глас на левици: Опет Хрвати 
криви!) 

Овде нарочито сматрам за своју дужност да 
истакнем неиздржлзив положај Срба у Савској и 
Приморској бановиии, којих има преко 700.000 и 
који ни у ком случају не могу претстављати једну 
количину која се има занемарити. Ако би се десила 
оваква схватања и тумачеша, она би довела до 
најкобнијих последица. Тиме би се отворило срп- 
ско питање, које би тада могло у истини да угрози 
државну целину. Овој чињеници треба нарочито 
придати важност при доношењу ма какве одлуке. 
(Гласови: Тако je!) 

Господо народни посланици, једно од најваж- 
нијих питања данашњице .je питање наоружања. 
Страх  од  рата  и  ратиих  заплета  прожима  душе 
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свих народа, a нарочито оних који сс налазе и живе 
на европском континенту. (Жагор.) 

У Шпанији се води братоубилачки рат^на је- 
дан свиреп начин, a за рачун туђина. У духове на- 
рода уноси сс силна узнемиреност и као последица 
те узнемирености врши се оружање са највећом 
активношћу у свима државама. 

РГрема речима британског државника и поли- 
тичара г. Черчила, утакмица у наоружању имала 
би да се заврши концем one године.- Силе, вољне 
да извршују прспаде на штету мира и слободе ев- 
ропских иарода, покушаће, мисли г. Черчил, да то 
учине пре него што се наоружају земље, решене 
да бпанс основе свога развитка. 

Черчил je ово рекао док још није била јасно 
испољена решеност у правцу војне сарадње енгле- 
ско-француске. 

Француско-енглески савез данас се испол>ава 
као једина моћна заједница, која ,|е решена да 
брани мир у CBCTv. Taj савез налази подршке у 
Русији, v Малој антанти Балканском блоку и миро- 
љубивој Америци. 

По нашем скромном мишљењу једино овај са- 
вез две моћне демократије у Европи биће у стаљу 
да парализује и сузбије сваки завојевачки подвиг, 
ма са  које  страпе он долазио. 

Наша спољна политика налази се у сигурннм 
рукама. Носилац наше унутрашње пплитике исто- 
времено je и носилац наше спол^не политике. При- 
мена ове благотворне формуле даје пун ауторитет 
носиоцу да у спољној политици одреди став наше 
државе у оквиру наших савеза и примљених оба- ■ 
веза. Традиција наше дипломатије увск je била 
верност нашим савезницима и стриктно извршси.е 
свих примл^ених обавсза. 

Кад je реч o нашој спол.ној политици пријатно 
ми je да истакнем иподвучем важност и значај 
недавно закљученог пакта пријатељства са Буга- 
рима Овај уговор je од нарочите важности. Не 
само што појачава идеју o слози и солилариости 
балканских народа, него за Југославију има |едан 
специјалан значај, јер се тим уговором дефини- 
тивно решава политичка гранипа између Југосла- 
т\е и Бугарскс. Овако постављеНа границз има 
да отклони све раније и евентуалне неспоразуме 
и трвења. 

Тим начином престајс могућност пођења ма 
какве комитске акције на нашој граници према 
Бугарекој; a од колико великог je значаја само ова 
чињеница, непотребно je и доказивати. 

Овако дефинитивно повучена граница према 
Бугарској имаће за последицу нагло приближава- 
ње наша' два братска народа, које he сс манифе- 
стовати на културном и економском пол-.у, na нијс 
искључена могућност, чим уговор буде консу- 
миран, да нас доведе стицајем околности и до па- 
ринске уније са Бугарском. 

Пошто имам пуно поверен.е у Краљевску вла- 
ду, гласаћу за буџет. (Пл.сскање и олобравапд- код 
већине). 

Pofpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Stamenko Slošic: 

Стаменко Стошић: Господо народни послани- 
ци, ja нећу да расправљам o хрватском питању. 
To ћу да оставим господи која су га замрсила да 
га и размрсе. (Смех). Али ћу да говорим, господо 
народни посланици, o приликама мога среза где 

сам ja биран, и o стању сељака у јужним краје- 
иима, јер сам слушао овде на овој говорници где 
господа министри, господа адвокати, господа ле- 
кари и професори најлепше говоре o сељаку, али 
онако како говоос овде o сел^аку, тако не мисле 
тамо на терену. Ha терену су сви радикали ради- 
кали, a сви демократе су демократе, a овде у Бео- 
граду неки су заједничари, неки су ЈНС, a неки 
опет ЈРЗ. (Одобравање и смсх). Господо народни 
посланици, господа зсмљорадници сада су зајед- 
ничаои. 

Господип Министар финансија у свом извс- 
штају рскао je: „Паметна, смишљена и реална по- 
литика Владе г. др. Стојадиновића дала je пуно 
успеха како у финансиским тако и у скономско- 
привпедним проблемима наше земл>с." 

Господо народни посланиии, ево како нзгле- 
да ова паметна, смишљена и рсална политика да- 
нашње Крал^евске Владе, не само v моме избор- 
иом соезу, нсго и v читавој Лужној Србији. 

Moj изборни срсз још из времена турске ца- 
ревине оио je везан за Куманово и Ћустендил ши- 
роким и правим, тада царским, друмом. Данас, 
господо, тај некадвШЊИ широк и прав царски 
друм тако je напуштен и местимично непроходан, 
да ппе личи иа козју стазу него на некакав пут. 

Услед тако рНаво вођене политике o путеви- 
ма, не само мој изборни спез већ и кратовски и 
босил>градски потпуно су већ годинама отсечени 
од осталих крајева наше земље и једина веза са 
њима. јелина веза, господо, то су телефонске бан- 
дере са жицама. 

Ништа бол.е нмје, господо, са плодном и бо- 
гатом Струмичком околином. Богата и плодна 
какве joj нема равнс у свсгу, Струмпчка околина 
je. ГОСПОДО, са свим својим богатим прризводима: 
дуваном, памуком, пиринчом и бостапом оставље- 
на сама себи, тс даје утисак као да нс припада 
нашој лпжави. 

Ништа није боље ни cn путевима који са Cko- 
n.i.cM као привредним центпом Јужне Србије тре- 
ба да вежу Битол>, Штип, Призрен и Лесковац. 
Иеосигурани од бујица, излокани и упропатћсни, 
тако да су у ствлри непроходАи, они, господб, 
претстављају огромну сметн»у сваком привредном 
nanpeTKv и унапређењу трговине широм целе Вар- 
дарске бановине. 

Господо, земл^орадпнчки производи читавс 
Бардарске бановине трулс и пропадају само стога 
што je услсд овако рђавих путева онемогућсн 
сваки извоз сељачких производа. Једипа веза 
коју поједини крајеви бановине имају са нашом 
државом, то су, господо, порески извршитељи и 
финансиски контролори. 

Зато nrro nam ссл.ак' баца своје производе, 
јер нема коме да их прода, никога, господо, у 
onoj земљи ни глава не боли. 

Ла сам, господо, био присутан када смо овде 
милионске кредите одобравали за изградњу пу- 
тева у крајевима у којима je тих путева колико 
толико било. Зуцкало се тада да су ти кредитн 
одобравани само стога, јср je требало овом или 
оиом члану КралЈевске владе осигурати избор за 
народног посланика. Зуцкало се, господо, али ми 
народни посланици из Лужне Србије том зуцкању 
иисмо поклањали нарочите пажње, јер смо веро- 
вали обећањима да ће се надлежни побринути и 
за путеве Јужне Србијс. 

28 
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Веровали смо, господо, обећањима Краљевске 
Владе, али смо на нашу жалост, a њену срамоту, 
дочекали, да све то остане на празним обећањима 
и ништа више. 

A да би поруга била- већа, Краљевска Влада 
се преко својих агената и политичких присталица. 
народу нашег краја изјаснила да сву одговорност 
за овај нерад Краљевске владе сносе они народни 
посланици који у Скупштини гласају против 
владе. 

Овако јавно поткупљивање необавештеног 
света не памти се, господо, од када je света и века. 

Најжалосније je, господо, што je остала не- 
искоришћена народна снага дата у десетогодиш- 
њем кулуку за израду путева. Десет година, госпо- 
до, народ Среза кривопаланачког кулучио je на 
путу Крива Паланка—^Варош—Трговиште—Врање и 
својом снагом тај народ je урадио све што je од 
њега тражено. Остали су само они радови које су 
државни технички органи означили да се имају 
извршити o трошку државе, односно бановине. И 
због тих недовршених радова који не би коштали 
ни пуни милион динара, читаво благо нашег сељака 
труне и пропада, јер нема начина да се извезе и 
уновчи. 

И због оваквог рада КралЈевске Владе, ми, го- 
сподо, имамо то жалосно.стање, да je читав народ, 
вредан и честит печалбар и радник, одличан вој- 
ник и веран поданик, остављен сам себи, заборав- 
љен од свију и свакога. 

И док данашња Влада својом рђавом rpahe- 
винском политиком запоставл>а битне интересе Ју- 
жне Србије, дотле та иста Влада, својом страшном 
политиком убија сваку наду тог света да ће икада 
боље дочекати. A o некаквој железници која би ве- 
зивала Јадранско и Црно море најкраћим путем — 
Куманово—Крива Паланка—Ђушево, нема ни го- 
вора, иако je ова пруга трасирана још за време 
Турака, иако" je од великог значаја за нашу при- 
вреду на Југу. 

Господо, широм целе земље познато je колико 
je жртава народ кршне и племените Пчиње под- 
нео и колико je крви својих најбољих синова про- 
лио, да би очувао и у турско време своје српско 
име, образ и част. 

И док су се наши стари кроз мучне ноћи и 
дуга четовања са камом у руци и бомбом за ппја- 
сом одупирали душманину, и високо лржали срп- 
ску националну заставу, дотле je наша тадања 
омладина у тумруцима и подрумима, уз лојану све- 
hy срицала света слова из МиросавлЈевог Јсван- 
ђеља, срицала и веровала да ће и њима синути сун- 
це Правде и Слободе и да неће дочекати да им у 
њиховој pobeHOJ отаџбини преко 50% подигнутих 
школа буду затворене само због тога што држава 
не налази за ово средстава да плати учитеље њи- 
хове деце Али, у тој својој вери, горко су се ра- 
зочарали, разочарали су се, господо, јер виде да 
се у њиховој Отаџбини нашло пара, да један члан 
Краљевске Владе у салонским железничким коли- 
ма и луксузним аутомобилима, сваколневно тумара 
од места до места, да би на рачун државе ширио 
политику своје странке и говорима својим увера- 
вао народ у тобожњу демократију. Нашле су се 
nape за овог г. Министра, али не налазе се nape 
да се нашој деци пошаљу учител^и и да се сппсчи 
да читаве генерације остану слепе код очију. (Бур- 
но одобравање  и  пљескање  на левици.) 

Имате ли срца, људи? Куда ће вам душа? 

Али, зар се један банкар — просветни Мини- 
стар и може запитати: „Су чим ли hy изаћ' пред 
Милоша"? Зар једном банкару просветном Мини- 
стру и народном посланику може да се замери што 
je употребом свога положаја, уз раздвајање мужа 
од жене и жене од мужа, све учитељске снаге у 
своме изборном срезу, испремештао и разбацао 
широм Краљевине Југославије, само сгога што не 
хтедоше да се упишу у његову странку Јерезу. 
(Пљескање на левици.) И зар један банкар може 
наћи разумевања за апостолски рад народних учи- 
теља. Зар се њему може замерити што не разуме 
нашег сељака који je црно испод ноката дао, да 
би својој деци подигао нове школске зградс, a те 
зградеј господо, зврје празне, јер су без учитеља. 

Треба, господо, вратити чл. 35 Закона o на- 
родним школама, са којим би се вратила сталност 
наших народних учитеља, те да би могли служити 
просвети, a не режимима. Учитељи су, господо на- 
родни посланици, разбацани no најзабаченијим ме- 
стима, a плаћени cv скромно. Жена једног учитеља 
на селу служи данас за 600 динара, док једна слу- 
жавка прима у храни и плати скоро 1000 динара. 

Господо, ja сам као народни посланик долазио 
у тако смешну ситуацију да сам данима чучао 
испред Министарства просвете и распитивао се за 
имена оних учитеља којима достојанство не допу- 
шта да спроводе политику својих претпостављених. 
Чим бих до тих имена дошао, ja сам одлазио код 
надлежних и предлагао им: ако тог и тог хоћете 
да казните, поставите га за учитеља у Ђерекарцу, 
Широкој Планини или Метежеву, среза Криво-па- 
ланачког, тамо je народ сам подигао школе без 
ичије. помоћи, али cv оне и сада затворене. To je, 
господо, једини начин био да основне школе овога 
среза годинама не остану затворене. Требало би, 
господо, да вам укажем на то, да у читавим срезо- 
вима Јужне Србије већ деценијама o школским 
надзорницима нема ни помена. Треба ли, господо, 
да вам укажем и на то, да je на нашу националну 
срамоту тек отворена четвороразредиа гимназија 
у Кривој Паланци затворена само стога, јер сам 
се ja, према рсчима једног Јерезиног посланика, 
усудио да откажем поверење данашњој влади и да 
останем веран свом партијском вођи г. Аци Стано- 
јевићу, да му останем веран иако та седа и ува- 
жена старина" није смела бити изневерена од оних 
који су данас на влади, јер су они, захвал.ујући 
само њему, данас на влади. 

Политичка заслепл.еност и партијска застра- 
њенокгг данашње Владе иду до те мере да се 
укида гимназија у Криеој Паланци само и једино 
зато што ja, Стаменко Стошић, народни посла- 
ник, родомиз села Стајеца среза Кривопаланач- 
ког, нисам хтео да будем издајица- своје парти.1е и 
свога шефа Аце Станојевића. Кад je ова ги-мна- 
зија, господо посланици, отворена v 1935 годиви, 
тадањи и садан.и Министар гтросвете изјави© je 
да je то наша национална потреба, да je потрсбно, 
рекао je o« тала, пружити могућност да се омла- 
дина из Кратовског," Босил>градског и Криво^Па- 
ланачког среза колико толико школује. Потрсопп 
je и стога, јер на 2 км. с оне стране наше гра- 
нице, у суседној држави у Бугарокој, у селу Ђу. 
шеву, постоји таква гимназија. Али не прође, го- 
сподо, ни пуна година дана a ова иста просве-ша 
потреба престаде да ггостоји. Ако je то нскаква 
просвепна политика, онда ja не знам како се om 
и no чему може тим именом назвати. 
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Али, господ«, поред овакве никакве просветне 
политикс, да«ашња Крал.свска Влада својом нао- 
паком верском политиком, довсла je нас до вер- 
ског рата у земљи. 

Мосто верскс гр.пел.ивости, ми се господо, 
данас поиово налазимо пред борбом: за крст часни 
и слободу златну. (Одобравање на левици). И не 
изгледају далски дани, у којима he народ гласо- 
вите Пчиње omu готов, да no цену живота устане 
у одбрану своје вере и Светосавске цркве. 

Господо, ми који смо грудима својим очували 
Немањићке задужбине у Нагоричану, Псачи, Осо- 
гову и Прохору, из којих су донешене фреске за 
задужбину на Опленцу, ми који у нашим свештс- 
иицима гледамо народне пријателЈв и духовневође, 
ми господо, отворсио изјављујемо, да ћемо за 
своју Веру и Светосавску православпу цркву жи- 
воте своје положити. Нека je свима зпано да наша 
Светосавска црква, позната са своје верске tpne- 
љивости неће више да трпи никакво унижавање 
и потискивање, без обзира на то од кога оно до- 
лазило и нећемо дозволити да се православни мећу 
у трећу класу. Нека самозвами паследници неумр- 
лог Николе Пашића, кад му већ ни у чему другоме 
нису следовали, следују бар у његовој верској по 
литици, израженој у гледишту: да су све три вере 
нашега иарода равиоправне. 

Вера и слобода, то су два идеала нашега na- 
рода и два основна и најсветија права његова, ко- 
јима je он тежио од свога постанка и које ће бра- 
нити до последње капи своје крви (Одобравање 
и пљескање на левици). 

A та слобода, o којој нам г. r. Министри го- 
воре на свима својим политичким зборовима, ево 
како изгледа, када се прочита службени извештај 
једног среског начелника, у коме говори o броју 
рањених иа општииским изборима. 

Овогодишњи буџет, господо, већи je од лањ- 
скога за 625,000.000 динара, осим оних милијарди 
које се крију у Фииансијском закону да буџет не 
би превише цифарски изгледао. Само Господа Ми- 
нистри поднели су Народној скупштипи 400 аманд- 
мана за разне кредите. 

Повећања не погађају акциоиарска друштва, 
картеле, порез на дивиденде акционарима, итд., 
већ она погађају директно или индиректно иај- 
шире слојеве народие масе, село и сељака. Овим 
буџетом повећан je порсз на пословни промет за 
100 милиона динара, на течевину, кућарину, ца- 
рине, на земљарииу тако, да no овогодишњем бу- 
иету село има да плати 460 милиона динара зем- 
љарине. 

Господин Мипистар финансија, признавајући 
ова повећања нас уверава, да je, после привредне 
учмалости a захваљујући рекордпом приносу жет- 
ве, почело оздрављење на свима лииијама нашег 
привредног живота. 

Из експозеа Министра фипансија види се, да 
je овогодишњим буџетом повећан и број места 
службепика. Према статистичким подацима којима 
располажсмо, број службеника у нашој држави 
пење се на 220 хиљада, a no овоме буџету отвара 
се још нових 5515 места за које je у буџету уне- 
шено 147 милиона. Док се за поједине гране наше 
народне привреде из ванредних кредита вотира 
просјачка сума од 120 хиљада динара, дотле се 
за нова постављења предвиђа свота од 147 мили- 
она динара. 

Влада се хвали преко радиа како je ового- 
дишњи приход Управе мопопола преко 2 милијар- 
де дииара, a ja питам Владу,да ли joj je познато, 
да je то бреме од 2 милијарде дипара na ле1,има 
главпог потрошача села и сел^ака, и да у том селу 
има велики број оних који неслано ручавају, a у 
мраку вечеравају. 

Кад све ово имам пред очима, онда морам 
огворепо изјавити, као члаи Југословепског ради- 
калног клуба Народне радикалне страпке, a да би 
се боље одужио својој савести и бирачима, да ћу 
гласати против овога буџета. (Одобравање и пље- 
скање na левици). 

Pretsedaik Stevan Ćirić: Ima roč narodni posla- 
nik g. Jeremija Protić. 

Јеремија Протић: Господо народни послани- 
ци, говоржи у своје име. После тридесет и неко- 
лико говориика и другова, који су дали исцрпну 
критику како стручну на буџет за 1937/38 годину, 
тжо и критику политичког рада-Краљевске владе, 
мвни не остаје ништа друго до да билансирам 
политику Краљевске владе бацајући општи поглед 
на буџет за 1937/38 годину, дотичући се газдова- 
ња Краљевскс владе како овим .тако и будућим 
буџетом. 

Господин Мшнистар финансија у свом писме- 
пом и усменом експозеу бранио je свој буџет. И 
сасвим п.риродно, од њега нисмо могли ништа 
друго ни очекивати иего да га брапн, то je за- 
датак сваког министра финансија, то je задатак 
и онога који je био и онога који ће бити. Али ono, 
господо посланици, што je за нас најдрагоценијс, 
за све нас народне посланике, то je што нам je Го- 
сподин Министар финансија лојално признао, да 
већим делом оно повећање од 625 милиона, колико 
показује буџет за 1937/38 годину, да je та сума 
била непокривена у Фипаисијском закопу и да je 
извађена из Ф,инансиј.скога закона и стављана у 
редован буџет покривајући je новим приходима 
од 625 милиона. 

Господо, то драгоцено признање нам јасно 
показује слику, да и ова сума, предвиђена no бу- 
џету за 1937/38 годииу «3 основу разних фииан- 
сијских одредаба у Финансијском закону, је.сте 
сума без покрића и да буџет овакав каквог под- 
носи Господин Министар финансија за 1937/38 го- 
дииу, није од 10 милијарди 625 милиона, него у 
ствари изпоси  16 милијарди 625 милиопа. 

Господин Министар финансија нам каже, да je 
буџет реалан и позива се на ту реалност на плодну 
годину 1936/37 базирајући ту реалност у очекива- 
њу, да ће и ова наредна година бити плодна. 

Господо, то очекивање Господина Министра 
финансија базира се на уговору са Богом, има свога 
основа у толико у колико Господ Бог не ради ono 
што раде л^уди и ако откажс уговор Влади, полити- 
ка Министра финансија остаће окрњена и неће од- 
говорити фактичком стању ствари. (Пљескање на 
левици). Ja признајем Господину Министру финан- 
сија, да му je буџет у предвиђању реалан, јер je 
технички средио буџет онако како се сређује, по- 
казао на једној страни 10 милијарди 625 милиона 
прихода, a толико исту суму на другој страни као 
расхода. Да ли тај буџет одговара економској сна- 
зи нашега народа, то Министар финансија не може 
да докаже, јер, господо, то може да каже само 
наш народ на терену, који те државне дажбине 
плаћа. И то he на крају да покаже завршни рачун 
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за 1937-38 годину. Ja могу да вам кажем само то- 
лико, да сваки министар финансија рачунски може 
да доведе буцет у равнотежу у току вршења једне 
буџетске године, може то да доведе на тај начин 
mro ће, ако приходи не притичу у предвиђашу и 
очекивању његовом извршити рсстрикцију расхода 
предвиђених и на raj начин показаги рачунски ре- 
алност буџета. 

Али, господо, има нешто друго. Да ли су се 
угасиле обавезе државе прсма трећим лицима из 
те буџетске годинс, ако оне нису исплаћене у тој 
рачунској години? Не. Te обавезе остаће и даље и 
то je сад оно што терети буџет наредне године. 
To je злокобан параграф 9 Финансијског закона 
који предвиђа сва плаћања из рачунских закључ- 
них година, за које су постојали предвиђени кре- 
дити, na онда онај други део, који je још тежи, 
исплату обавеза државе из закључених рачунских 
година, за које нису предви1)ени никакви кредити. 
Све то пада, господо, на терет, како каже г. Ми- 
нистар финансија, обртног капитала Главне држав- 
не благајнице или државне готовинс. A ja питам 
Г. Министра финансија и молим га да нам каже у 
пленуму: да ли je биланс државне готовине акти- 
ван нли пасиван. Ja вас могу уверити да je он у 
минусу и да je то фиктивни рачун на чији терет 
падају многобројни издатци без покрића. И, го- 
сподо, кад г. Министар финансија није хтео да 
нам каже ни висину бонова издатих заинтересо- 
ваним људима, који имају потраживања од др- 
жаве, нити нам je казао колики су летећи дугови, 
иако je то Финансијски закон објаснио да je по- 
кривено државним записима који су такође др- 
жавна обавеза, « кад Министар финансија није рс- 
као ни то, колики су текући рачуни код Државне 
хипотекарне банке и Поштанске штедионице мимо 
консолидовања дуга код Поштанске штедионице 
од 600 милиона, онда добијамо јасну буџетску 
слику, као mro сам рекао да овај буџет овако, 
како се износи пред нас, не лретставља цифру од 
10.625 милиона, него преко 16.625 милиона. Ja ве- 
рујем да би Господин Министар финансија могао 
да ми одговори: јесте, али то не терети ову бу- 
џетску годину, већ наредне године, али ja бих му 
на то могао одвратити да je то у толико опасније 
и горе, јер he то терећење наредних генерација 
доћи у времену, кад ће се и обавезе државе из ове 
и из прошлих година сустићи с тим обавезама, и 
ja iiy онда питати ону Краљевску владу и Мини- 
стра финансија, који се затеку у тој години, кад 
приспеће тих бонова дође на исплату, шта he тад 
да раде. 

Толико o буџету, јер сматрам да ja, после ис- 
црпнс дискусије o рачунском делу коју je учинио 
г. Мохорич, не бих имао казати ништа друго. 

A сад да се позабавим са државним газдова- 
њем. Ja hy почети ca једном привредном устано- 
вом која после посредних и непосредних пореза 
даје највише приходе државној каси. To je Моно- 
полска управа. Ви сви знате колико напора треба 
да употреби Министар финансија, да би могао ре- 
ализовати предвиђене буџетске приходе, ви сви 
знате да морају да се врше и егзекуције и да од 
нашег великог газдинства на селу остаје тако мало 
или нимало, да je село сведено на средње и мало 
газдпнство, и ако ми преоптеретимо то сре*дње газ- 
динство, оно ће потискивати мало газдинство, a 
мало газдинство постаће пролетер сеоски на селу 
и онда не треба да се чудимо једном великом при- 

ливу са села, који се мучи на калдрми варошкој 
тражећи запослења. И док Краљсвска Влада врши 
такве напоре да реализује тај буџет, дотле се у 
Монополској управи врше недопуштени послови. 
Господо, морам да кажем стварају се афере које 
се гомилају, дижу се милиони и односе у приватне 
ijenoBc. Ja ћу вам изнети конкретне случајеве. 

Ми имамо у Креки солаиу која no своме ка- 
пацитету треба и мора да задовољи потребе са јед- 
ном соли. Ha због тога немамо никакву другу по- 
требу да ту једну со набављамо из иностранства. 
Што се тиче рада у монополу и он није како тре- 
ба, и уместо да се усвојио комисијски стручни 
извештај, na да се проширио капацитст те солане 
и увеле нове инсталације, које би износиле 275 хи- 
љада динара, набавља се со из иностранства, a 
тиме се штети државна каса са 24 милиона динара. 
(Пљескање на лсвици.) Још један примср, госпо- 
до, како се у монополу газдује. ТрсОало je распи- 
сати лицитацију за уступање под закуп великопро- 
даје соли. Приликом рсшавања у Управиом одбору 
o тој лицитацији један члан Управног одбора на- 
рбчито je нагласио да ради једнообразности лици- 
тације монополска управа задржава млевење соли 
за себе. И шта настаје? За 24 сата без лицитације 
уступа се млсвење соли, прави се уговор и тај се 
уговор потписујс и то све у року од 24 сата, и, 
господо, наноси се штета државној каси од 38 ми- 
лиона динара. 

ETO, TO je слика рада највеће привредне др- 
жавне установе, и како се газдује у нашој земљи. 
Али, што je најжалосније, не желећи да бацим 
сенку рђаву ни на кога, ja објективно говорим, 
a надлежни треба да провере тај рад. Ha крају кра- 
јсва надлежнима je и дужност да провере и да воде 
надзор. Надзорни одбор je тражио да се извршн 
ревизија свестрана и уговора и преглед књига и 
свега осталога и Управни одбор из чисто админи- 
стративних разлога позвао се на § 10 Уредбе o 
монополу, то je одбио налазећи да надзор може 
бити само технички преглед не улазећи у ваљаност 
уговора, a таку одлуку Управног одбора одобрио 
je и Министар финансија. ^ 

Господо, видите то су појаве које ни најмање 
нс служе на част и образ свих нас, a да не гово- 
рим no афери „Феникса", чија he се дубока поза- 
дина на крају крајева открити, јер „заклела се 
земља рају да се сваке тајне знају", na онда афера 
са Ковницом a. д., na онда Зеница итд. 

Господо, сад ћу да вас запитам, да ли je газ- 
довање no другим министарствима у реду. Ja ћу 
да се осврнем на Министарство социјалне политике 
и народног здравља. Оно, no своме устројству, 
треба да чува социјални поредак у земљи. Место 
социјалног поретка у томе Министарству створен 
je бол^шевички поредак зато што л>ули нису до- 
вол.но свесни свога положаја кога заузимају, и 
што партијски интерес ставл.ају пред општим јав- 
ним и заједничким. (Пл)ескање на левици). 

Гурају се радници у штрајк, na кад се успо- 
ставио однос између радника и послодаваца, онда 
се радници гурају натраг на nocao. 

Колико qe људи на министарским положајима 
заборављају, нека вам послужи још један доказ 
из тог истог ресора, где Министар, да би задово- 
љио једног свог пријатеЛ)а, a сваки од нас има 
права на пријатеља, пензионише Ивана Поповића, 
лекара, и ако je пензији требала да претходи суд- 
ска  пресуда, коју он није  ни сачекао само зато 
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што je сматрао да човека, који не иде у корак 
партијски са својим Министром треба да пензио- 
нише; a пре тога тражио je да се поведе дисци- 
плински поступак преко Управе града и дочекао 
je то, да Управник града Београда врати г. Мини- 
сгру наредбу и да му каже: не, нема места дисци- 
плинском поступку, ja такву наредбу не могу да 
извршим. 

Ево, господо, слике данашњице! Ето шта се 
сие дешава у веселој земљи! 

Шта да кажем o Министарству трговине? O 
Министарству трговине могу да вам кажем то, да 
ако се буде водила и даље оваква политика као 
до сада, ми ћемо од свих наших ситних трговаца 
н занатлија добити у аманет — „Тату" и „Бату"! 
A остављам Министру финансија да цени, да ли 
су му потребнији као порески обвезници, a ако 
хоћете и као народна одбрана, десет до петнаест 
хиљада занатлија и ситних трговаца, или су му 
потребни ови који no својим билансима плаћају 
дажбине? (Одобравање на левици.) Све je то у 
знаку оваквог газдовања. 

A, господо, да се окренем још на једну ствар, 
која такође пружа слику газдовања у нашој зе- 
мљи. Ja питам Краљевску Владу, a у овако тешким 
:1анима, зашто je стварала министарска места без 
иортфеља. To je једно крупно питање, господо, 
јер то су људи који немају посла, од персонала 
имају само дактилографкињу, a уживају све при- 
вилегије министра ресорног. Мени се може учи- 
нити приговор, ja сам свестан, и ja ra примам: na 
то je било увек до сад, то се радило и радиће се 
v свима парламентарним и најкултурниЈим др- 
кавама и владама. Ja то потпуно примам, госпо- 
до али се тамо узимају као министри без порт- 
феља реномирани политички људи високог ауто- 
ритета, који су били претседници влада и чланови 
влада и чији високи ауторитет има да послужи 
Краљевској Влади да она изведе свој политички 
програм. Да ли je то случај и код нас или je je- 
уан други  случај, изволите, na цените сами. 

Господо, Министарство шума и рудника кроз 
30 година остаће само са фирмом, само са голом 
фирмом, ако остане на овој политици да се шуме 
наше сатиру и несразмерно пошумљавају. Јер 
ако прођете и кроз те босанске шуме, o којима 
смо много говорили, na и кроз наше у предратној 
Србији, видећете да постоје читаве утрине са ого- 
лелим пањевима, a нигде младице. 

A сад да бацим један општи поглед на поли- 
тичке прилике. (Жагор!) Молим вас да ми не упа- 
чате у реч. Ja говорим зато што одиум за сав овај 
политички рад желим да падне на Краљевску Вла- 
•IV a не на некога који je недужан за то. (Живо 
одобравање на левици). Господо, долазак Владе 
г др Стојадиновића требао je да обележи нову 
epv нашег политичког живота и један наш поли- 
тички препород. И ja верујем, да 50% са ове стра- 
не што je отишло уз Владу, био или je главни 
мотив, што су очекивали да ће се приступити де- 
мократији и политичким слободама. 

Али шта je било? Настало je једно утркива- 
ње између опозиције и Владине већине око те де- 
мократије, и изгледало je, као да je опозиција 
тржала ту демократију везану у својим џепови- 
ма na je није дала, a Влада je тражила допуште- 
ње да би прокрчила пут ка слободи, и успела je 
да'добије овлашћење, али поред свега тога ми 
тих политичких закона још немамо. (Одобравање 

на левици). A зашто их немамо? (Један глас из 
већине: Ти вам закони неће бити повољни си- 
гурно!). 

За мене су сви закони добри, jep'ja никада 
не идем ван закона, господо, a сад ћете чути, ко 
иде! Имаћете прилике да чујете. 

Господо, Краљевска Влада није донела те за- 
коне и она се правда појавом комунизма, који 
чак постоји у средњим школама. Међутим, сту- 
денте апсе, терају их у ћорке, a гимназисти се 
туку и њих спремају за лојалне и јавне грађане 
сутра у овој" земљи. Уместо васпитног завода да 
иду тамо, они се васпитавају у Управи града Бео- 
града! 

Господо, ореол те данашње политике требао 
je да буде споразум са Хрватима. Настала je шет- 
ња између Загреба и Београда. Све у реду, пошло 
се са мртве тачке! Али нико ништа не зна, шта се 
ради, и изгледа ми, да постоји једна велика за- 
веса, тешка и непровидна, пред којом стојимо ми 
са ове стране и не видимо, шта се ради, док с дру- 
ге стране знају шта се ради, и онога момента кад 
се та завеса дигне и кад видимо, шта je, бојим се, 
господо, да не буде доцкан у овој земљи. (Одо- 
бравање и пљескање на левици.). 

Господо, г. др. Мачек отворено и јасно гово- 
ри у овој земљи, да je против државног поретка, 
да je против Устава.То исто говори и Кошутић, 
приликом повратка из емиграције, на станици за- 
гребачкој. To исто говори г. др. Пернар. И, го- 
сподо, што je најинтересантније, никога глава да 
заболи! 

И, господо, шта бива? Па ево шта бива: Ни- 
кога глава не боли, a другови наши, који су само 
јачи критичари били у овоме Дому.... (Гласови 
из већине: Са револверима!), били су терани у апс, 
и данас седе на робији! (Одобравање и пљескање 
на левици). 

Да оправдам, господо, овај свој говор, да ra 
оправдам у потпуном смислу, ja ћу упутити на вас 
једно питање, na вас питам, да ли смо ми, господо, 
у Југославији унитаристичкој, јединственој и не- 
дељивој и де јуре и де факто, na ћу вам дати сам 
одговор, да сам ja o томе питању много размиш- 
л^ао и да сам дошао до уверења, да заиста са 
правне стране, читајући земаљски Устав, ми смо 
уистини јединствена, недељива, унитаристичка Ју- 
гославија. Да ли смо де факто тако? 

Поступци, који се врше са обе стране овде, 
доводе ме у сумњу да се питам: П^ да није ова 
земља де факто савезна држава? Загледајући др- 
жавно право наше, нашао сам, да и грађани др- 
жавица у Савезу морају да буду у границама по- 
ретка заједничког Устава. (Живо одобравање на 
левици.) Да ли случајно није Државни савез? Не, 
господо! 

Не, господо! Државни савез претставља нешто 
сасвим друго. To су самосталне интегралне држа- 
ве, које могу базирати својим савезом само на ме- 
ђународним уговорима, као што je Мала антанта, 
Балкански споразум итд. И дошао сам до једног 
трећег закључка, да je де факто ова земља — зем- 
ља политичких поремећаја, хаоса, нереда и југо- 
словенског политичког дефетизма. (Бурно одобра- 
вање на левици.) 

Ево вам, господо, доказа! Министар унутраш- 
њих дела, коме смо ми поверили и личну и HMOBHV 
безбедност у овој земљи, јавно на збору у Љуб- 
љани пред масом људи, доноси закључак у 12 та- 
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чака, и кад добро прочитате садржину извесних 
тачака, ви ћете, господо, видети, да те тачке, онако 
како су оне донете, апсолутно отступају од устав- 
ног поретка и праиног порстка. (Одобравање и 
пл.ескање на левици.) 

И уместо да je за Министра унутрашњих дела 
важио Закон за заштиту Државе, он седи на по- 
ложају Министра унутрашњих послова! (Одобра- 
вање на левици.) To je, господо, тај исти Мини- 
стар, који je само понуђен сарадник шестојануар- 
ског режима. To je аутентично! Његову сарадњу 
није нико изричито тражио, na ипак се усудио да 
критикује шестојануарски режим и да потписује 
пунктације! (Одобравање на левици.) 

To je исти Министар унутрашњих послова, 
који je 1918 године у Женеви пледирао за репу- 
блику, na je еволуирао у монархију, рачунајући 
да му неће бити рђаво ни у монархији, na се није 
ни преварио. (Веселост и одобравање на левици. 
— Гласови Словенаца из већине: To није тачно! — 
Гласови на левици: To je тачно!) Има људи, који 
то боље знају! 

Господо, да се окренем и на г. Спаху. Ред je да 
видимо тај политички триумвират. Г. др. Спахо 
ћути! Ћути и ништа не говори! Сасвим природно, 
њему je добро! Господин Спахо je успео више у 
Босни, него за време покојне Аустрије. Господин 
Спахо покушава да створи босански национализам 
на штету ове земље! (Одобравање на левици.) И 
г. Спахо решава вакуфска добра са једном уред- 
бом са 90% боље, него што je то и један Султан 
у својој рођеној земљи решио. (Одобравање на 
левици.) 

A г. Претседник Владе, шеф странке   (Про- 
тести на десници.) ћути и балансира и у спољној и 
унутрашњој политици. Балансира, јер je свестан, 
да je његова власт наслоњена на две јаке верске 
организације, док он лично није наслоњен ни на 
верску, ни на ову другу световну организацију. И 
кад му се измакне ма која од ове две верске орга- 
низације, његова ће власт престати. 

ETO, господо, TO вам je слика данашњице! Ова 
весела земља све то гледа и трпи! 

Ja ћу, господо, да бацим још један поглед на 
један догађај, који се одигравао у овој земљи и 
који болно погађа душу сваког честитог југосло- 
венског грађанина. Па зар може a да вас не боли, 
господо, кад видите кампању, која je предузета 
према Поглавару једне цркве најмногобројнијих 
верника; кампању која може да донесе само штету 
овој југословенској заједници! 

Господо, тај Поглавар цркве не тражи ништа 
друго, него тражи да се поштује Устав у овој зем- 
љи, тражи да смо сви грађани у границама no- 
ретка. Он није тражио: дајте нам то, што доби- 
вају Конкордатом католици, (Одобравање на ле- 
вици) нити би то икада помислио да тражи, него 
je казао: „Сви смо равноправни и верски, и као 
грађани и као синов« ове земље". Води се кам- 
пања овде- Пуштају се разне верзије: те. 
биће смењен са Поглаварства цркве, те биће бачен 
у манастир; na се то лансира и no свима италијан- 
ским листовима. Међутим, ни до данас Краљевска 
влада ни прстом није мрднула да то демантује. 
ETO, како вам изгледа та слика у нашој Југосла- 
вији. A шта да кажем за последњи догађај, дога- 
ђај који се одиграо npe месец и неколико дана — 
Указ o амнестији. Километарски Указ o амнестији 
je изишао. Сви грађани ове земље су очекивали да 

амнестија обухвати у првом реду политичке људе, 
али амнестија није њих обухватила; обухватила je 
разбојнике, џепароше, окорсле крадл^ивце a и кле- 
ветнике, чија се дела суде no приватиој тужби, да- 
кле повређено je приватно право грађана, a ниједан 
политички човек није обухваћен том амнестијом. 
И ja питам г. Министра правде, ако није био у 
стању да спроведе то кроз Крал^евску Владу, да 
ли je повукао какве консеквенце из тига? (Глас 
са левице: Остао je и даље Министар!) Није пову- 
као, господо. Иако je радикал, иако je no начелима 
слободоуман човек, иако je за политичке слободе, 
он и данас седи у Влади као Министар правде. 
Грдно се ви варате, ако мислите да ja говорим за 
то, да no своме својству могу себи да допу- 
стим да мољакам нечију амнестију с овога ме- 
ста. To није моје питање. Постоји ред и поредак 
на који се начин то врши. Ja то говорим као на- 
родни посланик, и сматрам за дужност да тако мо- 
рам да говорим и да тако мислим. Будите уверени, 
господо, да у овом политичком хаосу данас и у 
овом дефетизму југословенском, онај који у да- 
нашњој Југославији није свестан свога југословен- 
ског национализма и нема патриотска осећања, не 
може имати љубави ни према држави, ни према 
југословенском народу. (Одобравање и пљескање 
на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč jma narodni posla- 
nik g. Karel Doberšek. 

Karel Doberšek: Gospodje narodni poslanci. Da 
izravnam teško krivico, ki se nam je zgodila od stra- 
ni vladine večine s tem, da nismo dobili Slovenci v 
parlamentu podpretsednika, zato bom govoril danes 
slovensko. 

Niso problemi naše zemlje v vseh pokrajinah 
eni in isti, ne v gospodarskem, ne duhovnem, ne so- 
cijalnem in tudi ne v političnem pogledu. Isto tako 
so razlike pa tudi še druge, ako posamezne pokra- 
jine presojamo iz vidika državno-političnega, obram- 
bnega. Vseeno pa, iz kateregakoli vidika presojamo 
posamezne pokrajine, vsi so deli naše zemlje, vsem 
se mora posvečati pažnja v enaki meri, da se nobena 
pokrajina, nobeno prebivalstvo teh pokrajin ne bo 
čutilo zapostavljeno. Mudrost državne oblasti mora 
iti za tem. da v vsaki pokrajini, pa najsi leži le ta 
v centrih države, ali na meji, najsi stoji bliže Beo- 
gradu, Zagrebu ali Ljubljani, ali naj bi bila pokra- 
jina in njeno prebivalstvo v skrajnem kotu, v najza- 
puščenejših delih države, da najde državna uprava 
povsod ono važno vez, ki pritegne vsakega v inte- 
resno sfero naše države ne samo po dolžnostih, am- 
pak tudi po pravicah, ki bi jih morali biti deležni po 
zakonih vsi državljani v enaki meri. 

Ali se je državna uprava trudila vzpostaviti ena- 
ko mero povsod, ne vem, konstatirati moram, da se 
ji ni posrečilo niti po dveh decenijih naše osvobo- 
ditve pridobiti zase vse one obmejne pokrajine, ki 
bi šele dale radi svoje oddaljene iperiferijske lege 
potrdilo, da štejemo vse dele države v resnici tudi de- 
lom Jugoslavije. 

Ali je temu stanju krivo dejstvo, da se presoja 
pri nas vsaka stvar samo iz politično-stranskarskega 
stališča, ali igrajo pri tem vlogo še vidiki, ki so da- 
leko nevarnejši za državo, ali je v obče krivo to. 
da si državna oblast ni svestna svojih nalog, naj bo 
že kakorkoli, sigurno je, da je predvojna Srbija po- 
svečala svojim obmejnim srezom največjo pažnjo 
in to v vsakem pogledu, osobito pa gospodarskem, 
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a da danes naši obmejni srezi niso več deležni take 
pažnje, vsaj oni ne, ki leže ob naši državni meji na 
severo-zapadu, kjer je skrb, ki bi jo morala za nje 
kazati državna oblast, danes prepuščena pretežno 
privatni inicijativi, in še to, da se ta privatna inicija- 
tiva ne more svobodno udejstvovati, ker ji pogosto 
dela težkoče državna oblast sama. 

Sigurno, da imajo vse naše obmejne pokrajine, 
pa najsi ležijo ob Bolgariji, Albaniji, Italiji, Austriji, 
Mađarski, Rumuniji, ali Grčiji, svoje posebnosti, a 
isto tako je sigurno, da ne vodi državna oblast ra- 
čuna o teh posebnostih, ali vsaj ne v oni meri, kakor 
bi bilo potrebno, v interesu države same. Te poseb- 
nosti, kakor že uvodoma rečeno, niso povsod enake, 
niso tudi ne diktirane samo po naših notranjih pri- 
likah, one nosijo več, one nosijo tudi psihično in po- 
litično obeležje inostranstva, t.j. države, ob kateri 
leži obmejna pokrajina. Varali bi samega sebe, ako 
bi ne vodili računa, da na vsako obmejno pokrajino 
vpliva tudi inostranstvo. 

Če potem to spoznamo, moramo smatrati ob- 
mejne pokrajine važnim posebno iz državno-politič- 
nega vidika in ne presojati jih zgolj po gospodarski, 
politično strankarski ali kaki drugi važnosti. To vse 
mora se podrediti samo višjim interesom, višjim ci- 
ljem, državnim potrebam.  In to samo tem. 

O prilikah pa, ki vladajo vsaj v obmejnem 
ozemlju, kjer živim jaz, imam utis, da se podrejuje 
vsaki višji interes le policijskemu, da se smatra 
obmejne pokrajine za eksploatacijski teren policije, 
in se smatra te pokrajine več objektom a ne subjek- 
tom, kakor bi z eno besedo povedano: obmejni kraji 
ne pripadali naši državi. V tem pogledu, to je pri 
zapostavljenju obmejnih interesov, so bile menda 
vse vl-ade' enake. Obmejno prebivalstvo ni nikdar ču- 
tilo, da se je v globini nekaj izpremenilo. Kar se je 
zanj storilo, je bilo popolnoma začasnega, rekel bi, 
slučajnega značaja: ni bilo nobenega sistema> kako se 
naj tretirajo obmejna vprašanja in obmejne naloge. 
Mesot da bi obmejne pokrajine bile deželne najmanj 
enako pažnjo kot pokrajine, kjer se da nekaj profi- 
tirati, se jih niti iz tega vidika ni presojalo. Niti go- 
spodarsko eksploatacijske možnosti niso prišle na 
svoj račun. In če še te niso, kaj bomo govorili šele 
o drugih problemih, ki jih ima poleg običajnih še 
povrhu vsaka obmejna pokrajina. 

Ni vseeno, ali se naša etnografska meja krije 
s politično, ali pa loči brate po krvi, ni vseeno, kako 
se upravlja sosedna država, ni vseeno, kakih ugodno- 
sti ali kakih neugodnosti je deležno prekomejno pre- 
bivalstvo sosede; za naše obmejne pokrajine je na- 
čeloma važno to, da postavlja prebivalstvo dvojno 
merilo, a ponekad i trojno za naše prilike, in to, kako 
je bilo prej, kako je danes, in kaj bi bilo, da smo 
v sosedni državi. 

Zlasti na zadnjo predpostavko, ki realno najbolj 
more vplivati na obmejno prebivalstvo tri na menta- 
liteto tega prebivalstva tudi vpliva, je treba posebno 
paziti. 

Ako protipostavimo vsem tem merilom naš po- 
stopek v obmejnih pokrajinah, ki je izvzemši ene 
edine izjeme skoro docela odvisen od privatne inici- 
jative, boreče se povrhu še pri svojemu delu proti 
neodgovornim vplivom ljudi, ki izkoriščajo trenutno 
strankarsko politično konjunkturo, potem moramo 
vedeti, da smo še daleč do resne, od vseh upoštevane 
sistematske obmejne politike. 

Vsekakor ne pride v poštev samo politično važni 
državni,  nacionalni,  godpodarski,  kulturni   moment. 

ampak tudi socijalni, ki kakor je gospodom poslan- 
cem znano, veže našega najskromnejšega državljana 
na državo. Niso samo etnografski momenti, ne samo 
etični, ampak tudi socijalni, ki zahtevajo, da se ob- 
mejne krajine tretirajo z merilom, ki jih postavlja 
soseda. Čim večja je razlika v našo škodo, tem več 
je tudi temu problemu posvečati pažnje. 

Obmejna naša politika mora vključiti vse, kar 
pripomore, da se sleherni in tudi najskromnejši naš 
državljan čuti edino v Jugoslaviji najpolnopravnej- 
šega. Dokler pa v tem pogledu nismo dosegli te 
stopnje državljanskega čuta, nam ne preostane dru- 
gega, kakor da se tega dela lotimo še danes, in vsaj 
pokažemo dobro voljo, da hočemo odslej spraviti 
sistem v naše delo v prid obmejnim pokrajinam. Za- 
hteva po sistematski obmejni politiki ni „novum", ni 
od danes, ni ^amo specijalno jugoslovanska potreba. 
Sistematsko obmejno politiko vodijo vse države, po- 
sebno pa one, ki so že prebrodile svoje porodne bo- 
lezni, ki so prešle že preko ozkega političnega stran- 
karstva in ki se zavedajo, da obstoj države ni odvisen 
od trenutnih vlastodržcev. Mi postopamo z obmejni- 
mi pokrajinami tako, kakor bi bile vsaki čas na pro- 
daj, kakor pri kmetu, ki ima toliko zemlje, da je ne 
more vse porabiti za svoj prid. 

Da bom konkretnejši! 
Ko so razmejitvene komisije končale svoje delo 

ter je. dobila naša država svoj sedanji obseg, je ob- 
mejno prebivalstvo mnogokje izgubilo svoja tržišča, 
osobito pa kmetje in obrtniki, torej naš mali človek, 
na katerem sloni moč in veličina države, ki jo edini 
brani v nevarnosti. Letam, kjer je stala na periferiji 
industrija, je mali človek še našel podlogo za eksi- 
stenco, ostale pokrajine pa so radi izgube prejšnijih 
tržišč obsojene na popolno propast. Pa ne samo to, 
tudi one pokrajine, kjer je ostala industrija enako 
aktivna, so izgubile s tem, da se je dovoljevalo pre- 
seljevanje uprav teh podjetij v centre naše države, 
bodisi v Ljubljano, bodisi v Zagreb, bodisi v Beograd. 
Izgubile so torej v tem primeru naše obmejne občine 
dobro davčno moč, ki bi izčrpanemu obmejnemu pre- 
bivalstvu mogla dati oporo ne iz milosti, pač pa po 
naravni pravici: kjer imaš svoj trebuh, imej tudi 
svoje srce. Tako imamo danes edinstven primer, da 
črpajo domače in inozemske akcijske družbe svoje 
profite iz obmejnih pokrajin, prepuščajo pa obmej- 
nemu prebivalstvu, da nosi, odnosno da bo še nosilo 
vse socijalne rane, ki jih zapušča eventualna propa- 
dajoča industrija. Pa ne samo to, slabila se je s sode- 
lovanjem naše zakonodaje do sedaj davčna moč ob- 
mejnih pokrajin in našemu malemu človeku obrtniku, 
kmetu a tudi delavcu je prepuščeno, da potom di- 
rektnih ali indirektnih dajatev sanira rane obmejnih 
občinskih uprav. Tako početje nima nobenega vojno- 
strategičnega ozadja, saj gre za tujezemska podjetja, 
ampak ima značaj čisto proste prirode: v Beogradu, 
v Zagrebu, v Ljubljani so občinske doklade mnogo 
manjše. Radi takega postopka nosijo pa obmejni 
davkoplačevalci tj. po večini naši mali ljudje-obrtniki, 
kmetje in delavci v krajih, kjer so te industrije 
vsa ona bremena, ki bi jih po naravnem pravu mo- 
rala nositi ta industrijska podjetja. Se slabše pa Je z 
onimi podjetji, ki imajo svoje centrale v inozemstvu. 

Prikazati sem hotel z navedenim, da se favori- 
zirajo na račun obmejnih pokrajin naši centri v dr- 
žavi, a tudi le v korist takih podjetij. 

Pravilo bi moralo veljati: da tam', kjer v obmejni 
pokrajini izkorišča naravno blago obmejnega ozemlja 
katerakoli družba, je ista obvezana enako našemu 
malemu obmejnemu človeku plačevati tudi vse obve- 
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znosti na mestu, v katerem naravno bogastvo izkorišča. 
Ni mi znano, da se postopa v sosednih državah tudi 
v škodo obmejnega prebivalstva na tak način, kakor 
je bil dovoljen pri nas, a to mi je znano, da se go- 
spodarskim težkočam njihovih obmejnih pokrajin 
posveča mnogo več pažnje, in to baš radi tega. da 
je razlika vidnejša, in sicer v našo škodo. 

Jasno je, da rane, ki jih napravlja tako zapo- 
stavljenje obmejne pokrajine ne škodijo samo dr- 
žavnemu fiskusu, ne samo občinskim gospodarstvom 
prizadetih obmejnih pokrajin, ampak kulturnemu, 
nacionalnemu in, kakor že navedeno socijalnemu 
napredku obmejnih pokrajin. Na drugi strani pa 
pozroča tako zapostavljanje osiromašenje naših 
malih pridobitnih obmejnih slojev, ker radi visokih 
dajatev v davkih in dokladah in radi drugih tipičnih 
obmejnih prilik, ki jih še izložim, proipadajo zapo- 
redoma vsa naša mala obmejna gospodarstva kmetov 
in obrtnikov. 

Ob meji kmet ne more več vnovčiti svojih pri- 
delkov, kakor pred svetovno vojno, ko mu je bil trg 
še na oni strani današnje državne meje odprt. Do- 
mači trgi niso povsod v bližini obmejnih pokrajin. 
Domači konsum obmejnih krajev je pretežno tako 
neznaten, da morejo kmetje vngvčiti morda eno de- 
setino svojih pridelkov. In to radi Tega, ker konku- 
rirajo centri države tudi s tem malim našim produ- 
centom prav izdatno. Naš obmejni producenat tudi 
ne pride v poštev pri državnih naročilih, ne pri iz- 
vozu na inozemski trg: in, v kolikor bi prišel v poštev, 
mu dela naša oblast še teškoče. 

Da navedem  tipični primer: 
Obmejna pokrajina od Maribora do Pece slovi 

radi kakovosti svojega, lesa. Izvozno blago za to po- 
krajino je pretežno les. 60% prebivalstva se preživlja 
samo s tem. samo od tega more odplačevati svoje 
davčne obveznosti. Od tega se preživlja lesni delavec, 
naš splavar na Dravi, naš obrtnik v obmejni vasi. 
V dobi sankcij so mogli za silo plačevati svoje davčne 
obveznosti samo še oni kmetje, ki imajo svoje po- 
sesti v bližini železniških postaj ali v bližini Drave. 
Drugim, posebno planinskim kmetom, se sploh ni 
izplačalo stopiti v konkurenco s svojim lesom. Le ti 
planinski kmetje ne morejo kupiti ni soli, ni petro- 
leja in niti drugih najelementarnejših potrebščin. Kdor 
od teh planinskih kmetov je bil prisiljen, da mora 
na vsak način priti do denarja, je prodajal les po ceni, 
da se niti vrnili niso davki za zemljišče, na katerem 
je zrasel ta les v toku 80 do 100 let. 

To stanje se še do danes ni izpremenilo. Sank- 
cije pa je izvajala na drugi strani tudi Narodna 
banka napram prodavcem našega lesa. Ker je bila 
pretežni kupec lesa naše obmejne pokrajine Ma- 
djarska, smo čakali na izplačila po več let, čeprav 
je bil denar nakazan naši Narodni banki. Ko 
že itak največ primanjkuje po naravi oddaljenim 
krajem denar je naravno, da je vladala in še danes 
vlada poostrena kriza v obmejni pokrajini radi 
prakse, ki jo je vpeljala Narodna banka. Interven- 
cije so le redkokedaj uspele. Radi takega nerazumlji- 
vega zadržanja našega največjega bankarskega za- 
voda je bil prizadet naš kmet, naš lesni delavec, naš 
lesni trgovec in posredno vsi oni, ki živijo v obmejni 
pokrajini od lesne industrije. 

Ker je lesno bogatstvo navedene obmejne po- 
krajine edino, ki preživlja največji del tega prebi- 
valstva, je naravno, da so i davki i doklade ali di- 
rektno ali indirektno tega izvora. Kriza pa, poostrena 

še radi nerazumljive tarifne politike Ministrstva sao- 
bračaja je provzročila, da je padla davčna moč še 
bolj, kakor po značaju obmejne pokrajine mora pasti. 

Ker imam na razpolago posebno točne podatke 
naše najsevernejše in tipično planinske pokrajine t.j 
Dravograjskega  sreza,  naj  navedem,  da  je bilo  že 
lansko leto  v tem  srezu n.pr.: 

rubeži 6.000 
prodaj 4.585 

Prodaje so bile čisto formalnega značaja, ker 
kupcev ni. Kdo bi imel denar v takem času in v taki 
obmejni pokrajini, stoječi pod vplivom sankcij na- 
pram Italiji, pod vplivom sankcij, ki jih ji izvajala 
na svoj način Narodna banka, in končno pod vplivom 
tarifne politike našega železniškega ministrstva, pod 
vplivom nerazumevanja Ministrstva poljoprivrede za 
eno edino organizacijo, ki se je pečala s konsoli- 
dacijo obmejnega ožjega trga v tem srezu, o čemur 
še izpregovorim! 

Omenil sem, da Minister železnic ni niti naj- 
manje imel smisla za težkoče obmejnega ozemlja, 
in sicer najzapostavljenejšega, to je za Mežiško do- 
lino, v srezu dravograjskem. Dolina meri v razdalji 
svojih 40 kilometrov, ima edino nakladno postajo 
v Prevaljah. Do te železniške postaje spravljajo les 
pretežno samo planinski kmetje, ki kakor sem že 
navedel, niti davkov ne dobijo vrnjenih. Ako ga pro- 
dajo, da ne zmorejo stroškov za sol, za petrolej, ali 

. druge take potrebe, in da morejo zadostiti davčni 
obveznosti. Za ostale postaje na isti progi je g. Mi- 
nister dal znižane železniške tarife, za zadnjo na- 
kladalno postajo v državi t.j. Prevalje pa je napravil 
izvzetek. Tako imamo unikum, da.vozijo kmetje les 
mimo državne železniške proge do Dravograda ter 
ga tam tovorijo na splave, sicer pa bi šlo vse po 
državni železnici. Vprašati se moramo, ali so državne 
železnice za narod, ali za generalno direkcijo. Če ne 
more gospod minister napraviti aktive kje drugje, 
naj je tudi ne dela na račun siromašnega obmejnega 
naroda. Zlasti pa-naj ne dela to na račun take ob- 
mejne pokrajine, o kateri govorim, ki je stala in še 
danes stoji v stalni interesni sferi tuje propagande, 
ki se pojačava ob takih pogreških. 

Da ilustriram s posebnim tipičnim primerom, 
kakšna pravica se reže od strani Ministrstva saobra- 
ćaja baš v najsevernejši obmejni Mežiški dolimi, naj 
še navedem, kako plača obmejno prebilvalstvo 40-ki- 
lometerske Mežiške  doline  na tarifi samo pri lesu. 

Od zadnje tovorne postaje Prevalje do Bogojne 
stane tovornina za 10 ton lesa 2.670 dinarjev, od 
11 kilometrov oddaljenega Dravograda ki leži na isti 
progi pa 1.470.— dinarjev. Plačajo torej Prevalje 
pri vsakem desettonskem vagonu celih 1.000.— di- 
narjev več samo za 11 kilometrov. 

Drugi primer: postaja Celje za Zagreb ima ta- 
rifo 700.— dinarjev za l"0 ton, Prevalje—Zagreb pa 
pride na 1.410. —dinarjev. Da se pri taki tarifni po- 
litiki izloča iz lesnega trga obmejna pokrajina —- 
razume vsak otrok. Vse moje predstavke tako pri 
g. Ministru saobračaja, kakor pri Generalni direk- 
ciji, so bile zaman. 

V kolikor noče vplivati Generalna direkcija na 
položaj obmejnega kmeta in obrtnika, ki je radi 
svoje teritorijalne oddaljenosti od centrov Jtak tri- 
krat križan, ona tudi za najrevnejšega našega ob- 
mejnega državljana — za proletarca nima nobenega 
razumevanja; o socijalnem čuti niti ne govorim. 
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Tako so n.pr. obmejni splavarji prišli v kon- 
kurenco z državno železniško upravo, ker splavljajo 
les po Dravi in Donavi ua jug naše države. Njihov 
zaslužek je tako beden, da bi ne menjal z njim zadnji 
sluga železniške direkcije. Zaprosil sem ponovno, da 
se izda tem delavcem olajšave, kakor jih uživajo ne- 
kateri drugi splavarji, kadar se vračajo od svoje na- 
porne in nevarne poti po vodi. A kakor v posmeh 
se mi je odgovorilo: Ne! Računam, da je Generalna 
direkcija bila mnenja, da ima obmejni delavec že 
tega dovelj, ako sme predstavljati pogranični pro- 
letarijat. 

A niti železniška direkcija, niti Ministrstvo železnic 
nima ta prav. Obmejno prebivalstvo plačuje državni 
železnici največ dohodkov, ker mora ali direktno ali 
indirektno prispevati k privoznim stroškom, bodisi 
osebnim, bodisi blagovnim, ki ga kupuje ali prodaja 
in da niso tarifni stroški za te oddaljenejše kraje 
majhni, to ve vsak, kdor zna, da je iz Banata v Ma- 
ribor nekoliko dalj nego od Banata do Beograda. 
Procentualno plača najvišje tarife na železnici, pa 
bodi direktno ali indirektno najoddaljenejši t.j. ob- 
mejni prebivalec in ničesar ne opravičuje, da se od 
njega tirja mnogo več nego more nositi. Pa če pu- 
stimo v nemar tudi ta navedena lakta, moramo za- 
htevati tudi to, da se obmejne sreze, da se obmejnega 
človeka, pa najsi je delavec ali kmet ali obrtnik, 
najsi bo splavar ali lesni delavec, jemlje tako v za- 
ščito, kakor jo uživajo tujezemska industrijska akcij- 
ska podjetja, ki ne bodo branila državo, če bo treba, 
branil jo bo v prvi vrsti obmejni mali naš državljan, 
in to tembolj, čim več interesov bo imel braniti 
svojih lastnih z njo. 

Že dejstvo samo, da se je vzelo v posebno za- 
ščito 50-kilometerski obmejni pas, bi moral vzbuditi 
v vsakem ministrstvu nekoliko več pozornosti. A 
dozdeva se, da je ta sklep Narodne skupštine našel 
gluha ušesa pri sv. birokraciju v uradih, ki odločajo 
o tem, da se more v tem 50-kilometerskem pasu svo- 
bodnejše odirati narod, kakor drugod. Zlasti pa je 
pozabil komercijalni oddelek Generalne železniške 
direkcije, da je ta 50-kilometerski obmejni pas uza- 
konjen radi višjih državnih interesov, od katernih 
narod še ne živi, ne peče iz njih kruha. Generalna 
direkcija je kriva, sokriva, da se je n.pr. tako poslab- 
šal položaj planinskih posestnikov v politično nadvse 
važni Mežiški dolini, ki je od preobrata sem bila 
priča najogorčenejših borb za našo slovensko etno- 
grafsko ozemlje, priča dveh revolucij v sosedni Av- 
striji; na meji te doline se lovijo tudi še danes po- 
litične ideje in ekspanzivna stremljenja tuje propa- 
gande. Brez dvoma, da so razmere tudi v ostalih ob- 
mejnih pokrajinah v principu slične, a to nikakor ne 
opravičuje, da se ta dolina na našem skrajnem se- 
veru, da se planinski predeli naše skrajne severoza- 
padne meje smatrajo samo objektom za iskoriščeva- 
nje, da je prebivalstvo samo zato tukaj, da plačuje 
leto za letom večje davke in doklade, gospodarsko 
pa rapidno propada. 

Zgodovina zlasti dravograjskega sreza ne pomni, 
da bi mali obrati, kmetijski in obrtniški tako kata- 
strofalno propadali kakor sedaj. Stare solidne ob- 
mejne firme so danes docela izčrpane in jih tudi no- 
bena konjunktura ne bo lahko spravila več na noge. 
Mladi naraščaj, ki bi dopolnil to vrzel, pa po prvih 
poizkusih osamosvojitve umre na porodu. V enaki 
meri pa, kakor propada naš obmejni mali človek, ra- 
stejo socijalne obveznosti občin, ki pa nimajo kritja 
za najelementarnejše potrebe. 

Kakor sem že omenil, niso davki v pravem raz- 
merju z gospodarskimi razmerami te naše obmejne 
pokrajine. Ko se je pojavila svetovna gospodarska 
kriza, se je pridobnina kretala med 7 in pol milijoni 
do okroglo 3 milijonov minulega leta. Vsakdo mora 
na prstih ene roke izračunati, da je posledica take 
davčne prakse v dobi depresije, v dobi svetovne go- 
spodarske krize, poostrene s sankcijiimi, ogromna 
davčna zadolžitev obrtniškega in kmetskega človeka 
in da je povsem na mestu, ako trdim, da ni več daleč 
čas ko na meji v obče ne bo več samostojnih kmet- 
skih gospodarstev in da bodo morali dati slovo ob- 
mejni pokrajini tudi obrtniki. To svojo trditev ute- 
meljujem s tem, da je obmejna pokrajina mnogo 
dovzetnejša za gospodarsko depresijo, kot kraji v 
centrih države. Na meji se čutijo že prvi njeni znaki, 
in najdalje stoji obmejna pokrajina tudi pod njenim 
vplivom. Da sliko davčne prakse dopolnim, naj ome- 
nim za srez dravograjski še to, da je poraslel davek 
na zgradarino od leta 1929 do leta 1936 od 2^4 na 
okroglo 3 milijone dinarjev, torej za 700.000 dinar- 
jev, čeprav stavbene delatnosti ni. Fiskus torej ni 
poznal nobene krize. 

Ni čuda, da se mora obmejna davčna uprava po 
zakonu posluževati vedno pogostejših prisilnih uprav 
radi neplačanih davkov, ki povzročajo nove stroške 
prizadetim, a ne prinašajo nobenega haska, ker tudi 
ne morejo, saj je obmejni mali človek danes docela 
izčrpan. Da to ni smotrena davčna obmejna politika, 
to vsak prizna. 

Ker naš mali pridobitnik ni zakrivil sam svoje 
teške gospodarske krize, ampak je povzročen njegov 
težak in obupen položaj po višji sili, poostreni vsled 
nesmotrene naše splošne obmejne politike, je treba, 
da se takemu propadanju malega človeka na meji po- 
stavi na pot modra obmejna politika naše državne 
uprave. 

Tako bi bilo treba, da se povsod na naši državni 
periferiji in posebno tam, kjer so po razmejitvi izgu- 
bili obmejni kraji svoja stara tržišča, pristopi k orga- 
nizaciji notarnjega ožjega trgana ta način, da se ožja 
obmejna kmetska produkcija zajame skupno s kon- 
sumom te produkcije na licu mesta. Vložil sem v tem 
pogledu posebno vlogo take posredovalne zadruge v 
srezu dravograjskem na Ministra poljoprivrede in mu 
posebej obrazložil važnost te ustanove. Istočasno pa 
sem imel čћst predložiti tudi prošnjo dveh drugih za- 
drug tega obmejnega sreza, v prid kmetom in delav- 
cem, ki bi naj isto tako služili obmejnemu narodu. A 
kakor sem dobil po mnogih intervencijah vtis, tudi 
poljedelsko ministarstvo tretira obmejni narod dese- 
tim bratom. Cul sem, da je te podpore dobil g. Mini- 
ster Krek in upam, da jih je odstopil pravemu namenu. 

Ker sem baš pri poljedelskem resoru, moram 
tukaj ugotoviti, da se je končalo delo za agrarno re- 
formo na naši periferiji lansko leto in sicer na škodo 
ugleda naše agrarne uprave, na škodo našega obmej- 
nega malega človeka — najemnika. 

Pod agrarno reformo so prišla veleposestva de- 
loma inozemskih aristokratov, in sicer se je v prin- 
cipu dalo pod agrarno reformo zemljišča, ki ležijo 
daleč proč od državne meje, a blizu državne meje 
ležeče komplekse je obdržal stari lastnik. Najemniki 
teh zemljišč, v kolikor so bili upravičeni do zemlje, 
so jo dobil v strmih bregih in pod pogoji, ki jih 
niso mogli sprejeti. In to je druga glavna napaka, 
da se je končalo to delo v največji gospodarski 
krizi, ko nihče ne more zemlje odkupiti, kdor je na- 
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jemnik, nihče ne more postati gospodar zemlje, ka- 
tero obdeluje. 

Ko zberem ves tozadevni materijal, hočem o 
stvari še govoriti, za danes samo opozarjani na to 
izvedbo agrarne reforme v obmejni pokrajini, ki je 
bila izvedena proti smislu in namenu kakor je bila želja 
Blagopokojnega Kralja: ,;zemlja naj bo tistega, 
kdor jo obdeluje", in proti interesu države same. 

Ko govorim o gospodarskih težkočah obmej- 
nega prebivalstva, naj mi bo dovoljeno, da osvetlim 
z enim edinstvenim (primerom skrb carinske uprave 
za obmejnega kmeta. 

Leta 1935 je po nezakrivljeni nesreči pogorelo 
tik na meji ležeče gospodarsko poslopje in hiša 
kmetu Rižnarju v občini Prevalje. Mož je izgubil pri 
tej nesreči tudi premičnine in deloma tudi živinu. 
Bil je zavarovan proti požaru, vendar samo z majh- 
nim zneskom, ki bi komaj kril delo, ako bi restavri- 
ral svoje posestvo. Od njegovega doma do Pliberka je 
v Austriji lepa morda enourna pot in lahko bi on 
na cenen način mogel pripeljati iz Pliberka opeko za 
stavbo poslopja. Njegovi rojaki v Avstriji so bili 
pripravljeni, da mu zvozijo brezplačno to opeko 
i^a dom. 

Vložil sem tozadevno prošnjo na carinski odde- 
lek finančnega ministrstva ter v obče storil vse, da 
bi stvar bila težko prizadetemu kmetu in njegovi 
družini v korist. G. načelnik carine mi prošnje ni di- 
rektno odbil, pač pa mi je znano, da se je zanimal, 
v katerem parlamentarnem klubu vedrim. Moralo je 
biti že tako, da je bil vzrok, ker sem v Radnem 
klubu, da se je prošnja odbila. Meni osebno je g. na- 
čelnik carin izjavil, da bo težko šlo, kei če se enemu 
dovoli, bodo prišli še drugi z enakimi prošnjami, 
kakor da bi naš obmejni kmetje bil kaka četa poži- 
galcev. 

To stvar omenjam iz razloga, ker v bližini meje 
na naši strani ni nobene opekarne, najbližja se na- 
haja v bližini Maribora. Kmet bi moral kupiti opeko 
in tovoriti jo pri Mariboru, iztovoriti pa na obmejni 
železniški postaji Prevalje, odtod po štiriurni požnji 
preko klancev spraviti na svoj dom. Da se stvar 
podraži najmanje za trikratno ceno, ni menda v in- 
teresu obmejnega kmeta. Želel bi, da bi postopala 
tudi carinska centralna uprava v Beogradu modrejše, 
saj so taki primeri naravno predmet nezaželjenih 
komentarjev tako med našim obmejnim narodom, 
kakor tudi med onim preko državnih mejnikov, kjer se 
planinskim kmetom posveča vsa pažnja. Ako gre za 
elementarne katastrofe, je vseno ali zadenejo cele 
pokrajine, ali posameznika. Tu ni absolutno na mestu 
niti birokratska, niti strankarska oskosrčnost. Ako 
je dovoljeno pošiljati v takem primeru celo de- 
narne pomoči v inozemstvo, je tembolj na mestu, da 
gremo na roko našemu prizadetemu obmejnemu 
prebivalcu, saj je on celo naš davkoplačevalec. Želel 
bi, da se v tem pogledu vzame gornji primer kot 
eksempel za posebno okrožnico carinske uprave 
v Beogradu. 

Prihajam na najbolestnejšo točko, posebno ob- 
mejnega sreza dravograjskega in onih obmejnih po- 
krajin, ki so čutili na lastni koži divjanje avstrijske 
soldateske v letu 1919. 

Gospodom poslancem je še morda v spominu da 
se je posrečilo avstrijskemu Volksvvehru vdreti v našo 
ozemlje na severu in za kratko dobo dokazati, da je 
čista resnica, kar je avstrijsko vojaštvo storilo v za- 
sedeni Srbiji. Čim so vdrli v naše ozemlje, se je nji- 
hova pobesnelost lotila naših najbolj zanesljivih bra- 

tov, ki so pred im med svetovno vojno stali neo- 
mejeno na jugoslovenskem stališču, bili propaga- 
tori te ideje v naši sedanji obmejni pokrajini ter 
za njo doprinašali radevoljno vse krivice, ki jih je 
znal na njih ramena zvaliti avstrijski režim. 

Docela, ali, ker je časa primanjkovalo, deloma, 
jih je avstrijski Volskwehr izropal neračunši pri tem 
vse ostale muke, ki so jih morale prestati družine in 
poglavarji teh prizadetih kmetov in obrtnikov. Ko se 
je Volskwehr mola umakniti naši vojski, sa ostali 
prizadeti brez vsakih sredstev. Znano mi je, da se je 
o teh posameznih primerih prepričal osebno armijski 
general g. Smiljamč, ki je šel ljudem na roko in tudi 
obljubil, da se bo prizadetim škoda povrnila. Komi- 
sijski se je škoda ugotovila in akti so priromali kon- 
čno na socijalno ministrstvo, kjer še danes počivajo. 
Prizadeti oškodovanci pa so si v zaupanju, da se jim 
povrne škoda, nabavili z najetimi posojili nova sred- 
stva za svoje obrate. Teh dolgov niso nikoli mogli 
plačati in danes, ko je kriza na meji še na vrhuncu, 
so radi tega dejstva v nadvse teškein položaju. A kar 
je iz nacionalnega vidika najbolj za obžalovati, da so 
prizadeti najbolj zavedni narodni možje. Prizadetih 
je vsega okrog 400 gospodarjev, s škodo, ki iznaša 
okrog 4 milijone dinarjev. V eminentnem obmejnem 
nacionalnem interesu bi bilo, da se država oddolži 
tem obmejnim našim narodnim ljudem če ne iz dru- 
gega interesa, pa vsaj radi prestiža radi ugleda na 
državni periferiji. Mogla bi se ta vrnitev škode vršiti 
tam, kjer gre za davčne zadolžitve, tudi v obliki vra- 
čunanja v davke in doklade a onim, ki so že gospo- 
darsko propadli, da se jim izplača odškodnina v 
denarju. 

Enako bolno točko tvori pa tudi socijalno skrb- 
stvo za obmejne pokrajine. Ker so preoddaljene od 
Beograda ali od drugih centrov države, radi tega še 
ni da ne bi pogledalo oko Ministra za socijalno po- 
litiko tudi v obmejno pokrajino. Ker imam pred očmi 
naše severne planinske predele moram dodati k prej- 
šnjim izvajanjem, da je delavstvo po teh planinah 
pretežno lesne stroke in ker je že leta kriza v tej 
industriji, vlada strahotna beda med delavci. Ne bom 
seveda dejal, da trpi manje brezposelni obrtnik ali 
drugo delavstvo, vendar hočem prav posebej podčr- 
tati, da je planinski lesni delavec najbednejši brezpo- 
selnik. Temu ni treba da se čudimo, saj planinske 
kmetije, ki so dajale temu delavstvu skromno eksi- 
stenco, danes same nimajo sredstva za obstanek, ter 
so izročene na milost in nemilost gotovim konjunk- 
turistom, največ advokatom, špekulantom in morda 
ni več daleč čas, ko se na planinskih kmetijah ne bo 
več razlegala naša kmečka govorica. Kdor nima sam 
kruha, ga tudi ne more dati delavcu. Da more ob- 
mejna pokrajina zaposliti samo omejeno število lesne- 
ga in ostalega delavstva je razumljivo že po svoji te- 
ritorijalni omejenosti. Zato pa bi se moralo naše 
socijalno skrbstvo ozirati v mnogo večji meri na te 
predele naše obmejne pokrajine in dati ljudem mo- 
žnosti, da vztrajajo na svoji zemlji. Če pomislim, kako 
skromna je bila naša pomoč obmejni pokrajini v 
lanskem letu, moram podvomiti da se jo taktično šteje 
k naši državni celoti, katere sestavni del politično 
in narodno dejansko tudi tvori. Za planinski srez 
dravograjski je gospod Minister za socijalno poli- 
tiko nakazal samo 3 vagone koruze, a po posredo- 
vanju Ministra za šume in rudnike se je dalo števil- 
nim rudarskim breposelnikom še en vagon. Skupno 
bi ta pomoč v denarju iznesla blizu 50 tisoč dinarjev, 
in to je bilo vse. Ako vzamemo v obzir vse že nave- 
dene težkoče gospodarske prirode, ki  ubijajo  eko. 
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nomske podlage obmejnih pokrajin, moramo povda- 
riti, da socijalne dotacije ne stojijo v nobenem zdra- 
vem razmerju z obvezami, ki jih kljub veliki krizi 
izpolnjuje naše obmejno prebivalstvo napram državi. 
Ko bi te obmejne pokrajine ležale nekoliko bližje 
sedežu socijalnega ministarstva, bi gotovo znašale 
miloščine, ki jih deli v Beogradu gospod socijalni 
minister brezposelnim, skupno mnogo več, kakor pa 
se daje tem oddaljenim našim pokrajinam. 

Končno ne zahteva obmejna pokrajina miloščin, 
obmejne pokrajine so zapostavljene pri javnih delih 
in brezposelni narod drugo ne želi kakor, da se mu 
preskrbi delo, zaslužek. Pri javnih delih zapostavljajo 
obmejno pokrajino Banska uprava in državna uprava. 
Malenkostna dela, ki se vršijo, niso procentuelno v 
istem obsesju kakor v ostalih delih države, kjer go- 
spodarska kriza ni tako ostra. Ne zahtevam ničesar 
drugega nego samo to, da bodi obmejna pokrajina, 
ravnopravna tako v pogledu javnih del, kakor v po- 
gledu socijalnih dotacij. Danes enakopravna ni. 

Ne meri pa se z enakim merilom tudi ne v pro- 
svetni politiki. V najvišjem državnem interesu je, 
da uredi prosvetni minister in da postavi norme za 
obmejno šolsko politiko. Iz teh obmejnih osnbvnih 
šol izrašča naraščaj, nova generacija, ki bo imela ve- 
levažno državno politično ■ nalogo: biti predstraža 
naša na državni meji, tolmač naših jugoslovenskih 
strmi jen j na periferiji. Kakor se pa danes in že leta 
sem prakticira, izgleda da prebivalstvo obmeine po- 
krajin ne spada v naš jugoslovenski rekel bi. kul- 
turni krog. Tudi ipersonalna politika prosvetnega mi- 
nistrstva ni znala pridobiti obmejno prebivalstvo za 
se. Osnovne šole se še danes po 17 letih osvoboditve 
nahajajo n.pn.v srezu dravograjskem, pa tudi v ne- 
katerih drugih obmejnih srezih vzdolž severne meje, 
deloma v priprostih kmetskih hišah, v gostilnah, v 
župniščih, in ni i/^ieda. da bi se to stanje spremenilo. 
Gospod prosvetni minister je prejel v tem pogledu 
že predstavke 1.1935, a se ni drugega stordo. kakor 
to da se je oblast interesirala v koliko so resnične 
osnove teh pretstavk. Od tega časa pa so se raz- 
mere še mnofo poslabšale, saj raste število šoloob- 
vezne dece, odelenja so prenapolnjena, učiteljstva pa 
manjka V srezu 'dravograjskem, n.pr. primanjkuje 
trenutno 14 učiteljskih moči. Na drugi strani pa je 
par brezposelnih absoh iranih učiteljskih pripravni- 
kov ki so na meji zrastli, poznajo njeno prilike, a 
so že po več let brezposelni. Za obmejno učiteljsko 
inteligenco se ne more najti kruha, čeprav bi bilo 
v državnem interesu, da se ta inteligentni pbraej.ni 
materijal   zaposil   na   meji.   Intervencije   niso   rodile 
uspehov. . 

Kak kontrast! V nobeni državi bi obmejni brez- 
poselni učitelj ne čakal tako zaman na zaposlitev 
kakor pod našo prosvetno upravo, ko so obmejne 
šole prenapolnjene otrok, šole brez učiteljev, ob- 
mejni učiteljski naraščaj pa brez kruha m brez za- 
poslitve Res je da niti pod prejšnjimi prosvetnimi 
upravami ni bilo brez takih pogreškov. Poznam ob- 
mejno šolo, ki je po svetovni vojni samo eno leto 
imela polnoštevilni učiteljski zbor, a vse to ne sank- 
cionira sedanje prilike, ki so slabše nego v najre- 
akcionarnejši' dobi. Od nameščenega učiteljstva se 
zahteva najvestnejša izpolnitev naravnost birokrat- 
sko bolestnih nalog, na drugi strani pa ista uprava 
Sirdkopotezno prepušča šolsko mladino ljubemu 
Bogu, da jo on napravi pismeno. 

Za obmejno šolstvo bi se morala sklicati po- 
sebna anketa'prosvetnega  ministrstva,   ki   bi polo- 

žila široke temelje za sistematsko šolsko obmejno 
politiko, saj vidimo, da smo še po 19 letih v zna- 
menju raka. Osvetiti moram še končno prakso v naši 
obmejni personalni politiki. 

Vložil sem topogledno par interpelacij in sicer 
na pravosodnega, prosvetnega in finančnega mini- 
stra. Vem, da bi fe interpelacije bile pravilno naslov- 
ljene samo na gospoda ministra dr. Kreka, a ker 
odgovornost nosi le resorni minister, kar g. dr. Krek 
ni, čeprav so premeščeni državni uslužbenci iz Slo- 
venije po njegov zaslugi premeščeni, moram samo od 
resornih ministrov terjati pojasnila. 

Malo je število državnih uradnikov, ki bi ra- 
di vršili svojo službo v zakotni obmejni pokrajini. 
in to ne samo radi tega. ker je draginja nesoraz- 
merno večja nego drueod, nego ludi, ker meia ne 
nudi nobenih udobnosti, zahteva pa mnogo žrtev. 
Če pa je navezal državni uslužbenec svoje srce na 
obmeino pokrajino, ie čestitati ne samo obmejnemu 
narodu na tem še več, čestitati je državni upravi na 
taki pridobitvi. Služba državnetra uradnika ni samo 
služba no oaragrafu, dušo dnje členom zakonov 
osebnost državneea uradnika, njegovo delo torai ab- 
solutno ni nobeno mehanično delo. ako hoče bit; 
nr.'vi uradnik, ako neče. da (?a smatramo za biro- 
krafako karikaturo. Danes ie n or. v diskusiii in sicer 
v časopisni, katere lastnosti naj še diči jo dobrega ju- 
rista,  sodnika,  izvzemši  pravniških  sposobnosti. 

Zahteva se, da na i bo sodnik bliže novim časom, 
naj bo psiholog, sociiolog in ne vem kaj še vse. 
V nrinripu bi se moval ne samo sodnik, ampak vsak 
državni uradnik podati v narod živeti popolnoma z 
njim, da bi ga razumel, da bi mosrel državi in narodu 
čim več koristiti. Da ie tak način povezanosti na 
narod državnega uslužbenca, za obmejnega usluž- 
benca, posebne važnosti, leži na dlani. Pričakovati bi 
bilo, da bi državna oblast to načelo priznala, saj ni 
novo, saj ni moderno, saj je enostavno prirodno. 
Da stoji tako mišljenje v nasprotju z stremi jeni kon- 
kurenčnih političnih skupin, ne morem tajiti, vendar 
razumem strankarsko politiko le ono pravim, ki stoji 
na širši etični podlagi in sln/i narodu kot celoti, ne 
pa kot se dogaja, da uničuje eksistenco ljudem dru- 
gega svetovnega nazora ali kakor pri nas v zadnjem 
letu, ko ubija najvestnejše narodne delavce samo iz 
razloga, ker se še niso mogli afirmirati v novi poli- 
tični grupaciji. Pri takem postopku trpi vsaka mo- 
rala, pa naj se imenuje potem .krščanska ali katoliška. 

Za našo personalno politiko v obče stojijo le 
posamezniki in ne narod. Narod ne odobrava nemo- 
rale, ne odobrava tudi ne sadizma in le duhovno 
abnormalni ljudje se morajo veseliti progonstva v 
narodu zasidranih svojih uslužbencev. Mi smo etična 
celota, to so dokazale'premestitve orgomne množice 
učiteljstva, sodnikov, finančnih uslužbencev, politič- 
nih uradnikov in sicer po vseh banovinah naše države. 

Politični moral je povsod na isti višini. Mnogo 
bolj bi nas veselilo, ko bi etična skupnost slonela na 
višji morali, da si kot bratje pomagamo a ne prega- 
njamo. Če je ostal v nas na ruševinah krščanske in 
katoliške morale samo še sadizem, ki ga hočemo pov- 
zdigniti v vero novega človeka, v modernega če ho- 
čete, potem se ne čudite, ako pozabi narod ponuditi 
tudi drugo lice, če ste ga udarili po enem. 

V obmejnih krajih so se pričeli preganjati dr- 
žavni uradniki po ljudeh, ki smatrajo, da sega naša 
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država preko cele Evrope, po moralno izprijenih in- 
teli^entnili, po korupcijonaših v pravem pomenu be- 
sede, po denuncijant ili, ki se prvi poskrijejo, ako 
terja čas od njih žrtve za narod in državo, po kori- 
stolovcih, ki so jim bili v napotje vestni uradniki, 
po izvržkih naroda. Nisem član JNS stranke, a kljub 
pogreškom, ki jih je njen režim delal, a delali so te 
pogreške tudi gospodje ki danes vedre nekje drugje, 
moram izjaviti, da takih persekucij kakor sedaj ne 
pomni naša zemlja, ne pomni obmejna pokrajina. 
JNS režim je imel vsaj to hrabrost, da je napake po- 
pravljal, da je kontroliral delo moralno diskvalifi- 
ciranih pokvarjencev kjer je le mogel, danes pa iz- 
gleda, da smo pod zastavo sadizma, zastavo brez 
križa, da lažje manifestiramo našo etično skupnost 
Slovenci, Hrvatje in Srbi. Kaj pomeni par sto ubitih 
družin našega uradništva? Naj strah nadomesti mo- 
ralo ostalim! Samo da se razdivja maščevalnost posa- 
meznikov, ki hočejo s tem dokazati da vera, politika, 
kultura in morala nimajo nobenih vezi med seboi. 
Ko pride narod tudi do tega spoznanja, bo seveda 
izgledala stvar drugače. 

Personalna politika v obmejnih pokrajinah ne 
zahteva samo z ozirom na moralo največje pozorno- 
sti, ampak tudi z ozirom na naše državljansko dosto- 
janstvo. Kako na i reprezentiramo napram bližnjemu 
inozemstvu našo državljansko čast! Ali se sila režima 
v resnici mora kazati samo na tak neerativen, na tak 
nehvaležen način? Ali se ne bi kazala bolic na pro- 
duktivnem področju. Da more vsaka vlada zmleti v 
prah uradniko eksistenco, to vemo že doltro, da bi 
pa v velikem prakticirala, smo čakali do danes. Ali 
je bilo treba, da se avtoriteta vlade postavi na tako 
osnovo. 

Pri personalni politiki, ki v obče za državo ni 
bila v korist, za one, ki so to izvajali pa še manje, 
to bo pokazala bodočnost, je med intelieenco, med 
državnim uradništvom na meji zavladalo mnenje, 
da se odteene vsakemu aktivnemu delu med naro- 
dom.^ Zavladala je neka letargija, ki ima svoje osnove 
v deistvu, da so bili brez predhodnih preiskav in 
disciplinskih pravdorekov, kaznovani favni delavci. 
Ni se oziralo na to. da imajo dolgoletno vestno slu- 
žbeno dobo za seboj, sni bi v disciolinskih preiskavah 
lahko dokazali svoio nedolžnost, da imajo desetčlan- 
ske družine. Sv. Caritas si ie zavezala oči pred su- 
rovo silo. Mi se oziramo na dejstvo da so ti obsojenci 
žrtvovali morda najboljši del svojega življenja v ko- 
rist obmejnega naroda in ko so na zatonu svoje slu- 
žbene dobe. se jih plača po višini morale, no višini 
narodnera čuta, PO višini nacionalne zavesti, katere 
so snosobni oni. ki so jih preganjali. 

Naj omenim še končno edino svetlo točko, ki 
je od lanskega leta našim obmejnim pokrajinam pri- 
nesla nekaj več zaunanja in to je naša vojska. Pre- 
stali so vsi obmejni incidenti, prestalo je mišljenje 
naroda, da prebiva v zasedenem ozemlju in če ostane 
na tem potu, bo vojska edina vez. ki veže nas obmej- 
ne prebivalce na Jugoslavijo, ki smo jo prav mi naj- 
bolj teško pričakovali. Tukaj je sistem, je smisel za 
obmejne pokrajine, tukaj je tudi edino upanje na 
boljše čase. Ker v tem Visokem Domu tolmačim ob- 
čutke severo-zapadnega obmejnega prebivalstva, mi 
je dolžnost, da se volni oblasti za njeno razumeva- 
nje najtopleje zahvaljujem. 

Pa še en faktor je ki veže pozitivno naše ob- 
meino prebivalstvo na našo državno celoto. To je 
naša naistarejša in največja felovenska dobrolnica 
družba Sv. Cirila in Metoda v Ljubljani. Njeno delo. 

ki ga vrši decenije na naših mejah, je bilo tako po- 
žrtvovalno, da jo smeni tako imenovati, kakor 'sem 
jo. V njenih arhivah so živi dokazi naše volje in 
naših bojev, naše požrtvovalnosti in smotrenosti 
podrobnega našega obrambenega dela. Ona je vsako 
leto bolj tisti vir, iz katerega še danes črpa obmejni 
človek svoje patriotske sile. Ko omenjam njeno 
delo v tem Visokem Domu, želim samo, da bi sledilo 
delo vseh kompetentnih faktorjev, celotne naše dr- 
žavne uprave, zgledom vojske in družbe Sv. Cirila 
in Metoda v prid našim obmejnim pokrajinam, po- 
sebno pa naši severozapadni  meji. 

Naša severo-zapadna državna meja ni nobena 
Krekova črta ne sme se jo tretirati kakor Mihov 
plot. To mejo so pomagali zarisati ravno tisti ki jih 
premešča gospod minister dr. Krek, ravno tisti, ki 
jih zapostavlja naša državna uprava že vsa leta v go- 
spodarskem pordedu. Če primerjam našo skrb za te 
obmejne pokrajine s skrbjo, ki jo posvečajo sosede 
za svoje obmejne pokrajine, da jih z gospodarskim 
delom pritegnejo nase. moram samo konstatirati, 
da nismo storili svoje dolžnosti niti delali v interesu 
države. 

Zato bom glasoval protiv proračunu. (Odobrava- 
nje in ploskanje na velici). 

Prefsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, ja ću sa vašim pristankom ovog trenutka 'sed- 
nicu prekinuti, s tim da ju nastavimo u četiri sata 
posle podne. (Primamo). 

Sednica je prekinuta u 13.45 časova. 

(Nastavak sednice u 16,15 časova) 
Potprclscdnik Franjo Markič: Gospodo narodni 

poslanici, nastavljamo jutros započetu sednicu. Reč 
ima narodni poslanik g. Milan Božić. 

Милан Божић: Господо наролпи посланици, ко 
буде писао политичку историј\' ол ослобоНења ло 
ланас. мораће пе.риол историје, кад je \'правл>ао 
политиком .Тугославије г. лр. Милан Стојалииовић, 
ла строго олели ол њених осталих поглапл.а. Вла- 
да г. лр. Милана Стојалиновића, за ово време сво- 
га трајања, претставл>а посебан лео јутословенске 
политичке историје. Ja hv v најкг^пнијим потези- 
ма окарактерисати овај периол. јер он то no сво- 
јим основима и резултатима заслужује као јелан 
ол најтрагичнијих за које зна uama полнтичка 
историја уопште. 

У историји југословенских племена нису рет- 
ке појаве оваквих декадениа. Декаленце, страшна 
искутења народа, долазе обично после појава ве- 
ликих и светлих личности и епоха. У нашој др. 
жавној зајелници ол претпрошле године, 9 окто- 
бра, запажена je констспнација v свима полрхч- 
јима паролног жнвота. Нарол je запао у јелну 
страховиту лепресију и можс се мирне душе рећи. 
да њсгова утученост личи на очајање. Несум- 
њиво период од смрти Блаженопомившег Крал>а 
Александра I УјелинителЈа ло данас болан je и суд- 
боносан. Песимизам je лубок и далекосежан. Он 
je посве разумл.ив кал имамо v вилу ла je лошао 
као реакција, као болан јаук за Краљевом поги- 
бијом. Народ најбол.е зна колико je изгубио. Они, 
којима je то требало. уклонили cv великана, који 
je пуном снагом радио на своме гигантском делу. 
Не само то, они су ликовали и после његовс смоти. 
Могли cv ла 6vnv с nvnuM правом задовољни. Гро- 
барима великог дела дато je највсћега маха. Спе- 
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куланти и партизани који су камџијом били исте- 
рани из храма, почели су опет да се враћају оним 
болним временима разних работа, ради којих су 
били и истерани. Они су почели понова да славе 
свој пир, да руше његов сан и његово величан- 
ствено дело. Нација му je дала од срца и из дна 
душе највећа признања. Јединствена Југославија 
трн je у оку клики старопартијских великана, које 
je саставио само један заједнички и дефетистички 
инстинкт — мржња на дивну концепцију. To их 
веже и ништа више. 

Атмосфера ликвидирања тога идеала значи да- 
нашњи овакав режим. Ову Владу можемо мирне 
душе назвати ером безвлашћа, периодом пуне де- 
каденце. Нашли су се на окупу људи који су на 
кормило државе дошли из заглушних дворана бер- 
за, ускочили су у министарске фотеље из разних 
индустријских и "банкарских концерна, освојили су 
ресоре трком из адвокатских бироа, из верских 
фронтова. Овим путевима дошло се на власт: свак 
са својим циљем, са посебним својим интересом. 
a све кобојаги због народа. Томе народу „требају" 
ови људи.' банкари и индустријалци, да донесу 
,.мир" "и „благостање". Зар могу да га усреће „ду- 
хом слободе" реакционарни политички, културни и 
племенски шовени. 

Данашњи курс врши се у знаку кокетирања са 
најружнијим инстинктима маса. Дају се тобожње 
слободе, a те се слободе састоје само у толерисању 
извесних незаконитости. Ово толерисање од стране 
државне власти иде тако далеко, да су у многим 
крајевима наше Отаџбине нахушкане и избезум- 
ЛЈене руље пљувале и блатиле наше најузвишеније 
народне светиње. Закони свих категорија не важе 
више. Државним тторетком влада улица са свима 
своЈим страстима. Пред делима које оглашују мно- 
ги закони и данас пуноважни, сада се власт прави 
луда и то се зове политичка вештина и тактика. 
Спољни, као и унутрашњи непријатељи, наше зем- 
ље, биће дубоко благодарни овим актерима, који 
су ауторитет власти срушили преко ноћи ради сво- 
јих јевтиних политичких ефеката. Споменућу само 
иеколико факата који осветљавају ово стање. Не- 
лозвол.еним, илегалним, бившим странкама, власти 
дају пуно маха. Оне раде штогод хоће без кон- 
троле и без ограничења. Овде долазе v обзир v 
првом реду бивше племенске странке. Власти се 
ругају самом закону правећи од њега гротеску и 
шегу. Траже да се ове странке обележе само озна- 
ком „бившим" и тиме се потпуно задовољавају. 
Ово обнављање и буђење и политичких и друштве- 
них организација, које су основане на племенској 
и верској бази, даје им снагу да одлучно и безоб- 
зирно налећу на све што носи обележје, дух и 
тежњу југословенства и њихов одлучан и непо- 
мирл,ив захтев на реорганизацији државног и дру- 
штвеног живота, a све то у циљу јачања сепарати- 
стичких тежњи. После овога јављају се социјално- 
субверзивни елементи и покрети, који необично 
живо раде на томе, да ове тешке економске и со- 
цијалне невоље искористе у циљу рушења свих 
основа нашег друштвеног и државног поретка. 
Овакав развој нашег државног и народног живота 
у поменутим "тенденцијама значио би, не само уни- 
штавање југословенске мисли и свега онога што 
je на њеној основи сазидано, него би у крајњој 
линији довело до расула наше зајсднице, дела и 
идеала свих прошлих геиерација, ратника, хероја 
мача и духа. 

Ово грубо гажење важећих закона било би 
довољно у свим другим приликама и свим другим 
режимима, да одговорни Министар сноси све закон 
ске последице и да седне на оптуженичку клупу 
као саучесник и помагач оних, којима je безвлаш- 
ће средство за постигнуће љихових мрачних ци- 
љева. Јер, како можемо да тражимо од просјачког 
човека да постојећим законима призна моралну 
снагу, када знамо да Министар унутрашњих дела 
као први позвати чувар отаџбинских закона, на 
очиглед целог света допушта гажење закона na и 
самог Устава. Јасно je да све то води у безвлашће 
које прети да уништи творевине стечене потоцима 
крви наших најбољих синова. 

Како ово стање води до општег хаоса и како 
je рад Хрватске сељачке странке на путу да ство- 
ри безвлашће, општу пометњу и уништавање по- 
стојећег поретка, најбоље сведочи летак који се 
прије извесног времена растурао no овим деловима 
наше Отаџбине где je хрватски елеменат у већини. 

Познато je да комунисти поседују ванредно 
добро организован пропагандни кадар способан да 
уочи све што би ишло у прилог његовим циље- 
вима. Зато су и употребили рад, начин и паролс 
водећих фактора Хрватске сел^ачке странке, као 
најподесније за стварање општег хаоса, из кога би 
могли они да изађу као победници са свим својим 
разорним и обилатим пиљевима. Потписани лстак 
од ..Покрајинског комитета комунистичке паотије 
за Хрватску и Славоншу", a под насловом „Хрват- 
ски народе" почиње већ познатом фразом тешког 
вреНања Срба. Описујући неки измишљени покол. 
политичких криваца убацују опет фразу: „Уједи- 
њени револуционарни борци извесили су хпватску 
и црвену заставу у знак заједничке борбе." Вели- 
чајући др. Мачека, даје даље упутства како треба 
Хрватски народ да се бори против насилника и оку- 
патора и завршава: „Терајте из својих села жан- 
дарме и насилнике; слава хрватским жртвама, жи- 
вела слобода Хрватске". 

Ми смо имали прилике да чујемо како Мини- 
стар унутрашњих дела позива све позитивне снагс 
у борбу против комунизма. Ми смо убеђени да je 
та борба од најпречих потреба данашњице.. Али 
признаће нам господин Министар, да се борба нг 
води против имена које себи нађене једна или 
друга групација него против рада те групапије. 
У основи један и други рад споменутих групација 
води ка расулу и уништавању постојећег поретк?. 
Зашто онда тако различит поступак? Вал^да зато, 
јер je рушење државе на племенској основи за- 
слуга, a не грех. 

Сваки који je прочитао резолуцију донесену 
на збору у Љубљани, којем je збору претседавао 
садашњи Министар унутрашњих дела г. др. Антон 
Корошец, мора бити јасно, зашто се осећа толико 
болесне слабости према илегалним покретима. 
Сама резолуција доказује како мало националне 
свести и како мало осећаја за ову државу као це- 
лину имају r. др. Корошец и другови. Када се 
чита какве се привредне повластице траже, специ- 
јално за његову бановину, онда се добија утисак 
да г. др. Антон Корошец за своје учешће у садаш- 
њој Влади тражи у замјену разне повластице, које 
би требале бити додељене његовом „пашалуку" да 
би и даље демагошким фразама могао заводити 
нсобавештени народ. И овде je др. Корошец до- 
зволио себи луксуз да на рачун духа државног и 
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народног јединства поставља захтеве који су већ 
у ствари давно остварени и Уставом загарантовани. 
Али г. др. Корошец je, да би оправдао потребу 
његовог постојања на политичком пољу, наједан- 
пут пронашао да словеначки језик ужива равно- 
правност само на хартији и ударио на сва звона 
да позове народ у крсташки рат за равноправност 
словеначког језика који како сви знамо у ствари 
ужива пуну равноправност са српскохрватским. Да 
ли није то општа демагогија која има за циљ да се 
створи што дублги јаз између појединих племена? 
A како je то у складу са положајем Министра уну- 
трашњих дела кога г. др. Корошец заузима, јер 
му je врховна дужност да чува дух народног је- 
динства? Али г- др. Корошец ишао je још и даље. 
Уосталом, чл. 16 нареНено je, да све школе морају 
давати морално васпитање и развијати држављан- 
ску свијест у духу народног јединства. A у поме- 
нутој резолуцији тражи се да се школска младеж 
мора одгајати не само v словеначком језику него 
v словеначком духу. Нико неће да посумња да je 
један чисто племенски дух у великој супротности 
са југословенским народним духом како то тражи 
Устав, јер само васпитање у духу државе као пе- 
лине може довести до истинског духовног уједи- 
њења нашега народа. 

Јер, кад би се васпитавало у племенском прав- 
цу, онда би и наше будуће генерације доносиле 
тако претеране захтеве у привредном погледу као 
и на збору у Љубљани. Наравно, испуњење тих 
захтева ишло би само на штету осталих дјелова, и 
никада краја племенским завађеностима и несу- 
гласицама. 

Све у томе стилу дал^е je и захтев, да се зако- 
ном одобри употреба словеначке заставе, која je 
симбол стогодишње борбе за словеначку самостал- 
ност. Остављајући на страну мотиве који су руко- 
водили законодавца да забрани употребу племен- 
ских застава, морамо да запитамо г. Корошца да 
ли су хрватске. a нарочито српске заставе, симбол 
мање славне борбе за самосталност тих племена? 
Да ли то води ка племенској трпељивости или мрж- 
н>и или да није то јасан доказ да се оваквом аги- 
тацијом иде за тим, да се створи међу Словенцима 
мржња из које би могли извући корнсти сви они 
којима je истински напредак и консолидација при- 
лика наше државе, која има све услове да 
постане један јачи фактор на међународном пољу, 
само сметња њиховим циљевима који се све ја- 
снкје, кроз море свих опаких поступака, показују? 

Кад Министар унутрашњих дела поступа она- 
ко, онда није ни чудновато што je у дјечијој стра- 
ни једног хрватског дневника једно дијете на по- 
стављено питање: који je иајнесретнији дан за 
Хрвате у историји, одговорило: Први децембар 
1018 године. Напавно да цензура, која марљиво 
плени све што би ишло у прилог народног и др- 
жавног јединства, није ништа учинила да би спри- 
јечила објавл>ивање ове вијести. 

Ha основу свега овога што споменух није ни 
мало чудновато да приватна издавачка предузећа, 
без ичије контроле, a поводећи се за сезонским 
шлагерима и материјалном добити, безобзирно тру- 
ју наш народ најгорим преводима и још имају др- 
скости да са презирањем и ниподаштавањем гово- 
ре чак и у дневној штампи o анемичности југо- 
словенске литературе, као што то јавно чини јс- 
дно познато издавачко предузећс у Београду, пот- 
цеН)ујући и наш народ и земљу и рушећи   плански 

и једно и друго, сијањем туђинских отрова. Изгле- 
да да нико у овој земљи нс води рачуна шта се 
импортира и шта се све преводи на наш језик. У 
овом смислу постоји само једна наредба: ништа 
противу владе и противу режима, остало je све 
слободно! Тако се једино може разумети, што je 
ово споменуто издавачко предузеће усрсћило наш 
народ преводом Марксовог „Капитала" и Фројдо- 
ве „Психоанализе", путем великих огласа у нашој 
дневној штампи, готово триумфујући рекламирало 
памфлет Џона Гинтера »Tnsajt Jurop« као најболл' 
књигу. A знате ли, господо народни посланици, 
какви су то прикази? To су простачке и најодврат- 
није клевете o нашим владарима. Погрде o нашем 
народу и нашој војсци и уопште гнусне и недо- 
стојне лажи, које je могао да измисли само нат 
најцрњи душманин. И. господо, место да писац 
овог памфлета буде осуђен, њега наша штампа на- 
зива најбољим савременим историским полити- 
чарем. ^ 

Осим горње књиге, чији je излазак објављен 
има превода и других књига које Министар уну- 
трашњих дела толернше, a које у своме преводу 
говоре, да су Срби за време Балканског рата, док 
су се Бугари храбро борили и стигли на Једрене, 
мучки отели Бугарима оне покрајине, које су били 
Бугари отели од Турака, крваво борећи се. 

O пробоју Солунског фронта од речи до речи 
каже се тамо: „Бугарска карика се здробила и до- 
вела у опасност преостатак кохезије у читавој не- 
пријатељској коалицији. Овај догађај међутим, 
није био произвол само околности које су влада- 
ле где je избио. Он je био, последица запрепаш- 
ћења коју je изазвао пораз немачке војске у 
Француској." И ни ријечи више! 

Када се. господо, дозвољавају овакови лажни 
прикази o нашој славом овенчаној војсци, којој je 
читав свет дао признање. није за мене ни мало 
чудновато, што je г. др. Корошец, као Министар 
унутрашњих дела, у своме органу „Словенец" ад 
14 маја прошле године, написао уводни чланак, 
приликом лочека нашег маршала Франгае Депе- 
ре-а, да je он творац наше државне самосталности, 
да није било Франшеа Депереа и његових фран- 
цуских војника, чија je крв квасила нашу земљу, 
велико je питање каква би изгледала карта Југо- 
славије. Ha крају споменутог чланка нарочито je 
нагласио, да су нас Французи ослободили или су 
дозволили да cv северни део наших граница зау- 
зели они, које je он најпре сам ослободио. 

Ни једне једиие. господо, рсчи o нашем Ве- 
ликом КралА'! Ни једне речи o папорима српског 
народа и српске војске, ни једне o нашим добро- 
волЈачким легијама. 

Ja не знам. господо. како сс ви можетс сло- 
жити са овим, шта ће рећи наш народ и иаша сла- 
вом овенчана војска? У читавој овој работи ja вн- 
дим план, да се настоји убити вера у све оно што 
je најсветије. Вера у физичку и моралну вредност 
наше прослављене војске, план да се сва њена 
славна дела што више потцепе и да се вредност 
истих систематски ниподаштава. A гата то значи 
и куда ово води мислим да je и вама свима јасно. 
(Пл^ескање на левици.) Ово се све, господо, може 
да доведе v везу са речима опет другог Министра 
г. Крека, (Гласови са левице:. Резервног Миии- 
стра!) јесте резервног, које je изговорио на збору 
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у Гросупл.у, Срез љубљански a na коме je збору 
рекао следеће: „Ти генерали без војске говоре да 
су националисти. Међутим, за време када није би- 
ло ни јавне парламентарне критике, они су мага- 
зине наше народне војске, мјесто да их у тим го- 
динама кољуктуре напуне и снабдију — испразни- 
ли тако, да би наши момци и људи у случају нуж- 
де морали на ратиште у шеширима и гушевима. 
AKO je ово, господо, национализам, онда je наци- 
оналиста свака пропалица". Орган г. Министра у- 
нутрашњих дела, обиљежио je говор r. др. Крека 
као „службено саопштење o политичкој ситуаци- 
ји" a ове ријечи објавио je под насловом „и вој- 
ничке магазине они су испразнили". 

Господо, потпуно носим одговорност пред 
судом и пред народом не само за ово што сам 
рекао него и за оно што будем и доцније казао. 

Када, господо, овако наопако раде активни 
Министри данашње Владе онда није нимало чудо, 
што напуцкане и обезумљене руље врше најстра- 
ховитије ствари у разним крајевима наше земље. 
Код нас, господо, у извјесним деловима Босне и 
Херцеговине, на дневном реду je избацивање ико- 
на Св. Саве из школа као и слике наших великих 
Краљева из канцеларије појединих политичких 
општина. Поред тога нашем свету руше зидове 
око имања, секу воћке, уништавају вртове с повр- 
ћем, a људи су гошени као дивље звери. 

Ове се песме певају, господо, код нас редовно 
a ja сам уверен, да и господин Министар унутраш- 
њих дјела зна за овакве случајеве, али ништа не 
предузима. И све ово, остаје, господо, некажњено. 
Из многих срезова у Босни и Херцеговини има 
огроман број тужби, ради увреда нанешених Ње- 
говом Величанству Краљу Петру II, Њеном Вели- 
чанству Краљици Марији, ради вређања вјерских 
a националних светиња Југославије, јавног насиља 
и организованих нападаја на животе Срба нацио- 
налиста, na чак нападаја на старце, жене и дјецу. 
() свему овоме ми имамо, господо, податке, a зна- 
мо позитивно да те податке има и г. Министар 
унутрашњих дјела, али чека да почну међусобни 
обрачуни. 

Како г. Министар унутрашњих дјела нама у 
Народној скупштини подноси нетачне и неисти- 
ните ствари, најбоље карактерише случај, који се 
десио у Сарајеву 3 марта пред самом Банском 
управом. Споменутог дана око 400 тежака из око- 
лине три општине: Пала, Кошева и Илиџе, дошли 
су Господину Бану да га замоле да њихову деле- 
гацију прими ради смењивања њихових општин- 
ских претседника. Мјесто да се овој оправданој 
молби споменутих тежака изађе у сусрет, поли- 
ција je навалила на голоруке сељаке, и том при- 
ликом била су рањена 74 сељака, за које, господо, 
имам тачне податке, јер сам лично 43 тежака по- 
слао у болницу, који су добили и уверења. Сутра 
дан no том догађају, a то je био дан буџетске де- 
бате у Народној скупштини, којој ми из опозици- 
je, ви знате, нисмо присуствовали, господин др. 
Корошец изјавио je вама у Народној скупштини 
да je „било само једно ухо огребано". (Смех на ле- 
вици). Тако се, господо, приказивају ствари пред 
Народном скупштином од стране r. Министра уну- 
трашњих дела. 

Ja вас, господо, уверавам да je стрпљење на- 
шег народа потпуно исцрпљено, a шта може после 
тога доћи, изволите, господо, ви сами на то од- 
говорити. 

Док се све ово од стране Крал>евске владе у 
пуној мјери толерише, дотле су све патриотске ор- 
ганизације, оне оргавизације које нећс да одступс 
од југословенске концепције, ударене од стране 
државне власти на срамни стуб. Дошао je Г. др. Ко- 
рошец и ми се нимало не чудимо, што je то тако. 
Ми би се чудили, када би ствари текле другим TO- 
KOM. Ми не очекујемо, нити тражимо од г. др. Ко- 
рошца, смјерног службеника да благосиља Со- 
коле, Четничка удружења и сличне организацпјо. 
Ми знамо, да му оне сметају као и свима онима 
његовога кроја. Зато je наш свијет и очекивао, да 
he он почети да распушта патриотске организа- 
ције, као што je то у многим крајевима већ и 
учинио. Није опбртуно тражити да и даље функ- 
ционишу наше заслужене старе патриотске оргаии- 
зације, јер оне не миришу онима који у мутном 
лове, нарочито оне браће, која у Сарајеву навлаче 
фесове, a у Београду гледају своја посла под ше- 
широм, као и притајеним мајсторима око др. Ко- 
рошца. 

По инстинкту ова браћа устају против унита- 
ристичких фронтова, против правог југословен- 
ског патриотизма, јер се с правом боји, да би он 
сатро њихове ситне периферијске и регионалне 
интересе. Можемо сигурно рећи, да ми данас не 
стојимо нимало боље него што je стајала Русија 
за вријеме пуног безвлашћа, само напомињемо, да 
се код нас не ради o никаквим социјалним неми- 
рима, него се разбуктавају инстинкти маса на 
умјетни начин, изазивањем племенских и вјерских 
оштрица од којих и живе главии ослонци дана- 
шњег режима: клерикалци др. Корошца и вјерска 
групација др. Мехмеда Спахе. Курс г. др. Милана 
Стојадиновића, актуализирао je миога регионална 
и племенска питања, која су с правом већ била 
забачена, јер их je био ликвидирао моћан и гени- 
јални политички гест великог Краља. (Одобравање 
на левици). Кад се тај курс гледа са једне више, 
историјске персџективе, тек се онда види колики 
je он минус за нашу националну ствар. Он je дао 
потстрека анационалним елементима да наставе 
својим разорним акцијама. Он je управо и санкци- 
онисао све те акције. Зато није ни чудо што je у 
оваквој психози и наше правосуђе поклекнуло, 
како се je већ и показало у неколико маркантних 
случајева. Ради тога није упропашћен само ауто- 
ритет административне власти, већ у једнакој 
мјери и ауторитет правде. 

Ми се добро сјећамо комедије са даним овла- 
шћењима за доношење тобожњих политичких за- 
кона и слобода, од којих ни до данас није било 
ништа. Када би се овде радило само o теоретским 
недоследностима, нико не би ни толико проде- 
стовао против њих. Међутим, посреди je неискре- 
ност у свакој акцији и мистификација. Овакав по- 
литички систем може се слободно назвати: поли- 
тика без скрупула. 

Ja лојално признајем, да су и досада влада- 
јући фактори, да би се одбранили од критике у 
извјесним питањима која дубоко задиру у државни 
и народни живот, покушавали да ове грешке при- 
пишу другима. Али, оно што je учинила садашња 
Влада, правдајући потребу да се Конкордат прими, 
превазилази све што се досада десило у поли- 
тичком животу наше земље. Наша je Влада кроз 
званични орган „Самоуправу", ни мање ни више, 
довела с тиме у везу Блажеиопочившег Крал^а 
Александра... Ha страну, то што ми тачно знамо, 
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да je овакав Копкордат рађеи после Краљеве 
смрти, али поставЈба се питање: смије ли у монар- 
хији једна влада уопште да прави такове алузије 
на Оца владајућег Краља, чак да би Он у исти«и 
био творац тора Конкордата.  (Одобравање). 

Она je узела на свој нишан и другу крупну 
личност, узела je на нишан Патријарха српског, 
Господина Варнаву (Гласови: Живео!), великог на- 
ционалног борца и човјека који je инстинктом 
правог родољуба, осјетио опасност која пријети 
нашој држави и јединству нашега народа од вла- 
диног Конкордата. Да би угушила глас Светосав- 
ске цркве, Влада je на један заиста чудан начин 
пласирала пуно претњи на рачун Његове Светости, 
подмећући му чак и демагогију и оспоравајући му 
л.убав према Српству, a истичући патриотизам и 
српско осјећање r. Милана Стојадиновића. Сваком 
паметном човјеку мора да се наметне питање: 
какву потребу има онај, који сједи на престолу 
Светог Саве, да буде демагог! Када не би било 
жалосно, било би заиста  смешно! 

Ja сам у верификационој дебати 17 децембра 
1936 године указао на извесне моменте и чињени- 
це, које су довеле до незапамћене одвојености и 
раздробљености, убијања државног ауторитета и 
срозавања националног-морала. Централни крајеви 
наше отаџбине осјећају непосредно све ове намет- 
нуте нссреће, које долазе из братске борбе, пле- 
мснске и вјерске нетрпељивости. Поред тешке кри- 
зе, која je притиснула све вароши и села наших 
централних крајева још из ранијих година, a које 
су дошле као последица економских, администра- 
тивних и психолошких разлога, данашњи режим 
потенцирао je ову страховиту депресију наопаким 
радом у свима правцима. Она жива свијест народ- 
на, која се столећима чувала страховитим напори- 
ма и жртвама и која je нарочито дошла до свог 
израЖаја и до свог врхунца за вријеме свјетског 
para, та свијест треба да буде порушена на путу 
ка народном јединству. Зар je, на примјер, Босна и 
Херцеговина заслужила да данас највише пати, 
што je најкрвавије жртве дала од свих данашњих 
области, осим Србије и Црне Горе. Нигде и ни у 
једној покрајини наше Отаџбине није јаче до из- 
ражаја дошло ово начело: брат je мио које вјере 
био, као у Босни. Ово начело није само суд здра- 
вог народног разума, него диктат Провидности, 
који je уткан у душу и у срце свакога од нас. To 
начело водило je наш свијет Југословенској мисли 
и тежњи ка јединству целокупног етничког подру- 
чја, да би коначно нашло свој резон у изграђива- 
њу и амалгамисању народних тежња и Срба и Хр- 
вата и Словенаца. Ова велика истина пренашана je 
вјекбвима са кољена на кол>ено, крвљу и језиком. 
Неразмрсиво становништво ове покрајине чини 
језгро Југословенском мозаику, минијатуру наше 
државе. To je отишло тако далеко, да je Босна и 
Херцеговина у разном погледу сигурно један од 
најчистијих делова наше нације. To се види и no 
љепоти језика, у народњачком карактеру, народ- 
ној музици и пјесми, a нарочито широком свије- 
шћу o цијелокупном народу, мимо интереса своје 
области. 

И данас те вјековне тековине свих прошлих 
генерација, које су животе давале за једну једину 
мисао, који су у читавим низовима натицани нз 
колац и конопац и живи спаљивани, данас те теко- 
вине треба да претворе у прах и пепео они, који 
нису ни кап крви за њих дали, шта више они су 
се борили против њих.  (Одобравање на левици). 

Преко ових наших светиња, којс су читави 
вијекови стварали, треба да пређу господа др- Мех- 
мед Спахо, др. Шефкија Бехмен и др. Антон Ко- 
рошец. To они чине као претставници вјерских и 
племенских фронтова, да би пољул^али онај те- 
мељни камен на коме почива читава национална 
н државна зграда Југословенска. 

Ha првом мјесту извршено je неколико хи- 
љада -нешраведних посгупака према једном ди- 
јелу нашег чиновништва, са очитим политичким 
тенденцијама, јер je било оријентисано према 
концепцији интегралног југословенства. Овај npo- 
гон и анатемисање југословенских патриота—чи- 
новника за рачун поузданика свих повампирених 
фронтова, вјерских, племенских и регионалних, 
иде ситурно плански за извршењем смјене југо- 
словевски Оријентисаног чшовништва, које je 
имало шире видике и које je схватило југословен- 
ство као најшири идеал иације. Ово широкогрудо 
чиновништво доживело je највеће понижење на 
дијелу моћног југословенског препорода. Овај 
прогон врши се систематски и искључиво ттротив 
свих југословеноких националиста онако, како би 
то чинили најозлоглашенији противници нашег 
државног јединства, непријатељи ван наших гра- 
ница, када би им 'пала власт у шаке. Ове страхо- 
вите персекуције чиновника и државиих службе- 
ника ишле су тако далеко, да су лојединци у року 
од 3—4 месеца били премјештени no шест пута. 
Такав случај десио се je др. Николи Принципу, 
лекару из Чапљине, Фехиму Мусакадићу, управ- 
нику сарајевске полиције, Богдану Стајићу, сре- 
ском начелнику и још стотини других виших и 
нижих државних службвника. Сам случај др. Ни- 
коле Принципа, љекара из Чапл>ине, познат je не 
само Босни и Херцеговини него скоро у читавој 
земљи. (Једаи глас: Познат je и Скупштини!) Да, 
само није верно приказан. Он je, господо, у року 
од 3 мјесеца био премјештен шест пута и ко- 
начно je морао дати оставку на државну службу. 
Ja «е браним др. Николу Принципа, као брата 
пок. Гаврила Принципа, «ашег народног хероја, 
него га браним зато, што cm опада међу најбоље 
и најчеститије наше љекаре, који су сав свој жи- 
вот посветили за добро свога народа. Не само да 
je он сиротињу бадава лијечио, него je за н.у 
плаћао и лијекове из свог џепа. Поред тога, ње- 
говом заслугом сазидан je Соколски дом у Ча- 
пљини, као и дом Црвеног Крста. Око 1.700 шот- 
писника из Чапљине и околине тражили су да др. 
Принцип остане и даље у Чапљини, али све je било 
узалуд, иако je међу потписницима био подјед- 
нак број свих вјера: и православиих, муслимана 
и католвка. Његову je главу тражио Министар 
Бехмен, и она je марала одлећети. Тако се десило 
и са г. Фехимом Мусакадићем, управником сара- 
јевске полиције, јединим Муслиманом у Босни и 
Херцеговини чије груди поред миогих ордеиа, 
реси и Карађорђева Звијезда са мачевима. „Сов- 
јети" др. Спахе и др. Бехмена цинично су му до- 
бацивали: „Нека ти помогне твоја ... — Не MC~V 
да вам кажем у Парламенту — Карађорђева Зви- 
језда". Сличан случај био je и са др. Војом Кец- 
мановићем, љекаром из Бијељине, једним од 1ри- 
јетко исправних људи, који je у чувеном велеиз- 
дајничком процесу у Бањој Луци 1916 године био 
осуђен на тешку робију и с нама заједно био у 
затвору од почетка до свршетка рата. Затим др. 
Ибрахим Хаџиомеровић, бивши подбан сарајев- 
ски, чије груди peče многобројна и наша и страна 
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одликовања, затим наш чувени и чсстити књижев- 
ник Хамза Хумо, наш бизши посланички друг 
Омер Кајмаковић, који се данас потуцају од не- 
мила до недрага да одрже голи живот; један од 
ријетких соколских радника ветеринар Ахмед Са- 
диковић, затим Момчило Луловић, из Мола у Сре- 
зу сенћанском, војни рефврент и резервни капе- 
тан I класе, носилац Карађорђеве Звијезде са ма- 
чевима; ттодбиљежник истс општине Лазар Ми- 
лошввир!, резервни капетан I класе, носилац Бије- 
лог Орла и седа1М других одликовања. У Ади под- 
биљежник Драпуггин Пслровић, резервни торуч- 
ник и иосилац Карађорђеве Звијезде са мачеви- 
ма; Нешован Папић, војни референт, резервни на- 
редник-четник носилац двеју Обилићевих медаља 
за храброст; Bojo Јовановић, војни pe(tiepeH-r из 
Куле, резервни капетан 1 класе, носилац Карађор- 
ђеве Звијезде са мачевима. У Сенти, Милоје Васић, 
резврвни капетан I класе, војни референт и носи- 
лац двије Карађорђеве Звиј_езде са мачевима и још 
10 разних наших и страних одликовања- У Старој 
Кањижи, Божидар Илић, резервни артиљериски 
капетан I класе, носилац Бијелог Орла с мачевима 
и поред њега још 16 насељ&ника било служитеља 
или редара. Јован Максимовић, резврвни официр, 
четник-добровољац и носилац 12 одликовања. По- 
ред поменутих, отпуштено je, премјештено и пен- 
зионисано преко 500 лица. 

Када се овако поступало са најугледнијим, 
најчеститијим и најзаслужнијим људима, онда мо- 

.жете мислити как.о се je поступало са осталим хи- 
љадама државних службеника не само у Босни и 
Херцеговини него у читавој земљи. Код нас у Бо- 
сни и Херцеговини нема среза одакле није преме- 
штено 50—60 људи, и ријетко je наћи срез, гдје 
je остао и један државии службенлк од када je 
настао вакат два наша „велика везира". Нарочито 
наглашавам да су премештени сви срески начел- 
ници од којих добар део ван границе Басне и Хер- 
цегавине. Затим скоро сви инжињери — уаравите- 
љи шумских управа, скоро сви шефови пореских 
управа, велики број шефова железничких стаиица, 
већина хоџа и кадија и огроман број учитеља и 
железничара. Сви ови премештаји уследили су на 
захтев  Опахино-Бехменових ,,совјета". 

Колики су милиони бачени у овој тешкој при- 
вредној кризи на премештаје државних службе- 
■ниха то сам Бог зна, место да су се ти милиони 
употребили на разне (Народне потребе. A тек ко- 
лики je био револт у редовима нашег народа ради 
овакове безпримерне работе против оних, који ово 
чине. Колико je кућа раскућено, јадне деце која 
су морала школовање да напусте, плач и грчевити 
јауци иевине дјеце и њихове родбине .итд. Све je 
ово посматрано |ОД стране тих „совјета" са весе- 
љем и злурадошћу исто онако, како je та чињено 
ca нашим светом 1914 године, када je стављен ван 
закона. 

Како je год рађено ca државним службеници- 
ма патриотама, тако je рађегао и ca нашим наро- 
дом. Они, који су за време општинских избора 
обећали гласати за Ј.Р.З. њима оу у изглед став- 
љена златна брда, шуме и узурпације и разни по- 
ложаји и оружни листо^и и новац и све к>стало. 
A они, који нису хтели да гласају за Ј.Р.З. над 
1ћима je провађан страховит терор и од стране др- 
жавне власти претило им се на све могуће начине, 
na су им чињене разне злобе и пакости. 

По наређењу среског начелника морао je чи- 
тав државни апарат на посао. Kao пусенице ани су 
се размилели no општинама, прегећи свакоме ко 
не гласа за .I.P.3. као једину државну партију да 
he искусити страховите последице. 

Ja вас нећу замарахи, али морам ;проговорити 
неколико речи o моме .изборном срезу. У мом сре- 
зу вишеградском, срески иачелпик и десеторица 
чиновника нису ништа друго радили читав месец 
дана пред изборе. ,него вршили агитацију на један 
најбезобзирнији иачин. Ништа није постојало што 
они нису обећавали. Ишли су од куће до куће и 
no дану и no »о!ћи. Ja вас уверавам да ни дахије 
нису чи1Н|Иле оно што су они чинили. Прав,или су 
лажне депеше, страшили свет жандармима, делили 
узурпације и шуме, претили, да he одузимати пен- 
зије и инвалиде итд. Ни дахије нису никада чини- 
ле оно, шта je у моме срезу чшшо иачелник сре- 
ски Обркнежевић. Њега je Министар Бехмен на- 
пипао у Скопљу, где je mo казни служио. O њего- 
вом наопаком раду могла би се читава -кн>ига «3- 
писати. Ja сам био присиљен да се чак жалим 
Високом Намесништву, a, поред тога, ja сам га 
тужио на основу конкретних чињепица и na осно- 
ву Закона o општинама државном тужиоцу у Са- 
рајеву- Ja сам имао прилике да видим сличне стра- 
хоте и no другим крајевима Босне и Херцегов^ине. 
које je државна власт вршила и o чему ће још го- 
ворити многи моји другови. 

Тако je, господа, државна власт радила ca 
оним нашим народом у Босни и Херцеговини a no 
наређењу Владе, и то ca оним н-ационалним све- 
том, чије су патње грмеле до небеса онда, када je 
наша трагедија била на врхунцу. Босна и Херце- 
говипа дале су све што су могле на олтар своје 
Отаџбине. To су и вјекови доказали! Ова покра- 
јина била je читава столећа на мртв-ој стражи, али 
зато што нисмо хтели да вашарском дреком и BU- 
KOM узнбмирујемо пепео даших знаних и- незнаних 
јунака, да не би унизили достојаиство њиховог 
мучеништва. зато што смо били скромни, нису нас 
разумела наша браћа у престоници, a нарочито 
многи они, који су од ослобођења до данас били 
»a управи ове сретне земље. Што туђин није ра- 
зумео наше душе, које су од увек пламтиле на- 
ционализмом, то нам je потпуно јаоио, али се чу- 
димо, када наша браћамИЗ Србије, чије су душе 
дрхтале и пред величином туђег бола, «е задрхћу 
данас шред болом и јауком оних, који све што 
имадоше дадоше на олтар Отаџбине. 

Док су нас столећима разапињали између во- 
да и звијезда, где се тукла страховита битка за 
велике духове, за васкрс Правде и Слободе, ви нас 
предадосте на милост и немилост онима који ни 
кап воде не дадоше за ове данашње тековине. Ми 
се разапињасмо на Голготи, да би могли васкрс- 
нути у величини свога народа, хтијући на тај на- 
чин манифестовати своје право на живот, не само 
no Божијем праву, него и no праву наше снаге и 
наше способности, да се одржимо. Ha место jora 
Ви нас предадосте да будемо робље оних који су 
нас затварали у тамнице, вешали и стрељали. Па 
на коме, господо, остављамо ове наше тековине? 
Зар убијањем и последњег националисте мислите 
сачувати тешко стечено царство? Зар ви не знате 
ону народну: „да je лакше створити него са- 
чувати". 

30 
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Тако су се непрестаио од Ослобођења чиниле 
фаталне погрсшке, али данас као никада. Колико 
их год ЧИН1И данас данашња Краљевска влада за љу- 
бав др. Корошца, др. Спахе, др. Бехмена и др. Ка- 
лу^ерчића и ради што дужег одржавања на вла- 
сти, толико исто, ja тврдо верујем, и ради тога 
што многи чланови Крал.евске владе, нијесу упо- 
знали не само прилике и менталитет појединих 
крајева, него савршено не познају и саму наци- 
оналну историју, која je крвљу писана. Ja сам јуче 
дубоко био тронут говором народног посланика 
r. Кнежевића из Крушевца и оним његовим топлим 
речима и апелом, који je учинио на нас из Босне 
и из Херцеговине, који смо за време рата били 
апшени и трунули no тамницама. Али наша браћа 
у Србији, ja вас уверавам, неће никако да знају 
да су национални елементи у Босни и Херцего- 
випи били на мртвој стражи читаве вјекове; нећс 
да знају да je аустријска влада већ од.1878 го- 
дине била решена да једном за свагда скрши на- 
род у Босни и Херцеговини, хтејући убити за сва 
времена национализам Срба ове покрајине. А- 
устрија je хтјела темељито рашчистити терен на 
jyry Монархије, да би се одстраниле све препреке 
продирања Германства на Балкан, a Босна да се 
створи једном новом базом тога продирања. Ša- 
ro je требало елиминисати • све оне сирове и от- 
порне елементе, a на њихова места импортирати 
колонисте из Аустро-Угарске. Немачка и франко- 
вачка страпка одисала je страховитом мржњом 
према Србима-Босанцима. 

Да je ово све тачно, најбоље сведоче дога- 
1;аји иза атентата 1914 године на Видов-дан. После 
страховитих и незапамћених Демонстрација, које 
су власти организовале и после демолирања свега 
што je било српско, изашао je чувени проглас 
против Срба од стране Сарајевске градске општи- 
не, у коме je поред осталога речено и ово: „По- 
зивамо пучанство да таковс елементе, који се дају 
на овакве злочине, из сврје средине истребе. Биће 
света дужност пучанства да ту срамоту оперс". 
Колико су била страховита насиља према Србима, 
можете мислити да je н сам Ивица Франк, фран- 
ковачки посланик изрекао један страховит говор 
у Загребачком сабору 1915 године тврдећи, поред 
многих зала које je аустријска власт учинила у 
Босни и Херцеговини, да je од његових присташа 
тражено да у Босни убијају српске прваке. 

Одмах почетком рата на десетине хиљада na- 
mera народа у Босни и Херцеговини било je интер- 
нирано: у Араду, Шопроњеку, Коморану, Кечке- 
мету, Талесхорфу, Гуроњу, Грацу, Добоју и Же- 
гару. Није било мјеста у Босни и Херцеговини 
одаклс није било интернираних no разним краје- 
вима Аусто-Угарске. У самом Араду било их je 
5.500 од којих je остало живих свега 1031. У До- 
бвЈУ Јс умрло преко 5000 душа a кроз сам Добој 
прошло je од 27 децембра 1915 до 5 јула 1916 го- 
дине 16.673 мушкарца и 19.966 жена и дјеце из 
Босне и Херцеговине, од којих се није ни 5% вра- 
тило својим кућама. 

O страховитим патњама нашега народа .no 
тамницама и разним логорима објављено je више 
публикација. Најјача оптужба био je говор др. 
Тресића-Павичића у Бечком парламенту. On je из- 
нео тачан број интернираних и описао грдне муке 
у затворима. 

Поред интернираних, објешено je и стрјељано 
у Босни и Херцеговини око 1.600 л^уди пресудом 
војног суда: у Вишеграду, Чајничу, Рогатици, Са- 

рајеву, Фочи, Зворнику, Сребрници, Бласеници, 
Мостару, Требињу, Билећу, Гацку, Невесињу, Туз- 
ли и т. д. Али највише je свијета изгинуло у Бос- 
ни и Херцеговини без суда, њихов се број није 
могао установити. Аусгрома1)ари, да би што више 
уништили непоћудни српски елеменат, они су од- 
мах у почетку para организовали нередовну вој- 
ску, башибозлук, коју су војску у Босни звали 
„шуцкори". Ова војска плаћана je no три круне 
дневно. Неки од њих су извршили огромап орој 
пасиља и no томе je познат на злу гласу чувени 
Адемага Мешић из Тешња, који je одмах у по- 
четку рата организовао читав пук шуцкора и кре- 
нуо с њим na Србију. 

У „Новој слободној преси" 1915 године ročno- 
ga Алисе Шалек, дирљиво je описала пустош и 
паљевину  no крајсвима Боснс и Херцеговиие. 

Ово, господо, споменух ради тога, што су че- 
сто падали приговори из Србије: зашто народ Бо- 
сне и Херцеговине није у почетку рата дигао уста- 
нак. И зато што се из овог приговора види савр- 
шено незнање са којшм су врло често третирана 
босанска питања из Србије и пријс и послије свет- 
ског рата, стога сам изнио извссне моменте да бих 
извео из тешке заблуде оне, који су услед непо- 
знавања прилика чинили један гилем гријех, npe- 
ма Босни и Херцеговини. Зато се je и десило да 
су многи државници и политичари из Србије, све 
нас из Босне и Херцеговине стрпали под једну 
капу и коначно доводили на уираву земље оне 
људе, који нису никада били претставницн иних 
који су одувијек саосјећали са нашом браћом из 
Србије и били носиоци слободарског покрета. 

Ми бисмо, господо, великодушно опристили не 
само на основу апела г. Кнежевића него на основу 
братског споразума, љубави и слоге, које ми наци- 
оналисти свагда желимо, ми би опростили г. др. 
Мехмеду Спахи као што смо опростили и хиљада- 
ма насиља од стране шуцкора, која су извршена 
над нашим народом у Босни и Херцеговини o чему 
има спомепа у многобројним публикацијама. Ми 
бисмо опростили г. др. Мехмед Спахи и onaj гест, 
који je он учипио 4 повембра 1914 године, када je 
злогласни геперал Поћорек, при повлачењу српске 
и црногорске војске из источне Босне био поча- 
ствован од стране Сарајевске градске општине по- 
часним грађанином на предлог г. др. Спахе. Ако 
желите ja ћу вам прочитати шта je казао r. др. 
Спахо, a овде има и записник o томе. (Упадање). 
Ja сам рекао да ћу и пред судом одговарати. Забо- 
равили бисмо и то да je др. Мехмед Спахо наро- 
чито нагласио у свом говору: „Жао ми je што вам 
не можемо много више учинити". Овај гест учинио 
je г. др. Мехмед Спахо према крвожедном Поћоре- 
ку, и највећем непријатељу Србије и српског наро- 
да у часу када je иовлачење српске и црногорске 
војске 1914 године било прослављено од стране 
Аустрије, као и у читавој Хапсбуршкој монархији, 
као највећа победа и најзначајнији датум. 

Господо, исто тако рекли бисмо и за г. Шеф- 
кију Бехмена: нека му je просто оно млијеко које 
je посисао у Дебрецину, као питомац злогласног 
м;11)арског друштва „Јулијан-Еђешилет" и све оно 
што je учинио заједно са Адемагом Нешићем, за 
вријеме светског рата, na tin чак заборавили и речи 
визионерске честитога Алипаше Ризванбеговића, 
који je тачно окарактерисао Бехмене. 

Ми идемо и даље, na би r. др. Спахи опро- 
стили и све оно што je од стране његове и његових 
пријатеља рађено још од 1904 године  у   почетку 
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гтварања Цабића покретаг Ми бисмо и њему и г. 
Бехмену опростили iom многе ружне ствали, кпје 
cv излазиле v сарајсвском „Времсну". „Поавди" 
..Муслиманској Слозн" и „Муслиманској свијести", 
v којима су они и њихови л3уди сијали страховиту 
мржњу противу Срба a нарочито Срба v Србији. 
Само неколико мпмената. rocnmo, на ппимеп v 
..Правли" ол 11 новембра 1922 голине бпој 222 
пишу Спахини л.уди прптив Николе Пашића, папа- 
/laivliii га да je он послао свога секпетара у Бо- 
сну и Јужну Србију, ла организује кпмитске чете. 

У 226 броју истога листа пише o трулом Срби- 
јанском режиму који je потпуно огрсзао v коруп- 
цији, ппкварености и неморалу. A у janvapcKoj ре- 
золуцији 1933 голине дп. Спахо и његопи чругови 
тражили су аполиктички фелеративно уреНење Ha- 
rne лпжаве. унијс југословенских земал>а оч котх 
би безусловно једна фслспативна јединица била Бо- 
сна и Хепцеговина v границама 1918 голине са вла- 
ститом унутрашњом аутономијом. BOI'HOM уппааом, 
те административном и (1)ИРтансијском самостално- 
шћу. са народним претставништвом н т. м. 

' Господо, да вас уверим ла ово imic теооија. 
Госпогин др. Спахо гтре кратког времена отворио 
je фили{алу Аграрно банкс v Сарајеву, док Цетиње 
и огранци лоуги нашс државе спадају ппд Ren- 
грач. 'тотле ie Спахо ствппио билијалу у Сапајеву, 
за територију Босне и Херцеговине. Тражи човек 
Љеделативно уређење ове земл.е, као што хоће и 
Корошеп СЈелан глас са дегчице: To док није 5ио 
на власти) и гал тпажи. V.m случаја га Amao- 
пом банком. Љуто ћетс сс прсварити. После свих 
ових чуда невиђених, кад гол су састављане вла-е 
од ослобођења ло ланас, изузев шестојануапс^и 
рржим, увек je г. лр. Спахо, улазио скоро у cne 
владе, na како видимо и v ланашњу. Сала ip го- 
ггто-ш г вама a сутра je с киме гол хоћете. (Милош 
Рајакавић: Кажите Ви нама има ли on сада већину 
Муслимана v Босни и Хспцсговини или нема?) 
Само ви тако! Ви газите ппеко Албанских гообо- 
ва Ни|е v питању квантитет него квалитот. Нису 
ствопили oBv земл.у други, него витезови и јунаии. 

Har Срба v BOCFW има милион и сто досет хи- 
-г.птп М^глимана ROO хил-ада. a католика има .Г,ПП 
хиљала Тпсба имати у BH;IV TO да ол R00 хиљада 
Мусгчмана има ISO хил.ада Муслимана са нама. 

Побпо. прећимо сал на другу ствар. (Пригово- 
пи на ■ircmmn). Сваки своје најбоље зна, сррки 
бравак за свој папак. Ми знамо како je нама у Бо- 
гни и Хсоцсговини, знамо како се нама ломи ки- 
чма и шта сс данас рали, најбоље се вили из ових 
писама мојих при.јатеља која не могу ca/ia да чи- 
там Данас људи у Босни не могу ни CBOIV KPCHV 
сла»У -ta славе. (Милоје Рајаковић: Пнјс ваљла 
тако!) Што ти мени смсташ, кад ja теби не сметам 
кад ти сечеш шуму?! 

Узмимо na ЈРЗ страпка заиста jecrc јелна ком- 
бинација, која са глелишта општих интереса прет- 
ставл.пизвеспс гаранцијс. Узмимо ла je присустио 
г ip Спахе у тој странци и искрено и дефинитив- 
но- узмимо даље. ла je такоће искрена и дефини- 
тивна оријентаци1а свих Муслимана према Беогпа- 
ду захваљујући баш г. Спахи као њиховом воћи. 
Ka'ia све то'узмемо за готов грош, онда ja вас пи- 
там- који су то разлози морални и национални, na 
акохоћете и политички, да се ланас дутмански и 
немилосрлно терају и уништавају сви_ они Мусли- 
мани националисте, који су и као воЈмици-лобро- 
рољци и као јавни и културни радници, заступали 

увек београлску политичку оријонтацију и безком- 
промисно лјеловали и стварали правац национал- 
не српскс, односно југословенскр идеологије. (Ду- 
шан Ивапчевић: Такви, Рајаковпћу, пису потребни. 
— Приговори на десници). 

C обзипом на нови политички став г. др. Спа- 
хе према Београду, т. ј. са глелишта ове његове 
позитивне политике у порећењу са панијим Спа- 
хиним политичким Лутањима. ови Муслимани на- 
ционалистс заслужили cv пуно признање г. Спахе 
ien се je он, пвиказквајући сс вама у Београду n то- 
боже иењајући своју политику за 180 ступшева, 
приближио H)HXOBIIM политичким и националним 
кониепцијама. 

Али, господо, :ry o прпмпаил нбма пи говора. 
Напротив. Муслимапи 11а[1ионалисти сс прогоне, 
олузима им се хлеб, уништава им се егзистенција 
онако. како то не би чимили ни мајвсћи душмани. 

Ja сам говорио са претпоставкама, замишље- 
пим само v теорији, ла би могао поставити на вас 
питање: загато се то тако ради? Прс вашег одго- 
нора pehu liv вам једну истипу. Сав наш нарол V 
Босни и Хериеговини — и Муслимани и право- 
сЛавви — свесии cv и знају ла се v лицу ових 
л~ули прогони илеја, за Koiy cv се онн борили и 
бвли рвпрезенталтн и.спи мећу Мургиианима. Зато 
cv и последиае тога прогонл. са националног гле- 
лишта. nornvno пегативпс СБурно олобраван.е na 
левици") и зато cv прапос.типи Срби v Босни, a 
мислим и сви ви тако nceiiare. устали као јелан 
човек v н>ихову одбрану увопени, ла ова Влалга И 
њена партија раде против Пациолалнс идеје. (Живр 
6до6оава№€ на левици). 

Ha малочас вама поставл.ено питање ви Hitcre, 
господо. v стаи>у одговорити, не mro не би знали; 
иего зато што ie nama савест ококапа лаицем сит- 
них користи које вама Влада пружа. ("Жино одо- 
браван.е иа левици. — Прнговори na десници. - 
Сава Микпћ: Господиис прото. овдс стс прскар- 
лашили! — Жагор). 

Али ja ћу вам зато иа to пИтање одговорити. 
Прогоне се сви национални елементи зато што je 
ваш ортаклук na власти лажан. ваши cv opranu 
остали какви су увек били: непријатељи пародног 
јединства и. пациопалпог прогреса. (Одобравање 
иа левици. — Приговори и жагор на десмипиУ 

Тн стари душмаии, којн су помогли да се стр- 
пају у аустријскс тампице Срби u сви onu коди cv 
радили за слободу снога парода, навукли cv ja- 
гњеће коже преко вучијих и лошли v Београл. ,ia 
локусуре и послелњег патриоту у Босни. (Сава 
Шкић: Много je Босиа претрпела, na he и ово. — 
Жагор na левици). 

Видите, господо, ви који седитс na овим дс- 
спим клупама n који сад мени упадате у ријсч 
што сам вам казао истину отворено, јер сам no 
своме позиву као свештсиик дужап увек искрено 
да говорим, ja ne мислим пикога да вреНам, далеко 
сам од тога, јер смо ми опраштали многима... 

Видите, господо, оваквим радом и г. др. Мех- 
мед Спахо, као и г. др. Бехмен, лемантовали cv м 
компромитовали политику сарадње између Орба 
православних и Муслимапа, јер су они то у прак- 
си показали у хпл>адама случајева. И приролна je 
i гпар да сс оваковим небратским поступцима иза- 
зива страховито огОрчењ? и праиосмавпих н Му- 
слимана националпста и- једнодушан револт про- 
тив овакове наопаке политике, 

ж 
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Зато je увек требало имати у виду, какве год 
биле политичке комбинације, да je народно једин- 
ство веома нежна биљка, коју треба необично чу- 
вати и његовати. A то се једвно може постићи 
онда, ако се у политици респектује морал. И када 
je већ г. др. Спахо, ушао у Владу г. др. Милаиа 
Стојадиновића, као Мачековац, онда je морао 
имати у виду грехе своје прошлости и не чи«ити 
овакове безобзирности уклањањем и последњег 
националисте. Разумл^иво je да je овакав наопак 
и анационалан рад морао озловољити читаву Бо- 
сну и Херцеговину, јер она у овој политици не види 
ништа друго осим, да др. Спахо и др. Бехмен, 
осигуравају за сваки случај себи отступницу. To 
ћете ви, гооподо, уокоро доживети! (Пљескање на 
левици.) 

Морал нашега света ово «е може да поднесе, 
јер др- Бехмен и др. Спахо, v вођењу овакове по- 
литике конзеквентно, не само ла пуше све што 
je нацжжално и иапредно, нето појачавају дефе- 
тизам и верску иетрпел^ивост оних, који су 'ce и 
раније исползавали као носиоци националне не- 
слоге. Тиме се чини двострук злочин: на једној 
страни рушење свих напредних и националних 
елемената, који су одувек били и остали сигуран 
ослонац и народној и државној мисли, a с друге 
стране давање маха онима, којима je до рушења 
свега онога, што води добру, стишавању и слози. 
Пре.ма томе, господо. овакове појаве нису у јед- 
ном правцу< Оне су узеле маха на свима пол^има 
нашег државног и народног напретка. Треба доћи 
на терен na видети, како je од једне покрајине. 
Босне, која je тако рећи, до јуче живила v пуној 
слози и љубави, a даиас je као у паклу. (Узвици 
на левици: Тако je!) 

И када би ми и г. др. Спахи и Бехмену, опро- 
стили све оно што су раније наопако чинили, не 
можемо им опростити то, што су они главни ви- 
новници, да су међу једнокрвном браћом разбук- 
тале страсти дошле до врхунца и што ради тога 
трпи и целокупан народ и државотворна идеја. 
(Пљескање на левици.) 

Ha основу свега овога, господо, што вам ре- 
кох, ja вас поново уверавам да стико толико не 
вапије за братским миром као централни крајеви 
наше Отаџбине, али ти крајеви не могу да до- 
зволе да се чине експерименти 'ca живим народ- 
ним организмом, нити да се врши трговина која им 
одузима националну част. Ових трговања било je 
доста, али ово што се данас дешава и чини, то пре- 
лази све границе и мере. Све честити људи и патрк- 
оте вапију да се што пре дође до оздравл^ења и ло- 
литичких и економских прилика. Свима онима, 
који часно и поштено мисле, треба омогућити да 
се јаче манифестују у политичком животу, али 
добро пазити да силници, каријеристе, дефетисте 
и мрачњаци «е постану лучоноше. 

Наши државници, поред пуног национализма, 
морају имати најосновнију врлину: поштење и 
спремност да iCBOJe високе положаје сматрају као 
веома тешку и одговорну службу Крал>у и Отаџ- 
бини, и у којој се жртвује и до краја сагорева 
за идеал народног напретка. Само оваквим приме- 
риима поштења и чистог национализма одозго, мо- 
гао би се почети лечити болесни морални орга- 
низам наше државне администрације и свега оно- 
га, што je с њом у вези.. Само оваквим узором 
праве жртве  одозго, сигурно je, да ће  планути 

спремност за Жртву и у широким народним сло- 
јевима. 

Данашња тешка времена аподиктички нала- 
жу свима 'патриотама ове земл>е да смело и ис- 
крено погледају истини у очи. У овоме општем 
порвмећају изгубљен je сваки компас, јер je на- 
ционални морал, кривицом одозго, пао на нај- 
нижи степен. У овако инаугурисаној лржавној 
политици изгубили су се из вида опи најоснов- 
нији моменти и принципи, на оонову којих je 
наша нација дошла до свог васкрса и свог уједи- 
њења. 

Држава, господо,.не може бити прћија једне 
владе, која je овако наопако саставлЈена и у којој 
долазе до изражаја сипни партиски  рачуни. 

Када су чувенога Молткеа питали, шта je нај- 
потребније учинити да немачка нација крене п\- 
тем што јачег прогреса, on je одговорио: „што 
више радити на томе да се ојача и оснажи ауто- 
ритет државе". To je питање данас постало ак- 
туелно и у нашој земљи. Зар данашња Краљев- 
ска влада може ишта учинити у питању нашег 
општег прогреса, када je срозала и себе и ауто- 
ритет државне власти на нулу! Зар се може она 
страховита корупција, та епидемија нашег нацио- 
налног живота требити и истребити, када je са- 
зидана од неваљале партизанске политике!? Зао 
се може тако лако утишати оправдан гњев нашег 
јавног митљења o разним аферама и o милиони- 
ма украђеним и отетим од државе!? 

Зар ми, господо, можемо васпитавати наша 
поколења, ако газимо преко тих наших народних 
светиња и пуштамо, да се до краја зацари ко- 
рупција и неморал сваке врсте!? Зар ми можемо 
од наше омладине тражити самоодрицање и ca'- 
мопрегорење у овој несретној садашњици, када 
се слобода, коју су извојевали милиони знаних и 
незнаних витезова раскива у злато — и то се зла- 
то нуди да се плате страховито тешке и крваве 
жртве!? 

И док наша дивна и величанствена прошлост 
бруји само у гуслама чађавих сеоских колиба и 
у пригушеном јецају сиротиње, one сиротиње, 
која још једина живи у духу наших вековних тра- 
ниција, дотле избијају хилЈаде разних афера, ни- 
чу палате и облакодери, и no иностранству се ула- 
жу новци, купују виле и кадилаци- 

У овако једном тешком и хаотичном стању 
излази пред нас наш државни буџет. Ви, госпо- 
до, врло добро зпате да државпи буџет претста- 
вл^а крвоток пашег народног и државног орга- 
низма. Он je огледало целокуппог пашег јавног 
живота, no чијој се валзаности огледа наша спо- 
собпост и наш кредит и у земл^и и ван њених 
граница. Међутим, шта ми, господо, видимо!? 

Ha првом месту ни no чему се не види, да 
ми бар издалека стремимо машем општем оздра- 
вљењу, иако наша земља има све услове за сваку 
врсту и пољопривреде и индустријске привреде, 
као и свих осталих грана нашег народног живо- 
та. Место тога ми смо пашом паопаком полити- 
ком довели дотле, да све наше сталеже угушише 
претставпици страних капитала, који ударише 
глогов колац пашој економској слободи и дове- 
доше до једног страховитог расула. Ми помало и 
постепено почињемо постајати колонија овог 
необузданог и неконтролисаног страног капита- 
ла, који  прети  иашем националиом достојанству. 
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Није нам доста што су нам упропастили све наше 
шуме створивши од њих гробља, него пустисмо 
им и велики број наших рудника и заштитних 
поља. A да не говорим колико су нам зала учи- 
нили импортирањем страних држављана, који 
су добијали сва уноснија места, и док се наши 
млади и свршени студенти пребијају од немила 
до недрага, дотле многа наша велика господа и 
покварењаци у служби компромитованог страног 
капитала врше најгоре издајство према своме ро- 
ђеном народу 

Ha територији бивше Босне и Херцеговине 
има и данас велики број туђинских предузећа као: 
„Нашичка" чију срамну аферу сви ви, господо, 
добро знате, a која je и данас држава у држави; 
затим „Босна Боа"; „Дестилација" д. д. Теслић; 
„Угар"; ,;Криваја"; „Варда"; ^Офа"; „Фелтрине- 
ли"; ,.Викторија"; ,Бегов Хаи" итд. Бог зна ко- 
лико су стотина милиона ова туђинска предузећа 
оштетила нашу земљу, a и данас joj наносе стра- 
ховите штете, na се не нађе ни један министар 
шума и руда да тима гусеницама стане на пут, 
него им чини све могуће уступке на штету и др- 
жаве и народа. Овде напомињем да задржајем 
себи право да детаљније no овом питању говорим 
у специјалној дебати. Поред ове наопаке шумар- 
ско-рударске политике Краљевска влада затвара 
очи и пред страховитим вапајем nauler малог при- 
вредника: и сељака и трговца и занатлије. 

И док се, господо, овако расипа Цар Немање 
благо, дотле за 18 година нашег самосталног жи- 
вота нисмо били у стању да ријешимо два најбол- 
нија питања: питање наших ратника и добровоља- 
ца и питање ових биједних инвалида, који, гладни 
и голи, без очију, руку и ногу, цркавају no друмо- 
вима своје рођене земље, за чију слободу и cpehy 
дадоше све што им je било најмилије. Зар je то 
хвала нације и државе према онима, који на својим 
плећима носише тешки крст на Голготу и који нам 
донесоше слободу?! Лијепо ће се будућа поколења 
васпитавати на оваквим примјерима наших нацио- 
налних мученика! Зато није никакво чудо, што je 
оваким наопаким радом Краљевске владе у многим 
крајевима наше земље створена једна невиђена 
психоза, која све гази и руши: једни одоше у бес- 
кућнике, други v незадовољнике и комунисте, тре- 
ћи у сепаратисте, a четврти створише разна пита- 
ња итд. Ha овој судбоносној прекретници у доба 
и моралног и материјалног понора, нама наше 
освештане традиције императивно налажу да ју- 
начки и искрено погледамо истини у очи. Ми, из 
опозиције, вршимо само једну патриотску дужност 
у отсудним часовима наше земље, да би се све na- 
триоте тргле из овог злокобног нехаја. Данашња 
политика прешла je све ограде које су joj наметну- 
ле темељне мисли'на којима почива наша слобода, 
и насрнуто je на наша најосновнија национална 
цобра: јединство народа и на правилан ток и си- 
гуран развој наше државе. Овоме данашњем злу 
нити je крив народ, a још мање југословенска ми- 
сао, која je рођена баш у срцу и уму најјачих и 
највидовитијих претставника хрватског племена 
нашега народа. Данашња политика намеће једно 
страховито решење зла, тиме што се приносе на 
жртву народни интереси и југословенска мисао, и 
тимпутем решава наш државни и национални жи- 
вот, једне моралне основе на коју je постављена 
наша' слобода и на којој се једино ина може раз- 
вијати. Племенити парод Србије, завсден од својих 

партизана, не види да се овде не ради o успостав- 
љању неке слободе и демократије, него да се у 
овој борби ради o чувању онога што je био сан 
најодличнијих и најбољих генерација цјелокупног 
нашег народа. Што се тиче нас у Босни и Херце- 
говини, ми никада нећемо и не можемо прихватити 
политику која не би имала за полазну тачку исто- 
ријске разлоге ради којих je Србија ушла у свјет- 
ски рат, и огромне жртве које je Србија поднела 
ради ослобођења Босне. И сада као и онда, када 
се раме уз раме са братском Србијом наш народ из 
Босне достојно борио за слободу, он je спреман да 
и данас прође кроз најстрашнија искушења, да би 
ту слободу и јединство сачувао. Ми смо спремни и 
на најкрајње и најкрвавије жртве. Зато нека одго- 
ворни политички фактори добро размисле o овој 
поруци коју им упућујемо у име националне Босне 
и Херцеговине, прије него што би се лакомислено 
заиграли са судбином и са националним највећим 
светињама нашег народа и наше државе. Народ 
Босне и Херцеговине неће никада допустити уни- 
жавање своје рођене земље и њеног достојанства, 
нити he допустити да се отворе врата Отаџбине 
најокорелијим душманима наше Отаџбине и наше 
слободе. Покушати дирнути у крваве тековине, 
значи покушати упропастити сав плод вјековних 
тежњи и борби нашега народа, значи отворено во- 
дити народ у најжучнију међусобну борбу у свима 
крајевима, a у неким и у такве сукобе, који би 
сигурно претстављали прави грађански рат. 

Из досадашњег рада ове Владе ja не могу за- 
кључити да она иуколико води политику, која би 
одговарала интересима нашега народа, a специјал- 
но народа Босне и Херцеговине. Стога изјављујем 
да ћу гласати против предложеног буџета. (Одо- 
бравање и пљескање на левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g, Milivoje Perić. 

Миливоје Перић: Господо народни посланици, 
Краљевска влада и Народно претставништво скупа 
чине Врховну управу државе. Краљевска влада од- 
носи се према Народном претставништву као што 
се односи Управни одбор према Надзорном од- 
бору у безименом друштвеном предузећу. Јер, го- 
сподо, шта je друго држава иего једно велико 
национално предузеће. Зато je наша дужност, да 
целокупни рад Краљевске владе узмемо у преглед, 
испитивање и оцену, да извршимо подробну смо- 
тру, колико je људски могуће, непристрасно и об- 
јективно. He сме се' за добро рећи да je рђаво, 
нити за рђаво да je добро. Похвалити што je за 
похвалу, покудити што je за покуду. 

Али npe него што преНем на привредну и фи- 
нансиску политику Краљевске владе, ja ћу се крат- 
ко задржати на хрватском питању o коме je овде 
расправу отворио други посланички говорник у 
генералној дебати o буџету. Али, npe свега морам 
извршити једну констатацију: да се na томе пољу 
није имала смишљена ни конзеквентно изједна 
спровођена политика. Све оно што се у једном 
отсеку времена урадило у другом отсеку времсна 
се je покварило. И тако се више назадовало пего 
што се напредовало. 

Господо народни посланици, Шумадинци јесу 
у претежном броју неоступне присталице народног 
јединства. To долази отуда, што су они васпита- 
ници предратне Краљевине Србије, која je свој на- 
ставни програм била подесила тако, да их у то.мс 
духу  васпита  и  одгоји.  Тако одгајивапи,  Шума- 
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динци би се непоштедно, ревносно борили и бра- 
нили би све крајеве наше отаџбине, и оне на крај- 
њем северу и западу као и оне на крајњем истоку 
и југу, бранили би их као и своју рођену груду 
шумадијску. 

Господо народни посланици, сви водећи људи 
нашега  народа  до  сада  писали  су,  говорили  су, 
тврдили   су  да   народно  јединство   постоји.   Тако 
песници  дубровачки  и  далматински  16  и  17  сто- 
лећа писали су o народу словинском, који je на- 
стањен и живи на територији од обала Јадрана до 
обала Црнога мора. Апдрија Качић-Мијошић у сво- 
јој књизи „Разговори угодни народа словинског" 
говори   опет  o   народу   словинском  као   o  једној 
целини a не o народу хрватском ни o народу срп- 
ском. Исто тако Људевит Гај и његови Илири твр- 
дили су да постоји  народно. јединство и они  су, 
да би то народно јединство означили једним име- 
ном,   напустили   име   Срба   и   Хрвата   и   изабрали 
једно  треће име — Илири.  Штросмајер  и  Рачки 
под  именом  Југословени  изражавали   су  народно 
јединство. Они су српско-хрватски језик називали 
југославенским језиком. Ha њихово настојање Хр- 
ватски сабор je 1861 године донео декрет, одлуку 
да се српско-хрватски језик назове југословенским 
језиком.   Најзад,   господо,   да   наведем   случај   са 
Антуном Старчевићем за кога се_мисли if говори 
да je био највећи хрватски шовен. И он je био и 
неоступно стајао на становишту народног једин- 
ства, само то јединство он je крстио именом хрват- 
ским,  a Србе je  називао  православним Хрватима. 
Вук Стефановић-Караџић, који je обишао све кра- 
јеве нашега народа и детаљно на терену, на лицу 
места језично испитивао и утврдио да постоји то 
јединство, преллагао je: да се сви југославени на- 
зову Србима. To je чинио због тога, што већина 
Југославена  који   говоре   истим  језиком  тиме  се 
именом   називају.   Најзад,   господо,   помет^то   je 
овде да су и Фран Супило na и Стјепан Радић на 
томе стаповишту били. Ha томе становишту je био 
и први Министар спол^них послова у нашој Кра- 
љевини др. Анте Трумбић. Он je на тој бази за- 
кључио Крфску декларацију 1917 године. Ha бази 
народног јединства он je спровео и закл^учио Вер- 
сајски уговор. Најзад, господо. на томе  станови- 
шту on je био нарочито у дебати уставотворној. 
Ja се врло добро сећам његовог става. Пок. Стје- 
пан Радић са  својим изабраним народним посла- 
ницима  није хтео  доћи v Народну  скупштину и 
пије хтео узети учешћа у раду Уставотворне скуп- 
штине.  Ta i   поступак.  ту апстиненцију  пок.  Стје- 
nana   Радића   Анте   Труибић   je   жестоко  напао   и 
осудио. Он je тада развио теорију да Срби и Хр- 
вати, не само да су један народ, него да су чак 
и једно племе. Срби и Хрвати пак no њему нису 
ни два племена него су једно племе. 

Међутим, господо, сви ти наши први водећи 
људи, који су сигурно квалификовани тумачи на- 
родпих тежпзи, жеља и осећаја, нису увек исто го- 
ворили. Др. Анте Трумбић, сада на пример, пре 
извесног времена, на питање једног страног нови- 
нара одговорио je: да Срби и Хрвати нису никад 
били један народ. да онп нису ни сада један на- 
род и да никада неће ни бити један народ. Морам 
да учиним констатацију, да су ти водећи људи, 
кад год су тврдили да су Срби и Хрвати један на- 
род говорили no разуму. a кад год су тврдили да 
Срби и Хрвати иису један народ. да су онда били 
обузети срџбом, љутн>ОМ и инатом. (Бурно одо- 
бравање ка левици.) 

Господо, узима се да су за народно јединство 
потребне три к'01мпоненте. Прва компонента би би- 
ла јединство крви или једи«ство pače; друга ком- 
понента била би јединство језика или језична ис- 
товетност, a трећа компонента би била јединство 
осећаја, a то би била морална компонента, духов- 
на компонента. Узима се да ове прве две матери- 
јалне компоненте постоје. a оспорава се постојање 
ове треће компоненте. Вели се да Срби и Хрвати 
немају заједничког осећаја, да они ис желе да буду 
заједно. да се они не осећају да су исто. 

За OHv прву компоненту, расиу, извесни оспо- 
равају да je она иста. Наводе, да се научно антро- 
полошки ни биолошки не може утврдити. У при- 
роди ништа се не јавља чисто. Каже се да je сунче 
чисто и јасно и оно се узима као пример чистоће, 
али и на сунцу се нађе пега. Тако исто ни pače 
нису чистеГ али за сваку расу има извесних раз- 
лика и одлика које ту расу особеном чине. Али 
на страну та изучавања антрополошка и биолош- 
ка, има историјских утврђених чињеница да cv 
Срби и Хрватиисти народ, да cv исте крви. јер 
потичу од заједничких предака, јер им je зајед- 
иички родоначелник био. 

Нема народности чисте. Све cv народности 
прошаране дугом мешавином људи и крв Hnie 
остала првобитне чистоте. Сви народи изгледај\- 
као једна шареница. v којој je основа једнобојна, 
a потка шаролика. Исто' тако je и са нашим на- 
родом, a специјално са Српским племеном. И само 
српско племе није чисто: оно je шароликасто. 

Али, господо, што се тиче самих тих осећаја, 
извесни њима дају предоминантну важност и твр- 
де да je осећај битни елеменат за народност. Чо- 
век je оно, што осећа да je. Узмимо за пример 
да  CBV југословенску децу између 5 и б година 
пребацимо v Јапан; да прођу кроз школе. да про- 
ђу кроз BOJCKV и јавни живот, она би добила вас- 
питање као Јапанци и осећали би се као Јапанци. 
Али осећај се стваоа васпитањем, и тако, на место 
осећаја да нисмо једно, може се. створити осећај 
да смо једно. (Одобравање на левици). Народ ка- 
же. старо се ломи a не савија, a млало се савија 
и прилаго1)ава. Човек се ствара духовно и физич- 
ки до 30 године, и оно што се изграли v првим 
голинама  младости то  остаје до смрти.  Деца   cv 
будућност државе, она припадају држави и како 
децу будемо васпитавали таку ћемо државу имати. 
СОдобпавање на левици). Господо. и ла се не осе- 
ћамо једно. разум нам налаже да будемо једно: да 
се у једној држави осећамо као једна духовна за- 
једница. Јер  само тако  моћи ћемо  направити  ту 
државу моћном и само тако бићемо кадри да одо- 
лимо стпаном империализму и да сачувамо народ- 
ну самосталност. У прошлости смо имали племен- 
ске државе. Оне се нису осећале националним као 
mro се мисли ла су се осећале. У срелњем веку 
ми Срби имали  смо Рашку, Захумл^е. Зету итд.. 
тако cv се дпжаве звале. a становници cv се звалн 
Захумл^ани. Рашани, Зећани. Требињани. Национа- 
лизам je нов појам који се јавља тек у 19 веку; он 
je триумфовао тек у светском рату и у Версаљ- 
ском уговору o миру.  Али племенске државе  ми 
смо вилели да су биле врло кратког века; о«е  cv 
дакле, биле нејаке. слабачке, те их je прва навала 
са стране непоијателза уништила, и народна само- 
сталност самим тим je пропала. 

Према томе. то искуство из прошлости треба 
да нам покаже пут, којим трсба да кренемо у са- 
дашн>ости  и будућности. .Ми  гмо пре тога, зато 
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што смо били разједињени, више били туђински 
робови него своји господари. II na овим разлози- 
ма, у робовању, у патњама и мукама KGJC je нлш 
ВДрод подносио под ту1,и11Ским .јармом створено je 
искуство изражено у оној изреци народној: „Ko 
неће брата за. брата тај ће туђина за госпздара". 
Јесте, то прошлосг иаша показује. Такву сличну 
изреку ни код кога другог страног народа нисам 
могао npoHaiiH. Она je заједничка творевина ду- 
ховна целокуиног иашег народа, то je његово 
искуство из .прошлости, то je поука наше исто- 
рије. И као што сваки човек треба својим власти- 
тим искуством да се користи, тако и један народ 
поукама из своје исго1)ије треба да се користи, да 
не би пао понова у погрешке које су му биле фа- 
талпе у прошлости. 

Господо, ja ћувам рећи да je државно једин- 
СТВО без духовног јединства празан појам. Taj по- 
1ам се тек испуњава тим моралним јсдинством; тај 
појам тек онда добија пуну своју садржину ако се 
васпитањем створи заједница осећаја. У прошло- 
сти између нас и Хрвата прављен je јаз, na je то 
продужено и сада. У стварању тога јаза учество- 
вали су и чиниоци са стране. Ми знамо да je ау- 
строугарска монархија целу своју политику руко- 
водила девизом: завади na владај. Таку исту њену 
лолитику ми смо видели и у односима између Срба 
и Хрвата. Погроми који су од стране Хрвата вр- 
шени над Србима имали су своје конце у тој ау- 
строугарској политици. Исто тако и сада. Ми сада 
имамо у суседству нашем великих и снажних др- 
жава, и ни једна од тих држава не жели да у своме 
суседству види нас као снажну Југославију. При- 
родна je ствар, да наша велика западна прекомор- 
ска сусетка не мари да наша држава овако јака и 
снажна остане у тој моћи. Она би желела да на 
место велике и моћне Југославије види више мањих 
шжава, јер тако распарчана држава није никаква 
опасност за њихов империјализам. (Одобравање на 
левици и узвици: Тако je!) Али то што желе наши 
непријатељи не треба да .се створи код нас, не 
треба да пођемо за тсжњама њиховим; ми треба 
да пође.мо за поукама које нам наша властита исто- 
рија даје. 

Господо, говори се o промени Устава; та 
промена се доводи у везу са унутрашњим уређе- 
њем наше државе. Ми имамо већ други Устав: први 
je из 1921 године, други из 1931 године. Ни Устав 
од 1921 године није честито живео; a и овај Устав 
од 1931 године још није ни ступио на снагу, - 
i ep органски закони кој« треба да га уведу у 
живот још нису донесени — a већ се говори o 
његовом \кинућу, односно замени. Устав од 1931 
године пружа широке могућности за уређење наше 
државе (Одобравање на левици), Te широке мо- 
гућности треба искористити; треба испробати 
Устав на делу, na ако се на делу покаже да je лош, 
онда га ваља мешати, a не вреди га мењати пре 
него што je био испробан. Зато мислим, да они ор- 
гански закони, који треба да уведу Устав у живот 
ваља неодложно донети. 

Господо после.овог кратког задржавања на 
хрватском питању, ja ћу прећи на финансијску и 
привредну политику Крал^евске владе. 

Давно je речено, да ко хоће добре финан- 
сије мора да води добру политику, a то ће рећи, 
да je добра политика услов за добре финансиЈе, 
a то fie рећи даље, да су политика и јавне финан- 
сије лице и наличје једне исте ствари. Ако иије 

добар ред у јавниаМ финансијама, онда иема ни 
добре политике; или обратно: ако сс добра по- 
литика води онда je сигурно да су јавне финан-. 
сије у реду. Зато he.vio, испитујући јавне финан- 
сије одењивати и сву политику Краљевскс владе, 
њезину привредну, њезипу социјалиу и 'њеаину 
просветну политику. 

Јавне финансије се јављају у два блока. Фи- 
нансије редовне, изражепе у Оуџету, и фииансије 
нередовне, изражене у ванредпим приходима и у 
ванредним издацима. Ми ћемо се задржаги на фи- 
нансијама редовним. Наш садаљи буџет, буџстски 
лредлог има две групе, два буџета: један je буџет 
прихода и други je буџет расхода. Буџет расхода, 
господо, јесте несоцијалан, неправедан и нерацпо- 
налан. Расходи у буџету расхода нерационално су 
распоређени;    они    претстављају праву   неправду 
извршшу  од  стране   Врховне   државне   управе. 
Да би такву своју оцену    потврдио,   ja   могу   на- 
вести све примере у свима   облицима   државних 
издатака. Задржаћу се само на два-три примсра. 
Такав пример узећу буџет — раздео расхода на 
пољопривреду.    Раздео расхода на ползопривреду 
износи  110 милиона динара, a буџет расхода из- 
носи 11 милијарди динара, a. то значи да je раз- 
део издатака на пољоприврсду тек стоти део бу- 
џета, a то значи, да од 100 динара   расхода   које 
држава чини, 1 динар даје само   на   пољопривре- 
ду. И то не даје ни тај  1 динар, јер од 110 ми- 
лиона динара ие троши се све на задовољењу по- 
треба пољопривреде, јер велики део, 37 милиона 
динара, иде на личне издатке, a остало на стварне 
издатке.   Према   томс од  100   динара   државног 
расхода 70 пара динарских иде само на пољопри- 
вреду. A може бити да ће се рећи: пољопривреда 
je код нас врло узгредна грана, на њу не npeOa 
обраћати   велику   пажњу,  и  зато   што не треба 
обратити тако велику пажњу, ова цифра, иако ба- 
гателна, таман je довољна. Али, господо, када би 
тако било, онда би сасвим умесно било, али тако 
није. Пољопривреда je највећа и најважнија гра- 
на у нашој националној прИвреди, она je темел> 
наше нацианалне привреде. Ту и такву констатз- 
цију o важности пољопривреде добијамо и изво- 
димо из  статистичких  података.  Прво,  no  стати- 
стици од 1931 године од 15 милиона становника 
колико броји  наша  земља  више  од   11   милиона 
живи и занима се пољопривредом. Даље, од укуп- 
ног извоза   наше   државе   преко 60%  долази од 
извезених пољопривредних производа. To значи, 
да велике и тешке милионс злата за наше пиљи- 
привредне   производе   увозимо  из  иностранства. 
И no процени националних прихода, које je нзвр- 
шила комисија    Министарства    финансија  1936, a 
чије je подаше  сам Министар  финансија  серви- 
рао, пољопривреда са својим приходима улази у 
националии  доходак  са  57%.  To  значи  од  тих 
57%  држава узима  и  коптролише 31%, a то ће 
рећи, да je пољопривреда   та   која највише   даје 
националној    привреди,    a највише и плаћа    др- 
жави порез. 

Можда ће се petin, господо, na и ако je пољо- 
привреда најважнија грана наше националне при- 
вреде, ипак je она толико развијена и унапре1)ена, 
да je достигла до врхунца, да више не вреди тро- 
шити на њу. Опет hy се, гОсподо, обратити на ста- 
тистичке бројке, да видимо да ли je или није тако. 
Господо, у ме1)ународној статистици наша пол.о- 
привреда стоји скоро на последнЈем месту. Тако, 
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наше ратарство од 22 државе у Европи долази ма 
13 место; сточарство од 22 државе у Европи дола- 
зи на 20 место. Иза нас су у погледу стоке само 
Албанија и Русија. Дакле, није нетачно то. Наша 
пољопривреда je врло назадна. Нашу ползопривре- 
ду ваља унапређивати, подизати, развијати, као 
иеразвијену, неунапређену и заосталу. (Пљескање 
на левици). 

AKO би, господо, симболички хтели да прет- 
ставимо, како ствар стоји у погледу расхода и при- 
хода, у облику једне трпезе, ми би видели: да су 
највећи приложници они, који се баве и живс од 
пољопривреде, и да најскупоценији и најбољи да- 
рови и ђаконије на тој трпези јесу пољоприврсиш 
производи. A кад би посматрали трпезу са стано- 
вишта трошења ђаконија, онда би видели обрнуто: 
да су за том софром, трпезом, заузели најбоља. ме- 
сто они који најмање доносе и који најмање заслу- 
жују, a да пољопривредник за том општом трпе- 
зом и нема места, већ се задовољава само троши- 
цама, које падну са трпезе. 

Тако, госпрдо, стоји ствар са пољопривредом. 
Како стоји са пензионерима? Раздео пензио- 

иера јесте, после раздела расхода Министарства 
војске, највећи раздео- нашег буџета расхода. Он 
износи преко 1 милијарду динара. И ако je тако 
велики, ипак има сталну тенденцију да расте. И 
ове године Краљевска je влада приновила 1700 
пензионера и тако имамо преко 65.000 пензионера. 

Међу пензионерима, господо, има људи, који 
су пензију заслужили својим дугогодишњим рев- 
носним радом na пословима државне службе. Они 
су заслужили пензију. A има и таквих, који то ни- 
су заслужили. Има и таквих, који су тамо отишли 
гоњени као политички прогнаници; има и таквих, 
и то знатан број, којима je пензија дана као по- 
литичка синекура. Они уживају пензију и потпу- 
iio су непродуктиван елеменат у друштву, или ако 
су и продуктивни, они поред пензије имају још и 
друга уносна занимања. Очи-гледно, такво упоређе- 
ње показује, да државна Врховна управа чини не- 
рационалне,- неправедне и несоцијалне расходе. Си- 
гурно, Врховна државна управа je била дужна и 
позвана да нам као надзорном органу Врховне 
управе поднес^ детаљан списак свих пензионера, у 
коме би било назначено: колики број година има- 
ју, кад су пензионисани, колико година службе 
имају, и ми би могли онда o том проблему пензи- 
(Miepa< који показују сталну тенденцију да расту, 
да се забавимо и да томе проблему пензионера 
дамо no опште интересе корисно решење. Ja сма- 
трам, господо, да тај проблем мора и заслужује 
да се ревидира, тако, да они који су млади и здра- 
ви, буду враћени у државну службу, да ту служе, 
a они који су политички синекуристи да изгубе 
пензију, a у исто време да они, који су пензију за- 
служили, да je и даље уживају као заслужену на- 
граду, коју им држава даје. 

Господо, док се тако поступа са пензионери- 
ма, како се поступа са инвалидима. Инвалиднина, 
то je дуг државе и нације. (Одобравање). Инвали- 
дима, који су крв своју пролевали и ову државу 
изградили, од прИхвда те државне зајаднице коју 
су они створили, као што видите, они имају врло 
мали удео. Раздео инвалиднине износи тек 110 ми- 
лиона динара, a то значи десет пута мање него 
раздео пензионера. (Један глас: Али зато више 
него раније.) Нема ништа; још није то свршено. 

Инвалида има око 70.000, a пензионера има око 
65.000, na ипак пензионери имају око десет пута 
више принадлежности него инвалиди. Тамо код 
пензионера има Лзуди који нису заслужили пензи- 
ју, који немају' моралног и стварног осноиа да 
примају пензију. Код инвалида иматс и моралне и 
стварне основе, да им се та инвалида даје, na ипак 
им се она не даје. 

Социјално и праведно je, ако хоћете, да се 
ревизијом пензија учини исправка ове неправде, 
која je учињена према инвалидима. 

Ja морам да се унеколико задржим и на пи- 
тању чиновника. Код нас je и 'Превише чиновника. 
Све скупа државпих и самоуправних ч.иновни,ка 
има око 460.000. Кад се-урачунају њихове поро- 
дице, то се цифра платежника,. који живе од јав- 
не руке, приближује цифри од 2 милиона лица, 
a то ће рећи да je сваки осми .или девети станов- 
них ове државе зачишљен са платом било др- 
жавне било самоуправне касе. 

Господо, то питање мора да се посматра пр- 
во са гледишта државне администрације, a затим 
мора да се пћсматра као чисто један социјални 
проблем. Чиновници су се тшслвдњих година јако 
намножили. Каже се да наша администрација за- 
хтева ту шотребу увећања чиновника. Ми једнако 
говоримо да администрацију ваља упростити, да 
je ona сложена, да je тешка и гломазна. A сви за- 
кони који су дашли, оии су још више коадплико- 
вали, сложили и гломазиијом je учинили. Па, го- 
сподо. сви пословни људи кој.и долазе у додир са 
државном администрацијом знају, да државна ад- 
министрација не даје потстр^ка привредном жи- 
воту, да она .није довољно експедитивна, није до- 
вољно сусретљива, није довољно праведна. Место 
да буде помагач привредном животу, она je у 
ствари кочница привредног живота. Очигледно та- 
кво стање ствари изискује потребу упрошћења др- 
ж.авне администрације, да државна администраци- 
ја боље одговара свом постављеном задатку, да 
брже, праведније и сусретљивије решава. 

Господо, уколико буде в.ише чиновника, уто- 
лико je апарат државне администрације гломаз- 
■нији. и теже и спорије одговара својој дужности. 
Јасно je да интерес саме службе захтева да број 
особља буде што мањи, да број особља буде што 
боље награИен, да буде више надзора над њего- 
вим радом. да би администрација била што боља. 
Али, одмах се појављује овај други социјал-ни про- 
блем: ако би се ова администрација упростила, по- 
јавила би се лотреба да се велики број државних 
чиновника отпусти Ти отпуштени државни чинов- 
ници нашли би се на улици, без могућности ика- 
квог упослења. To би био један нож са две оштри- 
це. Тешко je примати кад не треба чиновништва, 
a тешко га je и редуцирати. Али то je питање које 
улази и у социјални проблем. Taj je социјални про- 
блем упослења школоване омладине, школованог 
кадра, то je проблем особени. који мора да добије 
своје решење у целокупном државном програму. 
A он може да добије то своје решење тек онда. 
ако будемо настали, да се наша прнврвда у свима 
својнм гранама унапре!дн и усаврши, тако да се 
прнлив ннтелектуалног кадра онде прихвати и упо- 
сли. Ja верујем, да je данас наша привреда у јед- 
ном зачмалом стању, н да би редуцирани чинов- 
ници моралн остатн на улици, јер не би могли 
бит.и примл^енн нн упослени.  Али то питање баш 
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тражи своје право решење у склопу свих питања 
државног   и   народног    живота.    To   питање   не 
може да буде засебно,  одвојено. Ми  имамо да- 
нас 5.500  иових  чиновника.   Ако je била у  сао- 
браћају или у просвети   потреба за већим   брр- 
јем чиновника, могло je се наћи аа њих место сма- 
ibHBan.eM чииовника ш другој сграни, тако да се 
не би повећао укупан број чиновника. Али про- 
блем чиновника  посгавља се независно  од тога. 
Ми имамо школованих људи, који траже државну 
службу. ETO, у Милистарству правде. мислим има 
око 300 молби за судске приправнике. Има их и 
свуда другде, у свим Министарствима, у целокуп- 
ној администрацији и тешко je да добију места, 
a место им се мора наћи. Проблем упослења шко- 
ловане омладине je проблем, коме се мора посве- 
тити сва пажња, и који мора наћи своје решење. 

Ono што c.vio рекли за државне расходе, оно 
исто кажем и за државне прихбде. Ти приходи су 
нерационални, неправедни, и не само да нису со- 
цијални, него су антисоцијални. Ми имамо један 
неправилаи  порески  систем.  Наше   пореско зако- 
нодавство  није  праведно,  оно  je  антисоцијално. 
Антисоцијалност  и  неправедност нашег  пореског 
система јесте у томе, што највећи државни при- 
ходи не долазе од пепосредних, него од посред- 

,    них пореза, који су два пута већи од непосред- 
них.  Само непосредни  порези могу да воде ра- 
чуна o пореској правди. Посредни порези не могу 
да воде o томе рачуна;   према   томе,   ови су по- 
рези неправични. До 1 јануара 1929 године било 
je различито пореско законодавство, кад je сту- 
пио на снагу 1928 године донесени Закон o непо- 
средним   порезима,   којим je целокупно   законо- 
давство  o   непосредним   порезима   унифицирано. 
Мора се признати, да je тежња овог закона ишла 
за тим, да се увећају непосредни, a да се смање 
посредни порези. Зато се прве године ступања у 
живот Закона o непосредним порезима, a то je 
1929 године, додало 600 милиона више непосредне 
порезе-  него  што  je  држава.  прикупљајући  при- 
ходе на основу до онда постојећих закона доби- 
јала. Али, господо, после тога опет се вратило на 
старо. 

Непосредне порезе су неправедне због тога, 
што не воде рачуна o пореском минимуму. Није 
минимум за издржавање остављен, a то значи За- 
кон o непосредним порезима не води рачуна o 
пореској снази. Ha тај начин сиромашку који не 
заради честито ни за хлеб, узимајући му порезу 
узима му се у ствари сама исхрана његова и ње- 
гове породице. У томе правцу, то je не само не- 
праведно него и антисоцијално. Затим, господо, 
наш Закон o непосредним порезима не заводи си- 
стем порезе на приход него пореза на принос. 
пореза no појединим објектима, a само код по- 
резе на приход могу се узети истински приходи 
у обзир. Тако имате човека, који je дужан и који 
није дужан, и имају исту имовину и они ће пла- 
ћати исти порез држави и један и други, и ако 
онај, који je дужан за онолико колико je дужан, 
има мање имовине и према томе и мање прихода. 

Али, господо, тек права неправда je у обла- 
сти посредних пореза. Права неправда je код тро- 
шарина. Трошарина се зове' сиротињска пореза. 
Трошарину у ствари најшире масе народне сносе. 
Колико износи трошарина? По буџету државних 

прихода трошарина износи за државу преко 800 
милиона; no буџету општинских и бановинских са- 
моуправа износи око 500 милиона динара, то je, 
господо, укупно 1.300 милиона. Али ту ваља при- 
числити и порезу на промет, скупну порезу на пи- 
словни промет; скупни порез на пословни промет 
у ствари je трошарина, a тај износи no овом 
оуоету 760 милиона. Кад све то саберете онда 
трошарппа скупа износи преко 2 милијарде. 
Колико je то колосална цифра ви ћете најбоље 
иидети кад je упоредите са земљарином. Земљари- 
na укупно нзноси 450 милиона динара a то ће 
рећи да се са толико порезују 8 милиона хектара 
оранице, 7 милиона хектара пашњака и ливада и 
око 7 милиона хектара шума. Све износи 450 ми- 
лиона динара, a то ће рећи да земљарина као 
осповна uopesa, фундирана пореза, није ни пети 
део од посредне сиротињске порезе што се зове 
трошарина. 

Господо, ja ћу ту неправду са једно два npn- 
мера да покажем. Ha пример, скупном порезом 
па пословни промет оптерећено je брашно, na 
према томе и хлеб. Ту je оптерећење 10%- A ко 
троши хлеб у држави? Наиме троше хлеб они 
који најмање имају, јер они који имају и уз хлеб 
троше хлеб мање, a они који мање троше, мање 
ће и платити, они који више троше више he и 
платити. Више троше хлеб најсиромашпији људи, 
они који немају чим другим да исхране себе и 
своју породицу, a то he рећи, да тај порез на на- 
мирницу, која улази у прву категорију намирница, 
јер je најосиовнија намирница, највише сносе си- 
ромаси. 

Хоћете ли други пример? ULIehepHa pena. Ше- 
ћерна pena служи као сировина из које се прера- 
дом добија шећер. Шећер je оптерећен једном 
трошариии.м ид 8 динара no килограму. Сем тога 
прерађени шећер je заштићен царином, редовном 
увозном царином од 3 динара и поред тога, на- 
равно, има и нередовну заштиту. 

И код нас се tuehep продаје 14 динара no ки- 
лограму, то ће рећи да 8 динара припада држави, 
a 6 динара произвођачу—фабрикантима. Код нас 
се троши 7 хиљада вагона шећера годишње, што 
чини седамдесет милиона килограма; a, ако се из- 
врши репартиција ове количине на 15 милиона ста- 
новника, излази, да je код нас потрошња шећера 
5 килограма с главе на главу. Кад узмемо стати- 
стнку међународну, европску, онда ћемо видети: 
да се у Енглеској троши шећера 50 килограма с 
главе на главу; у Швајцарској 45 килограма; у Не- 
мачкој 42 килограма; a у Данској 40 килограма итд. 

Господо, шећер je врло важна намирница за 
људску исхрану, и потребно je да се цена шећеру 
снизи и да се њиме користе и употребе га најши- 
ре народне масе. (Повици: Тако je). Како, молим 
вас, да се то постигне? Проста ствар: да се цена 
шећеру спусти. Зашто се у Енглеској троши 50 ки- 
лограма с главе на главу? Зато, што у Енглеској 
цена шећеру износи 4 динара no килограму, док 
je код нас 14 динара килограм. Природно je, го- 
сподо, кад би цена шећеру била мања, онда би 
била већа потрошња шећера, a већа потрошња 
шећера изазива већу продукцију шећерне pene, a 
шећерна pena je опет врло корисна кртоласта биЛ)- 
ка, биљка која долази у ред тако зване интензив- 
не културе која данас много више даје него зр- 
насте биљке. Према томе, сама народна привреда 
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би добила, a ja верујем, да ни сама државна каса 
не би много изгубила, јер спуштајући став троша- 
рине, она би у већој потрошњи надокнадила оно 
што бн изгубила спуштањем високог става са- 
даље трошарине. 

Господо, код питања шећера треба се заба- 
вити и са оним уделом који припада сами.м фабри- 
каитнма, a тај удео je лавовски. Код нас фабрике 
шећера имају картеле. Картели остварују високе 
добити, a ту високу корист добијају зато, што 
уживају високу заштиту државе. Господо, мн не- 
знамо шта кошта производња шећера у нашојдр- 
жави, али можемо од прилике судити o томе пре- 
ма коштању исте у инострансгву. Ha пример, у Че- 
хословачкој знам, да производња једног килогра- 
ма шећера кошта само 1.70 динара. Рецимо да су 
тамо фабрикације савршеније и, да je та.мо про- 
изводња шећера савршенија. Следствено да та ра- 
ционална производња саме сировине угиче на им- 
ске производне трошкове. Код нас производни 
трошкови треба да износе кад овој суми сд 1.70 
динара додамо нешто, да изнесу два или два ипо 
динара; али два и no, и шест динара, то je велика 
разлика, ■господо. Оправдано je, дакле, свестрано 
ироучити тај проблем и дати му сходно решење, 
које би задовољило и потрошаче и произвођачс 
и саму државну касу. 

Господо, исто тако je и пореска пракса де- 
фектна. Није само законодавство под маном, него 
и сама пореска пракса није добра, јер знате, закон 
je једно, a пракса може бити друго. Закон je 
мртво слово, a човек je живо биће. Како ће се 
применити закон зависи од човека, a ако je човек 
човек, онда he бити примена како ваља, a ако 
човек није човек, онда ће се закон применити како 
не ваља. И како у државној администрацији има- 
мо људи који ваљају и који не ваљају, имамо не- 
једнако примењивање закона. Ja hy да вам пока- 
жем на два примера који ће драстично да илу- 
струју ту неправду. Један пример се тиче непо- 
средне порезе, a други посредне. Први пример не- 
посредне порезе: у нашој држави има 1500 без- 
имених, акционарских друштава која су обавезна 
no Закону o акционарским друштвима на јавно 
полагање рачуна. Ta друштва имају властитог ка- 
питала укупно U милијарди динара, a туђег капи- 
тала имају 17 милијарди динара. Укупно, дакле, 
имају капитала 28 милијарди динара. Толики je ка- 
питал њихов који je пријављен за разрез порезе. 
У 1934 години ова су друштва направила обрт од 
31 .милијарду динара. Од тих 1500 акционарских 
друштава 677 су индустријска, затим имате 610 
банкарских, имате 23 осигуравајућих друштава и 
175 трговачких, штедионица, задруга и томе 
слично. 

Ja ћу да уважим, господо, да 1934 година није 
била година пуна полета за рад на банкарству, 
али je била година полета за рад у индустрији. 
И шта je било? Целокупан разрезани порез за ту 
годину, предвиђен у буџету, изнео je 190 мили- 
она, a уствари од тих друштава која имају 28 ми- 
лијарди динара капитала наплаћено je свега 79 
милиона динара, као што видимо, из завршног ра- 
чуна sa 1935/36 годину. 

Док овако стојимо са тим акционарским дру- 
штвима, да видимо сада како стојимо са занат- 
лијама. Занатлије, укупно све занатлије у нашој 
земљи, имају свега капитала 2 милијарде и 250 
милиона. To значи да имају властитих сретстава 

пет пута мање a да имају укуипо срегсгава 12 
пута мање. Занатлије су за 1935/36 годину платили 
порез исто толико као и ова друштва која су пра- 
вила обрт од 31 милијарду динара. Закон je, као 
што знате, повластио занатлијс над индустријал- 
цима, јер занатлије плаћају на своја предузећа 
8% док индустријалци плаћају •ИУо. Али видите 
сада каква je код нас пореска пракса. И ако je 
дакле закон повластио занатлије, опет пореска ад- 
министрација их је,довела у гори положај но што 
су ова акционарска друштва. 

Други je случај са посредним порезима. Да уз- 
мемо од њих само таксе. Ha пример наследне так- 
се. Наследне таксе плаћа онај кога власт закачи. 
A она закачи све: имате један широк број људи 
који, и ако су велики наследници, ипак избегну 
да плате ту таксу. Ta неједнакост у наплати так- 
се, да je један плати a други да je не плати, утиче 
на то да порески морал буде све нижи и нижи. 

Да пређемо сада, господо, на ванредно финан- 
сирање. (Јсновно je финансијско начело да се ре- 
довни приходи троше на редовне расходе a да се 
ванредним приходима подмирују ванредни расхо- 
ди. Ванредне расходе ми смо покривали ванредним 
приходима — дуговима. Ми данас имамо један ве- 
лики износ државних дугова. Врховна финансијска 
управа била je позвана да нам да све податке o 
тим дуговима. Она нам их, међутим.није дала; ми 
не знамо тачно данас ни колико укупно имамо 
јавних дугова, ни какви су они, ни одакле потичу, 
пи колико има консолидовапих a колико некон- 
солидованих дугова, na не знамо ни према којим 
се дуговима врши ануитетска служба a према ко- 
јшма се не врши. Питање наших дугова претставлза 
један велики и важан финансијски и привредии 
проблем наше земље. 

Hama јавна дуговања износе више него једну 
четвртину укупног националног иметка. Сама та 
висина тога дуговања изискује потребу, да се с тим 
проблемом дуговања забавимо. A да би се могли 
тим проблемом забавити треба да добијемо пот- 
пун утисак o том предмету, a тај потпуни утисак 
могу да нам пруже само потпуни подаци; у недо- 
статку тих података не можемо имати ни потпуиц 
утисак o том питању. И да смо имали, господо, 
ту могућност да судимо no потпуном утиску сва- 
како да би могли дати корисне сугестије у погледу 
консолидације или конверзије наших дугова. 

To je што се тиче досадашњих, a сада да пре- 
1)ем на дугове који се сада праве. 

Господо, основно je начело финансиско: ис- 
креност и отвореност. Све ствари што се тиче и 
расхода и прихода државних треба отворено и 
искрено изнети пред јавност. Код нас je тако ра- 
није и рађено: ни један зајам није учињен докле 
јавност није била потпуно обавештена o свима 
гштребним елементима за задужење, и o висини 
дуга и o висини камате, и o начину употребе тога 
дуга. Ja се сећам у предратној нашој малој 
Србији, да се je o томе говорило no зборовима и 
no нашим селима у свима потанкостима. A шта 
сада бива? Сада бива то, да се праве задужења, да 
се изискују овлашћења за задужење, a да o томе 
често ни чланови Финансиског одбора не знају, a 
да o томе свакако ни чланови Народног претстав- 
ништва не знају, и да o томе најмање може да зна 
широка јавност, која на крају крајева треоа да 
зна шта се у тим стварима догађа. Ja сам дао себи 
труда да изнађем колико ти дугови износе од 1935 
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године до данас. Прегледао сам прошлогодишњи 
Финансијски закон и ту сам нашао разних овла- 
шћења у износу од 2 милијарде динара. Ta су ов- 
лашћења за задужења скривена у разним пара- 
графима и требало je доста времена и прилично 
напора да се то пронађе. Имате још и задужења 
коja се спроводе преко решења поменутих у Фи- 
иансиском закону само под бројем деловодника и 
ништа више. И та рсшења несумљиво садрже фи- 
нансиски ефекат и v ствари значе зајам. O томе 
зајму не казује се ништа ни Наролном претставни- 
штву a најмање народу. (Мплоје Рајаковић: У Фи- 
нансијском одбору могли-сте то сазнати!) Нико 
нам нше донео нити ставио ло знања та решења. 
(МилоЈе Рајаковић: Г. Војислав Лазић ie тоажио и 
њему je то стављено на расположеше!) Нико иам 
није ставио на увид a требали cv нам доноти. _ 

" По Уречбиод фебпуара 1935 године Влада .te 
чобнла овлашћење за зал^жење !едном миликапдом 
динара за јавнс радове. Ta ie Уредба спрове.деиа 
кроз Финаисиски закон од 9 ^ла 1935 голине.За- 
тим имамо другу Уредбу од 2 јануара193б за бла- 
гајничке записе са овлашћењем ол 500 милиона 
^напа. Затии имамо Уредбу o упећењу беогпад- 
ског ппистаништа где je Влала добила овлагаћење 
за заШ од 110 милиона динапа. Укупно лосадаш- 
њим сћинансигским закоиима Влала ie добила 3 ми- 
лијате и 600 милиона динара одобрење за заду- 
ж->ње a овим Финансиским законом ми смо изра- 
чунали и полнели извештај Скупштини ла сума 
Koiv овај Финансиски закон саложи фиксирана ie 
на 7 милијарли линара. Поема томе укупно овлаш- 
ћење за задужење, које ie Влада испословала, из- 
носи и прелази CVMV OI 10 мили1арди динара. 

Госполо, салашња Влада ie 25 влада v зем^и, 
пре ње ie било 24 владе. Од уједињења до доласка 
садање Влале. ова земља Hnie се задужила толико 
коликп се задужила за ове две године и колико ie 
лано овлашћење за задужење. (Одобравање на ле- 
вици — приговори на десници'). 

Господо, тако ie.wo крупно задужење v Фи- 
нансжском закону није ни споменуто. такоЈедно 
крупно задужење само je споменуто no бро1евима- 
леловтника. To ie залужење од 3 и no милтарпе 
линаоа v § 66 став II. Финансшског закона. To 
тпеба ла се односи на наоружање и сматра се као 
raina- потреба наше националне одбране искљу- 
чиво, вели се, захтева да то остане та.на. Мећутим 
ia вас увепавам да они, који то не треј5а да snaiv. 
3Haiy то бол^ него ми, a ми који треба ла знамо, 
ми то не знамо. Ja знам да смо се ми и панте за- 
дуживали за наоружање. Нико од паснше против 
да се учиие издатпи ванредним сретствима за »рп- 
ружање, iep господо, кад за одбрану саме ртаџбинс 
и cBDie независности можемо лавати наЈскупопо- 
ни1е лобро, то ie властита крв, онда у толико nno 
можемо зато дати и свој иметак. Али, треба да 
знамо како се даје, што се са тим новцем ради. 
Јер, ми смо вилели. да злоупотребс нп иа томе 
пољу нису искључене и да je једна ефикасна кон- 
трола преко нужна, чак и спасоносна како за сам 
добар ред ствари у тој области тако и за саму 
државну целину. 

Да"вам дам нека упореНења, да споменем иа- 
оружање Енглеске. Енглеска се наоружава и то 
за баснословну суму од 120 мили,арди. Koje даЈе 
за своје наоружање и одбрану. A то je више од 
половине целокупне наше државне имовине. И сад 
се пише на широко у целој светскоЈ Јавности, na 

и у самој енглеско! јавности, na се то спомиње и 
у нашој јавности. Видите, то се «е сматра тајном 
a код нас се сматра да je то тајна. Међутим, и пре 
para није се код нас сматрало тајном. Ми смо се 
јавно наоружавали и водили исполинске ратове, 
и у Балканском рату и у Светском рату. 

Господо, сада да преНем на то како се троше 
кредити који се овако обилно .Tiaiy, који се овако 
пеиспитујући дају. Ja морам одмах да вам кажем, 
да сам присталииа актнвистичке политике v ло- 
жави. To значи да држава уколико je ппивпрпл 
зачмала, мора и треба да се умеша и да привоеду 
оживи, да je крене, јер самим тим кретањем и 
оживл>авањем оживљава се пео живот. Али, го- 
сподо, ja сам за употребу, за коришћење овога 
задужења уз највећу рационалност тј. ла упо- 
треба тих кредита, којима се тако има да опте- 
рети наша национална привреда. буде максимално 
искоришћена, да се од њих добиЈе максимална 
корист. To мора. госполо. ла буле no јелноме 
плану, Koin би обухватио све проблеме у држави, 
na и ona! социјални проблем o коме сам говорио, 
и ти проблеми Mopaiy наћи своје регаење v том 
општем државном привредном плану. Ти проблеми 
морају бити проучени посебице и у потанкости, 
и мопа да им се да у томе државноме плану место. 
A. господо, нама Влада детаљно не показу1е ко- 
лико je искористила од тих овлашћења, колико 
je задужила земЛ)У и на шта ie све употребила та! 
новац. и ако je употребила на iaene радове. који 
cv објекти свршеии и колико ie утрошено на те 
свршене o6ieKTe, и iecy ли. где и под којим усло- 
римп no3ai:\wiie ттппавл^сне. Такав један детал^аи 
извештај Влада нама није дала, и због тога ми 
o утрошку новца не можемо правилно судити. a 
то Влада и хоће. Она не жели контролу и зато 
тако и ради да би избегла ту контролу. Да допу- 
стимо, господо, да ie Влада имала некакав план, 
али тај план ona треба да саопшти и земљи тако 
да би сви ми.. и ми одавде и наша iaBHOCT, могли 
да узмемо у процену поиврелки плаи владин, да 
прокритикујемо све да би могли дати корисне су- 
rocTnie и учииити за времена корисне испоавке 
Лли тако се unie урадило. Ппема ономе што се 
ради, могу казати да су то корисне ствапи. Али. 
господо, имате ствари корисне и корисније, имате 
ствари добре и боље. имате ствари зле и rone, 
потребне и потребни1е. Ja ћу рећи ла rv ти об- 
јекти, који су изграђени, корисни, али ћу одмах 
додати ла нису максималио корисни да ie било 
кориснијих ствари, које су требале бити рађене. 
Сви ти објекти који сс сад раде, поће доносити 
ппиходе ла би се могла вршити ануитетска служба 
nosaiMHna, из којих се они праве, већ ће. терет 
тих позајмица пасти на привредну cnarv нарола, 
што значи ново фискално оптепећење. Један део 
тих позајмица vniao je у OBai буцет. Ако re сва 
ова овлашћења искористе. a на друго! страни 
остави неразвијена наролна ппивреда Koia клеиа 
под терстом јавних дажбина. ia се питам како ће 
она поднети те нове терете. Прва брига моралаје 
бити у томе правцу да се подигне привреда и то 
одоздо, господо. Основна страиа наше привреде 
je пол.опривреда. Ja сам мало час указао на ста- 
тистичке бројке које говоре у каквој се заоста- 
лости налази паша пол^опривреда. Ви сте видели 
колико Влада из редовних сретстава даје за поди- 
зање пол3оприврсде; и ако су редовна сретства 
иедостајала, онда je требало дати од ванредних 

31 ^ 
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сретстава на подизање пољопривреде. Ja сам мало 
час рекао колико се мало води бриге o главном 
делу наше пољопривреде o зрнастом биљу, цере- 
алијама. 

Култура интензивна индустријских повртар- 
ских баштованских махунастих и кртоластих биља 
врло je мала- Господо, то значи да ми благодети 
природе које наша земља скрива, не користимо у 
довол^ној мери. Говори се o кризи. Криза има два 
узрока, спољни и унутрашњи. Ми на те спољне не 
можемо утицати. али на унутрашње можемо. јер 
подизањем пол>оприврсде одоздо ми се успешно 
борима са самом крнзом. Није то свеједно да ли 
ћемо добијати 11 мет. центи no хектару. или ако 
пољопривреду подигнемо. 16 мет. центи ;io хекта- 
ру, или чак и 17- Самим повећавањем наше произ- 
водн>е у полЈОпривреди увећаће се нешто и тро- 
ткови. Али ти трошкови неће ни издалека бити 
толики, колики ће бити принос ол тога. Спол^ни 
узроци утичу на цену. Ту ми не можемо учинити 
ништа, али ако производњу од 11 мет- центи nO': 
већамо на 1в мет. центи a цена je I мет. центи 
100 динара, онда значи да смо добили no хектару 
400 линара више. 

Taj би новац из зајма, који би био уложен na 
подизање пољопривреде, сама пољопривреда брзо 
вратила и не само то, него пружила и друга срет- 
ства  јавној руци за друге њезине задатке- 

Ha пр. Министар финансија одавде je рекао 
да je извоз од нашега сточарства порастао, и да 
у спољној трговини увоз новца за извоз стоке, и 
производе сточарства износи милијарду и 370 ми- 
лиона динара. 

Ja ћу рећи, господо, да je ветеринарска слу- 
жба код нас тако рђава да се цени да сваке годн- 
не стока угине за једну милијарду динара. To 
значи да се национални иметак за толико смањује, 
и наше сточарство потребује несумњиво бољу ор- 
ганизапију ветеринарске службе и нарочито јевти- 
није лечење- Узмите само да се побољшањем ве- 
теоинапске службе тај губитак смањи на 700 ми- 
лиона динара, то би онда било 300 милиона до- 
битка за национални доходак. 

Господо, ja ћу још само да се задржим на 
фондовима. 

AKO би прошли кроз наше законодавство ви- 
дели би да скоро у сваком законодавству постоји 
no неки фонд. Ja сам их набројао 25- Само Мини- 
старство полЈОпривреде има их неколико. Мини- 
старство финансија и ^Министарство правде та- 
кође их имају. 

Приход од тих фондова то je фискално опте- 
рећење народа- Дакле фискално оптерећење на- 
рода a позвани надзорни органи Врховне управс o 
томе не знају. 

Приход од тих фоидова троши се no нахође- 
њу дотичног министра, без парламентарне Kompo- 
te. Према томе ту нема надзиравања трошења ни 
прикупљања прихода. To je противно добром реду 
ствари у јавним финанспјама, na и са те тачке гле- 
дишта посматрано, за сваку осуду- 

Све што има да се прими има да прође кроз 
буџет, све што има да се даје има да прође кроз 
буџет. 

Искреност и јавност јесу основна начела до- 
брог реда ствари у јавним финансијама. Искре- 
ност и јавносг међутим у овим фондовима je ис- 
кључена. 

Kao што се види у погледу финансија не по- 
стоји готово никаква контрола. Постоји само 
једна формална контрола. Контрола коју врши 
садашње Народно претставништво je само при- 
видног, a не стварног значаја. 

Ja сам на почетку казао да je однос Краљев- 
ске владе према Народном претставништву као 
олнос управног одбора према надзорном одбору. 
To значи да се целокупна делатност Краљевске 
владе има да контролише. Крал,евска влада има 
да ради и да води послове народне и државне, 
a Народно преставништво има да прати н.ен рад 
и да га надзирава. Према томе Краљевска влада 
има да извршује законе, a Народно преставни- 
штво има да контролишс да ли се закони пра- 
вилно и како треба примењују. Ту контролу Па- 
родно преставништво врши преко питања и ин- 
терпелација. Ta питања и интерпелације покрећу 
поједине случајеве лоше примсне закона на те- 
рену. O тим случајевима се дебатује и доносе се 
одлуке. Рад органа Владе осуђује се, или се -no- 
хваљује. Налази се да je он био уместан, или 
неуместан. 

Kao што видите од три стотине и више ин- 
тсрпслација Крал>евске владе одговорила je свега 
на три. Према томе надзор Народног преставни- 
пггва у овој  области je  апсолутно никакав. 

Ja сам, господо, за праве облике државне 
управе. AKO влада аутократија онда да буде чи- 
ста, ако влада демократија онда да буде чиста. 
Никако један облик управе који меша и брка де- 
мократију са аутократијом не може бити добар. 
A ja бих рекао, за садашњи облик управе, да je 
најгора мешавина ова два права облика управе. 
Јер, као што знате, од та два облика управе има- 
те изопачене облике код аутократије деспотизам, 
код демократије демагогију. Демагогија јесте 
лаж, обмана, подвала која се убацује у народ да 
се завара, заведе на странпутицу народ и да се 
његов иначе руинирани морал здравља докусури. 
(Живо одобравање на левици). 

Они који хоће да владају аутократски имају 
отворено да приме сваку одговорност на себе. 
Господо, владати a пребацивати одговорност на 
друге, који у ствари немају могућности за надзор, 
није ни најмање ни храбро, ни јуначки. 

ETO, господо, са свих тих посматрања ja не 
могу да одобрим ни финансиску, ни привредну 
политику Крал^евске владе. (Бурно и дуготрајно 
одобравање и пљескање на левици). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslfinik g. Dušan Ivančcvić. (Živo odobravanje na 
levici). 

Душан Иванчевић: Господо народни noc.ia- 
ници! Један виђени претставник Српског култур- 
ног клуба изјавио je у једном престоничком ли- 
сту да он и његови другови хоће да воде нацио- 
нални рад у „затвореном породичиом кругу '. Taj 
„затворени породични круг", у коме хоће та го- 
спода да у будуће раде, јесу Срби сами за ct 
без Хрвата и без Словенаца. 

Кад сам то, господо. прочитао. мсни je пада 
напамет ова наша Народна скупштина. Влада оад 
наша „демократска".... (Један глас из^ већине: 
Није демократска иего радикалска! — Смех.) ц0 

мислим партиски демократска, иего мислим у 
смислу владања „демократска", та je Влада од ове 
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наше Народне скупштине учкнила један затворени 
породични   круг.   (Повици   на   левици:   Тако   je!) 

Кад су седнице, на којима се дискутује овде 
буџет, онда je обично овде у скупштинској дво- 
рани 50—100 народних посланика. Ja се чудим. 
откуда je вас толико вечерас овде? (Притовори 
из већине.) Да нисте ту, можда би боље било! 
(Гласови из већине: To je због Вас!) Тоније због 
мене, него вероватно због Господина Претседни- 
ка. за кога сте некако осетили да ће доћи, na сте 
хтели показати да сте марљиви, да на седнице 
долазите и да дневнице заслужујете. (Пљеекање 
на левици. — Протести код већине.) 

Народна скупштина je затворени породични 
круг још и зато, што, као што видите, и галерије 
су празне. a v новине не долази ни десети део 
онога. што се овде говори. (Ироничне упадице од 
стране већине: To je велика штета!). 

Зато, господо, кад смо већ у томе затворе- 
ном породичном кругу, дозволите ми да распра- 
вимо неке наше интерне ствари, одибс деснице 
према левици, и неке друге односе. 

Ми смо, господо, овде сведоци, који седимо 
у Скупштини, да на ово место излазе многи го- 
ворници са деснице. и ти говорници у својим ro- 
ворима нападају шестојануарски режим и његову 
политику. (Један глас из већине: Па Ви га сами 
нападате!) Па смо сведоци ,господо, и тога, кад 
дође неко. који говори сасвим противно идеоло- 
гији шестога јануара, да му десница бурно  одо- 
брава. 

Шести јануар и шестојануарски режим дои- 
ста je, господо, у знатној мери ограничио грађа- 
нима ове земље њихову граћанску и политичку 
слободу рада и кретања. Taj режии био je строг, 
али његове изузетне мере изазвала je партијска 
разузданост ранијих година, a нарочитн она из 
године 1928, када cv падале мртве главе не само 
у селима, него и у Народној скупштини. (Један 
глас из већкне: To _и овога пута само што није 
било!) 

Господо, широки редови народа примили су 
тај строги режим шестога јануара са пуним задо- 
вол,ством, a отпор против њега тек се касније ps- 
ђао под утицајем оних политичара и политичких 
вођа. који су услед овога режима изгубили реч и 
положај. 

Ви, господо, знате, који сте пратили поли- 
тику, да je и сам г. др. Мачек поздравио шести 
јануар са речима: ..Хвала Богу, лајбец je откоп- 
чан!" Taj лајбец je Устав. sa који je тражио да се 
промени и захвалио je Borv, што je тај лајбец 
откопчан, na кад се буде наново закопчавао, на- 
лао се да ће бити бол.е, него што je било. 

Но оправдање шестојануарског режима не 
лежи v тежњи, да се смире разуздане партиске 
страсти у год. 1928, колико у узвишеним циље- 
вима, коje je Творац шестојануарског режима 
имао у видуи које je хтео да спроведе за време 
ових изузетних и привремених мера. 

Шестојануарски режим имао je за циЈђ да у 
новом државном уређењу и новом политичком 
животу створи код Срба. Хрвата и Словенаца све 
гшвољне услове за убрзаио развијаље југосло- 
венске националне свести. (Пл.ескање на левици.) 
И да новим ■ уређењем Државс и државне управе 
задовол>и сав југословенски народ. свестан, да та 

жива свест o Југословенском националном једин- 
ству и задовољству народа даје главну снагу Др- 
жави. (Мирко Урошевић: Тако je!) 

Да постигне овај циљ, послужио се носилац 
шестојануарског режима изузетним мерама. Он 
je пре свега привремено докинуо партиски жи- 
вот и рад Народне скупштине ради неодрживог 
стаља 1928 године. Уставом je забранио поли- 
тичко груписање на покрајинској, племенској и 
верској основи. Уклонио je из политичког живота 
оно што нас je делило, уводио оне символе, који 
ćy нас имали да јаче зближе, и уједине, a ту пре 
свега мислим на југословенско име Државе и на 
југословенску заставу у војсци. 

Овом истом циљу имало je да послужи и 
ново, боље и праведније уређење Државе. 

Кратко речеио: Шестојануарски режим имао 
je за циљ јаку и задовољну Југославију (Мнркп 
Урошевић: Тако je!), чија ће снага почивати иа 
живој свести Срба, Хрвата и Словенаца, да су у 
националном погледу једно, уживајући као делови 
народа пуну једнакост и равноправност у својој 
националној држави. To je био циљ шестог јану- 
ара, то je његова идеологија, и то je оно, .што je 
шестојануарском режиму привукло многе и виђене 
политичаое из југословенских редова.. (Повици на 
левици: Тако je! — Живота Милановић: Али Ма- 
чек каже, да je rope закопчан лајбец!) 

Краљ je скупио око оебе министре, грешне 
људе, и дао им власт да раде у духу тих идеја. 
Влада ie изводила тај план, колико je знала и 
умела. Министри су учинили и добрих дела, али 
су, разуме се, и грешили, a у политици се греши 
у сваком режиму. 

Taj рад министара на извођењу шестојануар- 
ског плана, то je шестојануарски режим, који се 
некима замерио. Али добро je рекао наш посла- 
нички друг из владине већине др. Милован Грба: 
Разликујте шестојануарску идеологију од шесто- 
јануарског режима! — Ви, господо, имате право да 
критикујете дела министара, али се дубоко покло- 
ните пред оним идеалним циљевима, које je имао 
носилац тога' режима. (Пљескање на левици). 

Трагика ie Творца шестојануарског дела и 
свих нас, који смо га помагали, што Он своје 
лело није довршио. To je главни узрок зашто ше- 
стојануарско дело није успело у пуној мери. 

A смрт Краљу Југославије иису задали прија- 
тељи среће и напретка Југославије и југословен- 
ског народа, него непријатељи велике и м'оћне 
Југославије и непријатељи нашег народног једин- 
ства (Одобравање и пљескање на левициУ 

Господо, сад и знани и незнани бацају камење 
на шестојануарско дело. To fe трагика свих Вели- 
ких    (Упадице   са  деснипе)  Читајте,  господиие, 
новине  Удружене   опозиције.   na  ћете   видети,   ко 
баца камење на шести јануар, a ако ne читате, не 
зчам, какав сте онда посланик? (Један глас: Зашто 
тп?) -Па кад пита овакве стври, које зиа и полм 
тички   аналфабета! 

To je трагика, господо, свих великих истори- 
ских личности. ГТред великим историским лично- 
стима, које своје дело срећно доврше, са погато- 
вањем се клања сва историја, без обзира којим cv 
се политичким методама служиле да остваре свој 
државни и национални циљ. 

Историја će клања пред Великим Карађорђем, 
чији je суд био кратак, прек и крвав. Историја 
се  клања ■ пред  Петром  Вел.иким,  царем  руским, 
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који je убио роНеног сина! Историја се већ сад 
клања пред Клемансоом, који се борио у опозицији 
за пуну слободу речи, али кад je дошао на власт, 
задржао je слободу речи само за себе. 

И све je овим и оваквим људима пред истори- 
јом опроштено, јер су победили они и они велики 
идеали, за које су се они борили. 

A да ови велики људи нису успели у својим 
плановима, били би осуђени као неки страховити 
тирани; јер, велике личности, које услед несрећног 
стипаја прилика не доврше своје ?тело, доживе 
судбину мртвог лава, над којим своје nopvre нај- 
вигае њачу они који cv пред њиме највише стре- 
пили и од страха највише дрхтали. (Tpaia. — Пље- 
скање на левици. — Повици из већине: Не ocvbvjv 
они Њега, него оне који cv влалалиЛ To ћемо да 
расправимо v четири ока. (Глас из већине: Гаоал- 
нике Његове, a «е Њега! — Александар Лачић: 
1<'ако ie то непрестано помињати Кпаљево име?! — 
Гласови из већине: Све то na то! Све TV темуП 

Сад ћемо прећи на лругу тему. У овој Hapon- 
ној с^'П111тини има врло мали бпо} посланика са 
листс Удпужене опозиције. Ти се посланици као 
нека засебна група и као ппотивнипи југословен- 
ске националне илрологије у овој Скупштини ни- 
како и не ппимећују. Ла ли због тпга тпто су про- 
менили мишљење. или je то њихова тактика — ja 
не знам. Зато слоболно можемо рећи да главну 
печ v овпј Скупштини воле посланици са листе г. 
.Тевтића. Ми смо. господо, сви овде лошли са јелне 
изборне листе. Ми смо сви ишли ппел народ са јед- 
ним истим програмом. (Тлас из већине: Са разним 
лттл^ењима!-) A. тако! Taj наш програм, госппдо, 
био je сасвим у духу шестојануарске идеологије, a 
носилац листе био ie јелан ол изпазитих претстав- 
ника птестојануапског режима. ГГлас из већине: 
Ви стс га срушилиП Он je сакупљао око себе, или 
je барем мислио ла сакупља уверене присташе ше- 
стојануарске и^еологије. Али, кп би, господо мпја. 
сала рекао да ie то тако било! Изгледа ла смо ми 
пвде лошли на1ман>е са пет изборних листа, a не 
са једне. Не само да већина Наоолне скупштине 
ланас мирно тппи напапаје на тпестгмануарску иде- 
ологију, него она бурно одобрава онима који го- 
воре v духу Мачекове илеологије. дакле у духу 
илсологије на!већег противника тестојануарске 
политике, поотив кпга се 5 Maia борила и ова скуп- 
штинска већина. (Глас из већине: Борила се да 
уђе унутра!) 

Pofprefsednik Franjo Markić: Molim vas, gospo- 
do, da ne upadate g. eovornikn ti reč. Ako imate 
ne^to stvarno da govorite, izvolite tražiti reč. 

Душан Иванчевић (наставља): Противу г. Ма- 
чка на изборима се борила ова скупштинска ве- 
1шна, Koia je на изборима и добила народно по- 
верење баш зато што je нападала г. Мачека и ње- 
гове планове, a не зато што их je бранила и одо- 
бравала. И да су господа, која данас на овим клу- 
пама одобравају Мачкову политипку науку, да су 
и пре 5 маја била на тој линији, данас не би овде 
седела. (Мирко Урпшевић устаје са свога места и 
живо се објашњава са посланицима из већине. — 
Жагор.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Ako želite, g. po- 
slanice, da se objašnjavate, izvolite izaći iz dvorane, 
pa se tamo objašnjavajte, a nemojte ometati rad. 
Pustite ff. govornika da nastavi ^ovor. (Mirko Uro- 
šević: Stvar je u ovome: onaj čovek — pokazuje u 

pravcu centruma — nije predao arhivu!) Molim Vas da 
se umirite i da ne ometate rad; — Izvolite nastaviti, 
g. govornice. 

Душан Иванчевић (наставља1): Господо нарол- 
ни посланици, овде се често помињу неки мученици 
шестојануарског режима. Ти се мучениии јављају 
из редова посланичких клупа, a јављају се и са 
министарских фотеља. Чак je и Претседник Владе 
са овога истога места проглашсн м\'чеником и uira 
више великомучеником. To додуше није пуштено 
v штампу. али ми који смо овде селели чули смо 
то. A онај министар не само да то рече и остале 
жив него и даље остаде министпп Не знам, да 
ли има Mebv вама кога. ко се са највећим весел>рм 
не би мењао за мученички живот. какап je био 
живот Претседника г. Сто^адиновића за време 
тестојануарског режима. Мислим да би се нашли 
м«оги и многи милиони v нашем народу који 6и 
са највећим весел^ем примили на себе да носч 
онакав мученички крст какав je на себи носио 
г. др. Стојадиновић. 

Да прећемо, господо, на ове остале мученихе. 
Ту пре свега постав^ам питање: зашто неки нч. 
полни посланици овле на говоонипи изјављују п* 
cv били мученици? Да ли cv били мученипи због 
идеје или због неких личних сукоба^са гтпетставни- 
цима режима. Мопам одмах ла олбапим и поми- 
сао да cv били мучвниии због илек ппотивче me- 
CToianvancKoi и'леологи1И. Jen. v тпме случзју гтц 
се никако и «и за живу глзву не би хтели ла кпн- 
лидују на листи. којо! je био носилап изоазити 
претставник гаесто1ануарск.е идеологи1е и mecToia- 
нуарског режима. A уколико cv неки можда и 
били противници идеологи1е шесто1ануппскпг п^. 
жима, ипак cv je кас«и1е прихватили и онла ин!.^ 
пед да спомињу муке због оких n.ipia. ко1их ^л- 
се олрекли и које cv 5 Maia јавно ппизнали кдо 
CBOiv погретку и заблуду. Ако cv та госпота мх-. 
ченици имали сукобе личног каоактеоа, зато Hitio 
крив шести јануао. Зато н-ије крив чак ни реж11м 
шестог јануара, iep ти се лични сухоби дога. 
haiv v сваком режиму међу влалиним nnHCTaittp\n. 
na чак и viebv ппвацима. што врло добро зна1у и 
господа из .ТРЗ. Према томе овде нема ни једног 
посланика са листр г. Јевтића ко1и може имати 
смелости да за себе каже да ie због неких cno- 
1их идеја био м\гченик за воеие tiiecToiaHvaocK^r 
режима и ни један нема ппава да олобрава излч- 
гања противпа итеологи^и 6 janvapa или чак да нх 
u сам износи. (Мплаи Лазаревић: Ja сам пет дап.ч 
био v затвору!") 

Pofprefsednik Vojko Čvrkić: Molim L--ns.podin-i 
narodno? poslanika Milana Lazarevića da ne upada 
u reč. a ostalu gospodu molim da pažljivo saslušaju 
govornika. 

Душан Иванчевић (насгавља): Морално право 
на критику inccTOJaHvapCKor режима и његопо 
идсологије у овоме Дому имали би само пос.-п- 
ници са листе г. Мачка, јер cv они увек били и 
остали противници југословенске^ националис по- 
литике, и противници Југославије као унктарпе 
југословенске националне државс. Али 6atti тн 
наши друтови и не дирају у та питања. нсго их 
noKpehv они који су од народа добили поверен^е 
не за то да правс пртин\' за Мачка, него да се 
боре како би снег и сметови завејали све трагопе 
онима којк би хтели да код нас организују  др. 
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жаву на федвративној основи no Мачковој науци 
o три народа. 

iocnoAo, наша поштована скупштинска већи- 
на радо одобрава и врши иападаје и «а Југосли- 
венску националну странку и њезии режим. Да je 
тај режим чинио грсиже, то ћу ja радо признати 
свакои ибјективном критичару, али овде нас за- 
иима нешто друго. Ви сви, господо, знате да je 
издана једна књига у којој се налазе биографије 
сенатора и народних посланика. Ге биографије, 
идносно податке за те биографије, дао je сваки 
носланик лично. И када те биографије прочитамо 
и ириучимо ми видимо, да у овој Скупштини има 
свега око двадесегак народних аосланика који се 
пре 5 маја нису бавили политиком, дакле има све- 
ia око 20 неиолитичких људи у овој Скупштини. 
A од тих 20 неполитичких људи двојица се на- 
лазе на министарским фотељама. Осим тога на- 
лази се у Скупштини још око 20 народних по- 
сланика, који се за време 6 јануара и његових 
режима нису бавили политиком, иако су се ба- 
вили раније, то су људи који су се повукли у 
резервисан став. A сви остали посланици бавили су 
се политиком и за време шестојшуарског режима. 
И сада, господо, ко не познаје ситуацију у Ha- 
rnoj Народној скупштини, тај би љшслио, и то са 
иуним правом, да дела ова десница није ишла 
никада u никакве везе са Националном странком 
и шезиним режимом. Ko не познаје ситуацију у 
Иародној скупштнни, не би могао да верује да 
овде на десници седи преко 40 посланика, који 
су као иосланици били чланови Југословенске на- 
ционалне сгранке, и да осим њих седи још преко 
стотину аисланика који су били чланови и функ- 
ционери Југословенске националне странке. Да- 
кле, шсподо, на десници седи већина народних 
иосланика, који су помагали Југословенску на- 
ционалну странку и њези« режим. Ha десници, 
гисиодо, седи знатан број народних посланика 
иивших чланова ЈНС који су били и на високим 
местима и којн су и данас на високим местима 
и у Народиој скупштини и у Влади. Зато, госпо- 
до и пријатељи са деснице, у најмању руку није 
другарски да већина врши нападаје на Нацио- 
иаЈшу странку и то не с обзиром на другове са 
лезице, него баш с обзиром на другове са де- 
снице. {Мирко Урошевић упада у реч.) 

Potpretsednik Vojko Cvrkić: Molim gospodina 
narodnog poslanika Mirka Uroševića da se .umiri, 
inače ako i dalje bude ometao govornika u njego- 
vom izlaganju biću prinuđen da primenim Poslovnik. 

Душан Иванчевић (наставља): Господо, између 
осталих нападаја који.су овде пали против На- 
ционалне странке, ja сам дужан, то ми налажу част, 
образ и савест, да се осврнем на један нападај, који 
je извршеи у децембру месецу од стране једног 
угледног члана са деснице, једног од крушшх по- 
сланика деснице, који je оптужио Националну 
странку да je она створила такву ситуацију у Ha- 
rnoj земл.и, да су праштале бомбе и ааклене ма- 
шине због њене политике и да je она својом по- 
литиком отерала оне Хрвате у Велебит у познатој 
побуни брушаиској. 

Ja могу укратко да кажем то да су ону г.обуну 
изазвале исте оне мрачне силе, које су довеле и 
до убиства Краља Александра у Марсељу. Изборни 
срез   којега сам имао част да заступам гада, a и 

сада, јесте суседни срез до оногаукоме jo побуна 
избила. У томс изборном срезу има 'S,i% Хрната, 
и могу да вам кажем, да за цело времс те побуне 
као и после ни једном Хрвату ни Једна влас нијо 
са главе пала, нико од њих није био ни суђсн ни 
затварап, a камоли батинан, и у гору теран. 

Жао ми je што овде не видим једног друга са 
деснице, који je био сведок да сам стављао руку 
на вагру за Хрвате из мога среза, који су били on- 
тужени да су у 'вези са побуном, a ja сам тврдио да 
нису криви. A знате ли ко je у то време те Хр- 
вате оптуживао да су умешанн у побуии? Оптужи- 
вали су их они исти људи који су сада у томе срезу 
главни ирваци удружене опозиције, они исти који 
сада помажу г. Мачка и Сељачко-демократску ко- 
алицију, ти исти су господо, 1933 r. тражили nporo- 
не Хрвата. Могу да вам кажем и то: када смо били 
на једној конференцији код Министра унутрашњих 
дела, ja сам и тамо стављао руку на ватру за Хр- 
вате, али зато je један други народни мосланик 
у то време хвалио батине a тај господин данас je 
главни претставник Радикалске заједнице за Сав- 
ску бановину. (Жагор и повици: Ko je тај?) To 
je г. Исо Богдановић, члан Главног одбора ЈРЗ. 
Господо, кад год се у овој Народној скупштини 
спомене реч корупција, одмах сва десница гледа 
на леву страну где седи Национална странка. Ilo 
њиховом држању свако би рекао да je корупција 
нешто mro иде упоредо са нашом странком. Го- 
сподо, могу да вам кажем ово: све велике коруп- 
ционатке афере, осим афере Хусејина Кадића, 
имају свој корен у времену пре 1929 године, и у 
свима тима великим аферама умешани су полити- 
чари и пријатељи политичара из ових истих ре- 
дова, који су данас на управи земље. (Одобравање 
на левици — Приговори код већине). 

Једна од највећих-и најкрупнијих афера јесте 
„Нашичка". Ta афера одиграла се je на оном те- 
рену, где je била врло јака странка, којој сам имао 
чаСт да припадам upe 1929 године. Господо, из те 
странке којој сам припадао, нема умешана у афе- 
ру ни једног политичара na чак ни чиновника, који 
je Припадао тој странци. 

Господо, сви прогони корупције, који су по- 
чели за време режима Југословенске националне 
странке, ликвидирани су за време владавине овога 
режима и сви оптужени путгени су на слободу 
као најневинији јагањци божји! Иако je тај исти 
режим баш због тих афера покушао да баци љагу 
на образ Југословенске националне странке, која 
je судским путем гонила афераше док их je овај 
режим све ослободио. Нарочито je Влада r. др. 
Стојадиновића била великодушна према осуђени- 
ма у нашичком процесу, a затто je она била тако 
великодушна, то су већ други објаснили. 

Неколико нових афера откривено je 3;.; вре- 
ме Владе г. др. Стојадиновића. Новинама je дана 
пуна слобода да недељама пишу o тим афера1ма. 
Читаве странице доноснли су листови o томе, a га 
je слобода листовима била дата само зато, што je 
неке од тих афера требало довести у било какову 
везу са којим од политичких противника, a наро- 
чито са г. Јевтићем. Алњ господо моја, ево про- 
лазе недеље и месеци, a ми не видимо да je Влада 
икога осудила од те велике господе која се у тим 
аферама спомињу. Па сваки поштен грађанин пи- 
та, зашто Влада на сва звона оглашава неке афе- 
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pc као врло тешке и срамотпс, a после ћути o 
п.има K'd'O заливена?! 

Господо. Министри из Владе.г. др. Стојади- 
новића много пута су .изјављивали, да су дошли 
на владу зато да ликвидирају шестојануарски ре- 
жим. Владини људи обећавали су да he 'Овај ре- 
жим постепено укинути све оне оштре мере које 
je увео тзв. ,.диктагорски" режим. Наивни људи 
очсмчивали су да ће Влада г. др. Стојадиновића ли- 
кв.идирати методе и законе и установе једног изу- 
З.етног режима, али се у5рзо показало да режим 
i. др. Стојадиновића иде затим, да ликвидира идео- 
логију шестојануарску, задржавајући за своју по- 
литику и за своје циљеве све оне строге законе и 
установе, које je завео шестојануарски режим. A 
што се тиче рђавих метода, овај je режим прева- 
зишао у томе све раније режиме, na чак и злогла- 
сни режим Веље Вукићевића. 

11 ако je Влада г. др. Стојадиновића при до- 
ласку на власт изјавлла да ће се држати основ- 
них одредаба Устава од 1931 године, тј, да ће во- 
дити политику у духу шсстојануарске идеологије, 
да he водити југословенску националну политику. 
она не само да није то учннила, него je дозволи- 
ла да се муче и прогоне сви они који су остали 
вераи идеологији шестојануарског режима, a дала 
je пуну слободу рада противницима шестојануар- 
ског режима. Овде морам приметити, да су го- 
спода из удружене опозиције, на које мислим као 
на главне противнике те политике. да су уживала 
ту слободу све дотле и само дотле док су напа- 
дали Југослсшенску националну странку и шесто- 
јапуарски режим. 

Али чим су само мало почели да нападају ре- 
жим Радикалне заједнице, они су одмах осетили 
на својој грбачи песницу и корбач ,,демократског" 
режима г. др. Милана Стојадиновића. (Смех на 
левици.) Један од најгрлатијих првака Сељачко- 
демократске коалиције, један мој бивши посла- 
иички друг г. Сава Косановић, могао je да мирно 
напада шестојануарску политику na чак и њеног 
аосиодау али чим je пачео да се са Југословен- 
ском радикалном заједницом отима за гласове код 
општинских избора, нашао се један присташа 
ЈРЗ-е, који га je на један врло дивљачки ,и'под- 
лачки начин ударио ушицом од мотике mo глави, 
тако да још данас лежи у несвести. (Жагор на де- 
сници: Зато није власт крива!) 

Режим Југословенске радикалне заједнице ни- 
је ни покушао да настави политику у духу шесто- 
јануарске идеологије и у смислу Владине декла- 
рације, него je баш напротив приступио брзом 
ликвидирању свега онога што je било битно и 
најбоље у шестојануарском делу, тј. приступио je 
ликвидирању југословенске националне мисли и 
слабљењу свих оиих снага и организација које су 
југословенску националну мисао подржавале. (Је- 
дан глас из већине: Југословенске националне 
странке!) И без Националне странке има још на- 
ционалних организација! Режим Југословенске ра- 
дикалне заједнице, истичући своју противност пре- 
ма ауторнтативн.им режимима и прсећи се својим 
демократизмом, задржао je од такозваног дикта- 
торског режима само његове оштре законе и уста- 
нове, које су сасвим непотребне „демократском" 
режиму, na ма баш и не био сасвим no енглеском 
кроју. 

Под режимом Југословенске радикалне зајед- 
ницс опет су се развиле не само старе племенске 

заставе него je развијена и озакои.сиа застава и че- 
твртога народа, муслиманског. Опет су оживеле 
племенске и верске странке, које су организују, 
Држе зборовс, бирају претседнике, воде с Владом 
i.p-roBope, изводе војне вежбе, врше терор над ју- 
гбсловенским националним људима, na чак и уби- 
јају и појединачно и у маси, и rpaljane и opraHe 
државне власти, a од све законске и уставне за- 
бране рада ових племенских и верских пар- 
тија, остало je само она реч „бивша'". Основна по- 
литичка одредба и главна мисао Устава давно je 
убијена и прегажена, али je остао само један за- 
кржљали рудимент, као ругло и за Устав и за 
законе. 

Нлродно јединство je сасвим напуштено. Сад 
већ имамо не" само три, него и четири народа. ,v 
том смислу говоре крупни преставници већине чак 
и са овога места, кад изађу да одговарају опозн- 
цији на њезину критику владиног рада. ()д цело- 
купне југословенскс идеологије шестојануарског 
режима није се званично одржало ништа осим др- 
жавног имена Југославија. A да се и то, господ^, 
може нзменити каквом уредбом са законском сна- 
гом или каквим амандманом у финансијском зако- 
ну, eeh Cm и оно одавно било измењено за љубав 
оиих који траже поделу Југославије у народне 
државс   имена  српског,  хрватског  и  словеначког. 

Eru, господо, видите, у томе je осиовни и глав- 
ни разлог зашто југословенски националисти не 
помажу режим Југословенске радикалне заједнице 
и зашто су у опозицији прсма њему. У схватању 
nauie националне и државне политике између нас 
југословенских нациопалиста и присташа Радикал- 
не заједнице постоји дубока разлика и ми не само 
у партиској, него и у националиој нашој политици 
претстављамо два света, чији се путеви потпуио 
разилазе, n што идемо даљс у будућност, тај раз- 
лаз између нас све je већи. Јер, господо, кад 
би победила политика Радикалне заједнице, оида 
би се наш Југословенски народ разделио у 3—4 
народа, a тоби ослабило јединство и снагу наше 
државе. (Глас са деснице: A који je то четврти на- 
род?!) Муслимански! Са победом југословенских 
националиста утврдиће се југословенско иациона.а- 
но јединство наших трију племена, чиме ће се 
утврдити и снага Југославије. Ja, господо, лојал- 
но признајем да верујем да другови са деснице 
још нису изгубљени за југословенску националн\- 
мисао. Зашто нисам ту веру у вас изгубио?— Ни- 
сам зато што тамо седи већина оних, који су и 
рапије помагали националну политику режима Лу- 
гославенске националне странке- Ту je већина 
оних, који су бурно клицали господину Јевтићу, 
који je био и остао борац за југословенску на- 
ционалну политику. (Глас са деснице: To није 
тачно!) Претседник Клуба скупштинске већине. 
политички увек конзеквентни г. Драгиша Цветко- 
вић, био je онај, који je г. Јевтића прогласио Bo- 
bovi. Дакле, да дobe на власт господин Јевтић илц 
ма ко други, који би водио југословенску нацио- 
налну политику, верујем да би на десници нашао 
најодлучнију подршку, зато шго су, господо, и 
овде све сами уверени националисти, само што они 
своја увсрења изражавају према држању режима, 
који помажу. (Пљескање на левици). 

Кад то не би било тако, онда би изборна листа 
господина Јевтића претставлзала тројанскиг кон.а. 
ради кога су разорена градска врата Троје, да би 
скупа с коњем могли бити у Троју увучени непри- 
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јатељи Tpoje. Грци подвалише Тројанцима, a ja не 
знам да ли и вн можда ne подвалисте господину 
Јевтићу. 

Ликвидација изузетних мера и ограничења по- 
лнтичких слобода није, господо, почела за владе 
господина Стојадиновића. него још за живота 
Блаженопочившег Крал>а Александра из оних ре- 
жи.ма пре Његове смрти. 11рви велики и крупни ко- 
рак ка ликвидацији изузетних мера 6 јануара учи- 
нио je сам Кралз, дајући Устав од 1931 године. 
Други велики корак учинио je Краљ заводећи 
наново парламентарни живот, a трећи велики ко- 
рак учињен je тиме што je наново дозвољено пар- 
тиско организовање народа, сагласно са одредба- 
ма Устава. Даљне ликвидирање изузетних мера 
прекинуто je наглом смрћу Великог Краља, баш 
доласком Владе господина Стојадиновића. Јер от- 
кад je ова Влада дошла, господо, ни један слобо- 
•-арски политички закон није донешен и ништа није 
ликвидирано од оних мера и закона, којссу заве- 
дене као привремене. Ова Влада служи се са свима 
сретствима, којима се служио и режим, који она 
осуђује. 

Влада Радикалне заједнице пустила je да се 
на терену и у практичном животу прегазе све глав- 
не одредбе Устава. Она то није чинила само зато, 
што се осећала слаба у одбрани ауторитета држа- 
ве, закона и државне власти, већ и зато, што je и 
њезиним плановима ишло у прилог, да се Устав 
сам од себе угаси и да се на све стране створи тзв. 
атмосфера за ревизију Устава. Па кад данас воће 
Ра-шкалне заједнице кажу, како они не могу при- 
стати на споразум са г. Мачком на бази ревизије 
Устава, то они не говоре зато што хоће да бране 
Устав, већ зато што су у свом раду за ревизију 
Устава наишли на сметње са друге стране, које не 
могу да пребродс. Они су уставобранитељи само 
од тешке невоље! 

Кад режим Радикалне заједнице упорно на- 
стоји да ликвидира једну велику политичку идео- 
логију, a при том задржава све законе којима се 
слуисио један изузетан и привремени режим, по- 
ставља се питање, чиме тај режим оправдава raj 
свој рад? Какву пам идеологију даје тај режим 
V замену за OHV коју гони? Ha то нам нико не 
може ia да јасан и одређени одговор. Деклара- 
ција Владина и понеке изјаве Владине изгледају 
у пуној сагласности са југословенским схватањем 
наше нациоиалне политике, али дела целе Владе 
и сваког готово Мииистра засебно, побијају те 
лепе изјаве и доказују, да je цела Влада сложна 
само у томе, да се свака политика у овој земљи 
може слободније водити него југословенска иацио- 
нална политика. (Један глас из већине: То# није 
тачно!) 

Кад Влада ликвидира политику шестојануар- 
ског режима, она једино то чини искрено и са 
много труда, јер TV југословенску шестојануарску 
политику 'једнако мрзе све три Јерезине странке, 
нарочито српско-православна и римо-католичка. 
Шта место те политике треба да буде у овој зем- 
љи то није јасно ни нама са левице, a још мање 
вама са деснице. Да ли ће то бити нека унитари- 
стичка држава са једиим или са четири народа, 
или ће бити нека федеративна заједница од не- 
колико националних државица, које ће спајати са- 
мо заједнички државни оквир, или ће то бити не- 
IUTO треће, што ми сада join и не знамо, или мож- 
да ова Влада  и  нема  пикаквог израђеног свога 

мишљења и никакве јасне и одређене националне 
политике, јер она има сложно мишљење само у 
негативним радњама, a никако у позитивним и 
конструктивним. Господо, из оних истих разлога, 
из којих смо против Владе коју ви помажете, из 
тих истих разлога смо и против Радикалне за- 
једнице. 

Ми, господо, за тај став немамо никакав лич- 
ни разлог. Ha овој страни седи много наших дру- 
гова, који су раније седели на левици или скупа 
с нама у истим редовима у прошлом састанку, и 
баш зато су ти односи толико умерени и овакви 
какви су сада. Ми смо против Радикалне заједнице 
зато, што je то коалиција трију верских странака, 
које су све три биле у опозицији против политике 
шестојануарске. Господин др. Корошец je, истина, 
био у режиму шестојануарском, али je из Владе 
иступио онда кад су почела да се решавају поли- 
тичка питања. Зато, господо, кад се образовала 
Влада од ове три верске странке, и све три про- 
тивнице југословенске националне политике, ми 
ни једнога часа нисмо веровали, да ће она хтети 
да спроводи југословенску политику, и да ће ра- 
дити онако како je то обећано у декларацији. 
(Глас из већине: Јесте ли ви били са r. др. Стоја- 
диновићем у Влади? — Граја). 

Poipretsednik Vojko Čvrkić: Ostavite, gospodo, 
objašnjenja izvan -ovoga Doma, i pustite govornika 
da govorj. 

Душан Иванчевић (наставља): Говори се како 
je то велика добит што су муслимани и Словенци 
добивени за сарадњу са Србима. Да су мусли- 
мани господина Спаха и католици господина Ко- 
рошца добивени за сарадњу на основу програма 
југословенске националне политике, ja признајем 
да би то била cpeha за ову земљу и за народ, и да 
je Радикална заједница којом срећом искрено узе- 
ла у свој програм југословенску политику, да се 
она примила задаће, да до краја спроведе шесто- 
јануарску мисао, она би збиља могла да постане 
једна велика југословенска партија, која би не 
само окупила, него би и задржала око себе or- 
ромну већину Југословена свих наших племена. 
Радикална заједница могла je да само на тај начин 
изврши достојно и часно велику историјску зада- 
ћу, и могла je да буде велика политичка снага и 
опда, кад не би имала власт у рукама, a овако сви 
ии знамо да je власт једино што ове три странке 
држи заједно. Господо, у целој нашој земљи вла- 
да тврдо уверење, кад господа сиђу са власти да 
ће нестати и Јерезе. (Одобравање на левици. — 
Један глас из већине: Ако ви то судите no ЈНС!) 
Не, него ja судим то no оним заједницама које су 
постојале и npe ЈРЗ. и у којима je био и Коро- 
шец и Спахо, a све су се распрштале, и увек je 
Корошец задржао све своје, a Спахо своје. Ето no 
томе ja судим. 

Насупрот општем мишл^ењу, да ће се Ради- 
калиа заједница растурити кад изгуби власт, ja 
кажем да ће се она растурити и на власти онога 
часа кад npehc на решавање крупних политичких 
питања, (Граја), јер сав рад Радикалне заједнице 
до сада био je чисто деструктиван. Они су ликви- 
дирали политички систем и идеологију коју су 
затекли, a ништа нису створили ново; чим почиу 
нешто ново стварати. они ће се разићи. 

Mu југословенски националисти налазимо се 
према Радикалној заједници данас у истом поло- 
жају, у ком су се налазили југословепски нацио- 
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налисти и према Сељачко-демократској коалицији 
1928 године. У време свога оснивања ова коали- 
ција бнла je савез двеју странака које су призна- 
вале тада и државно и народно јединство, и које 
су у срећним приликама могле да се развију у 
једну велику југословенску националну странку 
са националним  југословенским  програмом. 

Али je крвави догађај од јуиа 1928 пребацио 
Хрватску сељачку странку понова на искључиво 
хрватску политичку линију без имало разумева- 
ња и воље за југословенску националну полити- 
ку. Уочи оног великог збора у Сиску 21 октобра 
1928 године, као и други дан после тог збора, па- 
дале су изјаве на седницама СДК, које су јако 
тешко слушали југословенски националисти, који 
су тада били у тој коалицији. Већ тада су падале 
прве речи за самосталном Хрватском, чак се за 
везу између Хрватске и Србије спомињала само 
личност владаоца, дакле чисто персонална унија. 
И тада je један од наших највећих југословенских 
националиста, тадашњи народни посланик г. Први- 
слав Гризогоно, одржао диван говор, у коме je пла- 
меним речима настојао да Сељачко-демократску ко- 
алицију спасе за југословенску националну полити- 
ку и апеловао je на Хрватску сељачку странку, т.ј. 
на Хрвате, јер je тада она престављала све Хрвате, 
да Загреб узме онај бајрак југословепски. који 
je нажалост. свих нас тада испустио из својих 
руку Београд. Реакција на онај догађај у Скуп- 
штини и на партизанску политику која се тада у 
земљи водила, no мишљењу г. Гризогона није 
никако требао да буде ни тгречански фронт, a 
још мање хрватски сепаратистички фронт. него 
je Загреб, no његовом мишљењу, требао да узме 
ј\тословенски барјак, и да у име југословенства 
води прву реч у земљи, и да окупл^а око себе не 
само Хрвате, него све Југословене. Његов апел 
остао je неуважен. Хрватска сељачка странка пу- 
стила се тада чисто хрватским водама, a Срби су 
седели на тим седницама СелЈачко демократске 
коалиције у стању које je значило понижење. 
Њихови савезници нису их бројали ни у Срби- 
јанце ни у Хрвате ни у Југословене, него у неке 
хрватске Србе, који су имали дужност да се боре 
не за неку заједничку ствар, већ да помажу чисто 
хрватску политику против српске. И тада je нас 
6 јануар спасао једне тешке и јако незгодне си- 
туације. Данас je ситуација, гооподо, слична onoj 
из 1928 године. Kao што je онда г. Гризогоио 
апелирао на Хрватску сељачку странку да узме 
барјак југословенства и да око себе окупи не 
само све Србе и Хрвате у пречамским крајевима. 
него и Србијанце, тако исто и ми би могли да 
онима, који се купе око Радикалне заједнице ка- 
жемо ово: југословенска национална политика 
није својина једне организације, Југословенска 
национална странка најмање мисли на то, да она 
једиио за се присвоји ту политику, она не тражи 
то за себе и ако ви, господо, мислите да Југосло- 
венска национална странка не може да води југо- 
словенску националну политику како треба. онда 
узмите, господо, ви југословенски барјак и ви га 
носите. (Гласови у центруму: Ми га и носимо!) A 
кад бисте ви доиста тај југословенски барјак ио- 
сили, ми би се сви лако нашли заједно на југо- 
словенској линији. Господа ми упадају у реч и 
кажу да они носе југословенски барјак, a кад je 
педавно са ове говорнице говорио једаи говорпик 

у духу Купинца и излагао науку o три народа, 
сасвим у духу др. Мачка, н.ему je десница бурно 
одобравала. Ja, господо. не разумем како можете 
да одобравате ономе који тако говори. a не одо- 
бравате онима који заступају јхгословенску поли- 
тику, иако велите да носите барјак југословенства. 
И шта више, кад дође говорник из већине, са 
деснице, као што je био г. Грба, илн други неки 
који говори o јединству, ви ни тада нисте одо- 
бравали. Ваши посланици који су за јединство, 
ваши другови који су доиста за народно једин- 
ство, доживл.ују то, да им опозиција 6yiino пље- 
ска. a ви ћутите као заливени. 

Влада je, господо, у погледу наше националне 
политике и нејасна и неодређена. Ми знамо само 
то, да je она против југословенске националне по- 
литике. У осталим политичким питањима Влада je 
некскрена и неистинита. Она сс миого хвали својом 
демократијом. a доживела je то, да су вође Удру- 
жене опозиције прогласиле њену „демократију*' 
нссравњено гором од оне демократије коју je опо- 
зиција рушила 5 маја. Ни један се режим није 
толико хвалио политичким слободама као овај, a 
међутим постоје читаве бановине, где грађани не 
само да немају и не уживају политичке слободе, но 
не уживају ни основна грађанска права. Има чи- 
тавих покрајнна где југословенски грађани страда- 
ју и трпе грдну материјалну и моралну штету само 
зато, што су одане присташе југословенске нацио- 
налне и државне мисли. Te југословенске грађане 
тероришу и уништавају организације протујуго- 
словенске, a власт им не даје никакву заштиту ни 
одбрану. Кад ово ja говорим, ви ћете рећи да то 
говорим зато, mro сам у опозицији. Међутим, на 
овом истом месту био je данас пре подне један 
крупан претставник са деснице, крупан физички, 
и тај претставник деснице, који je био за овим 
местом, казао je три ствари јако чудне. Пре свега 
казао je то, да je незадовол^ство Хрвата изазвао 
ауторитативни режим, према томе су Хрвати пре 
1929 године, no његовом Miiiii.i>eii>y били јако за- 
довољни, срећни и пресрећни, a тек после 1929 го- 
дине осетило се код њих незадовоЛ)Ство, али каже, 
то незадовол>ство код Хрвата и те политичке стра- 
сти коje су се развиле после 1929 године, наро- 
чито после 5 маја, те страсти je посве стишао ре- 
жим г. др. Стојадиновића, a завршио je, господо. 
с тиме, да je стање v Савској бановини неиздржљи- 
воза700.0()0 Срба. (М-Сагор и смех). Господо моја, 
ако je тамо стање тако срећно и блажеио, како то 
да je оно неиздржљ.иво за 700.000 Срба?! A ја 
господо, хоћу.да допуним вашег говорника, јер 
je он погрешиошто je тако казао. Иије тачно то< 
да je стање неиздржљиво само за 700.000 Срба, 
него и за све Хрвате југословенске националисте.' 
(Бурно пл.ескање на лсвици). 

Овај се.режим даље хвали са некаквом сло- 
бодом штампе, иако nama штампа, не само што no 
може критиковати Владу, него не може критико- 
mrni ни в.чадине противнике за које није добила 
дозволу од Владе. Јер, господо, има и таквих вла- 
диних противника који уживају пуну заштиту no- 
лиције и гтуну заштиту од нападаја у штампи. 11 
кад je г. др. Стојадиновић у Брсжицама обећао г. 
др. Мачку доношење нових политичких закона... 
(Гласови: Откуд Ви знате да je -n то и.сму 0(->с. 
hao?) Господа ме питају огкуд ja за ово знам. Ево 
да  нм   кажем  одакле  то  знам.  Зиам  то  из  наше 
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штампе која може да напише само оно што joj 
Влада допусти и дозволи. A штампа je писала, да 
je г. др. Стојадиновић спреман да донесе поли- 
тичке законе и то: закон o зборовима и изборима 
народних посланика, али ни једном речи није eno- 
менут закон o штампи. Дакле, чак нн у овом спо- 
разуму са др. Мачком не спомиње се закон o 
пггампи. 

Господо, ja сам, видите, казао да je ликвида- 
ција шестојануарског режима стварно почела још 
пре Владе г- др. Стојадиновића. Могу да кажем да 
je још 1932 године један врло ви1)ени сенатор тра- 
жио и у клубу и у седницама Сената да се измени 
Закон o штампи и да се штампи да већа слобода. 
Само наши су министри учинили једну грешку као 
и ови вапш. И они су мислили да неће скоро сићи 
са власти, само што су наши били паметнији од 
ваших, na нису тврдили да ће седети на министар- 
ским столицама пуних 7 година. 

Влада и скупштинска већина хвале се како 
бране и дижу углед Народне скупштине. Да вам 
одмах у потврду овога споменем писање наше 
штампе, која као што рекох, пишс само оно што 
joj Влада допусти. A та штампа нас обавештава 
да he г. др. Стојадиновић, кад буде доносио те по- 
литичке законе, донети их у споразуму са др. Мач- 
ком, дакле са једним фактором који стоји изван 
Народне скупштине. To доношење закона са не- 
кнм фактором ван Народне скупштине јако поди- 
же углед Народне скупштине!!! A, господо, да ви- 
дите како ова Народна скупштина диже и брани 
углед народних посланика. Да не спомињем жало- 
стан догађај из лањске године, који je понајвише 
изазван кривицом Владе. Доста je да споменем 
само оно гласање од пре кратког времена, којим 
je скупштинска већина овластила Владу да и даље 
прогони оне грађане, код којих се нађу стенограф- 
ске белешке у којима су штампани говори народ- 
них посланика. Дакле, кад се говори народних no- 
сланика не смеју штампати ни у новинама и кад 
се не смеју растурати ни стенографске белешке у 
којима су ти говори штампани, онда се тиме јако 
диже углед народних посланика!!! 

Влада се, господо, хвали како je стишала стра- 
сти. Али, господо, они који живе тамо где се гине 
за националну мисао, кажу да су се страсти тамо 
само утолико стишале, што се власти више и не 
усуђују да се боре за ауторитет закона и за ауто- 
ритет државе. Лањске године je један Министар 
„наджиравао" нешто тамо око Загреба, na кад се 
вратио у Београд, изјавио je како су политичке 
страсти тамо потпуно стишане. Међутим, три дана 
после тога десио се онај грозни злочин у Кере- 
стинцу крај самога Загреба, којом приликом je 
само једнога дана побијено деветоро људи. (Жа- 
гор и упадице). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Ja vas molim, go- 
spodo, da vašim upadicama ne ometate gospodina go- 
vornika, jer njegovo je vreme po Poslovniku poodav- 
no proteklo, pa vas molim da dozvolite da gospodin 
govornik završi u miru svoj govor, da bismo mogli na 
vreme da završimo ovaj važan posao koji je na dnev- 
nom redu. 

Душан Иванчевић (наставља): Господо, у овој 
буџетској дискусији више je говорника додирнуло 
и политику народног јединства. Ja и не помишљам 
да доказујем да су Срби и Хрвати једно. To je за 
многе од нас догма у коју никада нисмо посумња- 
ли. Један се народни посланик мало наругао онима 

који у политици верују у догме, a ja мислим да 
код нас многе ствари иду тако р1)аво што нам ни- 
шта није догма и ништа нам пијс свето ни стално. 
Док сви остали народи имају у својој националној 
политици догме у које верују са великим заносом, 
код нас нема ничега у шта се не сумња, нема ни 
једнога начела које није нагрижено јаком сумњом. 
Ми и даље водимо дискусију o томе да ли смо је- 
дан народ или смо три народа, a државу смо ство- 
рили на основу начела o народном јединству. Код 
нас се сматра као огромна сензација ако неки наш 
домаћи политичар изјави да признаје наше држав- 
ис границе које су омеђене безбројним жртвама, 
коje су признате међународним уговорима и које 
ннко и пс дира изван граница наше земље. Чак, го- 
сподо, ни Италија није изазвала толику сензацију 
изјавом o признању наших граница, колику je сен- 
зацију изазвала изјава др. Мачка. 

Hama унутрашња политика највише je стра- 
дала због тога што je одувек била безначелна, ко- 
лебл>ива и недоследна. Ништа нам није свето, ни- 
шта неприкосновено, ништа стално ни трајно. 
Сваких шест месеци мењао се политички курс и 
изводили разни експерименти са партиским пакто- 
вима и споразумима, код којих je главно било ко 
ће коме подвалити, a не како би сви скупа унапре- 
чнли земл^у и народ. 

Спор o народном јединству свео се у овој де- 
бати на то да смо стварно и од природе једно, 
само je jom ствар појединца да ли осећа то једин- 
стпо. Кад би зависило народно јединство од осе- 
haja јединства, ми можемо и с тим бити посве за- 
довољни, јер имамо све оне битне и главне услове 
јединства који су нам Богом.дани, a који не зави- 
С€ од наше воље и не дају се вештачки створити- 
Што се ocehaja тиче, оно je ствар наше воље. Ни- 
шта није тако променлтво као осећање код људи. 
Тачно je да јединство јаче осећају они који има- 
ју у срцу л^убав према свом брату, a теже га осе- 
ћају или га можда и сасвим негирају они, који су 
задахнути мржњои, страхом или другим неким 
негативним осећајем. Но ни мржња није вечита- И 
она се мења. Политика и ту може да чуда почини. 
To видимо на примеру Југославије и Бугарске, не- 
када двају крвних непријател>а- To се види и у 
нашим односима српскохрватским. И ту je било 
у помешаним кра1евима времена са мржњом и не- 
11ријател>ствима, a било je и периода блиске сарад- 
ње и пријатељства, na и.праве братске љубави. 
Српскохрватска коалиција пре рата je прва унела 
л^убав између Срба и Х-рвата. После уједињења 
било je жестоких сукоба измеНу Срба и Хрвата, 
али je Сељачко-демократска коалиција 1927 и ту 
извртила велико дело народног измирета, само 
je TO велико дело касније порушено деловањем 
разних рђавих утицаја и у коалицији и изван ње- 

Некада je верска разлика рађала рђаве одно- 
се између Срба и Хрвата, али цркве, када хоИе да 
послуже националним идејама, могу да'унесу не 
само најширу верску трпељивост, него и праву и 
искрену љубав између једнокрвне браће. У новије 
време рНави односи између Срба и Хрвата имају 
свој узрок углавном у политичким сукобима и у 
политичким идејним разилажењима. Ha хрватској 
страии су политички прваци тим својим политпч- 
ким акцијама дали карактер национални, радећи 
на томе да Хрвате оделе од Срба не само вером, 
него и националном идејом, учећи да су Ховатн 
сасвим други народ негоСрби. 

32* 



252 XXIV REDOVNI  SASTANAK — 23 FEBRUARA   1937. 

Kao што' je некад Анте Старчевић из политич- 
ких разлога тврдио да су Срби једно са Хрватима, 
јер да су то Хрвати православне вере, тако исто 
данас и Мачек и сви остали слични политичари уче 
да су Срби и Хрвати два народа из истих оних раз- 
лога, из којих je Старчевић учио да су један на- 
род, тј. из политичких. AKO су Хрвати сасвим за- 
себан народ, они тада имају право и на своју за- 
себну државу. Мачек не тражи засебну државу 
зато што je можда најпре стекао уверење да су 
Срби и Хрвати два народа, na да зато требају да 
живе у две државе, него je он најпре поставио 
захтев за самосталном хрватском државом, a онда 
je стао да учи како су Срби и Хрвати два народа, 
да би јаче поткрепио свој захтев за хрватском др- 
жавном самосталношћу. Мачек не пориче нпр. да 
су Хрвати и Словенци један народ, јер му то је- 
динство не квари посао. 

Идеје народног јединства одрекао се чак и 
пок. Светозар Прибићевић онда, кад je стао да 
тражи федеративно уређење државе, за вољу сво- 
јих савезника из 1928 године. Посматрајте поли- 
тичаре и видећете; чим се који стане мирити 
с федерацијом, одмах отступа и од народног је- 
динства. Један прима науку да смо три народа, 
други je За окупљање Срба према Хрватима, a no 
потреби и против Хрвата, a трећи иду и даље na 
кажу: море, додијаше нам, ако ohe и да се сасвим 
делимо кад кажу да нисмо једно. Што федерацију 
лако примају ови који никада нису ни били за 
народно јединство, то je и поготову разумљиво. 

Кад r. Мачек тражи федеративно уређење 
државе, он то не тражи ради неке боље админи- 
страције, већ он тражи засебну хрватску државу 
зато, да у њој хрватски народ може да развија 
своју хрватску националну свест и своју хрватску 
националну културу. Он хоће- да осигура хрват- 
ском народу народну индивидуалност, и да спречи 
стапање Хрвата у једну нацију са Србима, просто 
зато, што не жели утапање Хрвата у неку другу 
националну заједницу. 

Захтеви господина Мачка за федеративним 
уређењем државе, односно како он каже, за само- 
сталном хрватском државом, и његово порицање. 
народног јединства Хрвата и Срба, стоје у уској 
логичној вези. Његови захтеви за националном и 
државном самосталношћу нису оправдани, али они 
који пођу са те претпоставке да су Срби и Хрвати 
два разна народа, логично je да долазе до феде- 
рације, у најблажем случају до федерације, чак и 
да немају да што стварно приговоре животу у уни- 
тарној држави. Нелогични су они међу нама, који 
говоре да су Срби и Хрвати два народа, али ни- 
како не пристају на федерацију. Ko прими као 
исправну тезу да су Хрвати у националном по- 
гледу сасвим друго него Срби, мора им у исти мах, 
na макар само и теоретски, да призна право и на 
засебан државни живот, a кад се Хрватима то 
право призна, логично je сасвим оно, што г. Мачек 
учи, да ће онда Хрвати сами решавати no својој 
слободној вољи колико ће од своје националне 
суверености да жртвују sa заједнички живот, при 
чему може бити договарања и споразумевања, али 
коначна одлука остаје ипак у власти „сувереног 
народа хрватског". „Суверени народ" има, разуме 
се, пуно право да тај уговор у свако доба откаже 
и да наново решава, да ли ће, докле ће и у каквој 
he заједници остати са другим неким народом, a 
у овом случају са српским народом. 

To су ето видите те клизаве сграншутице, на 
којима посрћу и падају сви они, који малакшу у 
уверењу да су Срби и Хрвати један народ и који 
напусте југословенску националну основу, која je 
једина кадра да даде најбоље задовољење свих 
паметних и о-правдаиих захтева Срба и Хрвата у 
једној и заједничкој националној држави. (Један 
глас: Да ли су и Бугари засебан народ). To пи- 
тајте г. Мачека. 

OKO споразума са г. Мачком највише се досад 
трудила Удружена опозиција, односно r. ЈБуба 
Давидовић. Само je г. Љуба Давидовић и овога 
пута закаснио као и увек! Ако je озбиљно хтео 
споразум, он je за њ "имао иајбољу прилику 1928 
године кад су га г.г. Радић и Прибићевић звали 
да уђе у коалицију с њима. Да je онда г. Дави- 
довић ушао у СДК., никад се ne би образовао 
пречански фронт и можда никада не би дошло до 
one катастрофе у Скупштини. Али кад je г. Дави- 
довић требао да уђе у СДК и да унесе други дух 
у ову политичку заједницу, дух широког југосло- 
венства који би захватио и Србију, он je изненада 
учинио нешто сасвим обрнуто, основао je „тврди 
град" са Вељом Вукићевићем и до краја разоча- 
рао оба она темпераментна политичара који су на 
његову случају коначно стекли за се тврдо увере- 
н>е да се са Србијанцима ништа не може направити 
и да су њима у мирно доба партизански интереси 
пречи од националних и државних. 

Да ли се може постићи споразум са г. Мач- 
ком на основу науке од три народа? He може. И 
нико o том озбиљно и н,е мисли, a и сам г. Ма- 
чек у то не верује. Ако су Срби, Хрвати и Словен- 
ци три засебна народа, онда би логично било да 
присташе ове мауке траже (|1едерацију на тој ос- 
нови, са које и полазе, и да траже три савезне на- 
ц-ионалне државе. Али триализам има нешто при- 
сташа само на орпској страаи. Срби федералисте 
мисле: кад се већ делимо, онда да одмах узмемо 
оно што нам припада, и при томе мисле на Бооиу 
и Херцеговину и Јужну Далмацију. 

Potpretsednik Vojko Cvrkić: Gospodine posla- 
nice, Vi se ne možete požaliti na toleranciju sa ovoga 
mesta, jer je vreme za Vaš govor odavno isteklo, te 
Vas ja molim da zaokruglite svoje misli i da završite 
svoj govor. 

Душан Иванчевић (наставља): Господин Мачек 
се нигде није изјаснио за триализам, јер зна да 
не би добио Босну уз Хрватску, a највише се 
триализма боји r. Спахо, што je он врло Јасно и 
одлучно изјавио и у бајрамској резолуцији од 1933 
године. И његов je став сасвим природан. Кад би 
Босна била самостална федеративна Јединица. 
онда би г. Спахо имао увек власт у рукама. 

Без Спахе не могу да владају у Босни ни 
Срби ни Хрвати, док год су поцепани, a др. Спахо 
и рачуна са том поцепаношћу. Г. Спахо je дока- 
зао за ове две године да он уме да се одлично 
снађе и у централизму и да уме да се. служи са 
свима користима које тако уређење даје. 

Завршавајући, господо, o народном јединству 
и свима оним политичким тезама које долазе у 
везу са тим, према томе какав ко став има, желим 
да кажем то, да ми југословенски националисти 
желимо, да Хрватима у овој земљи буде барем 
тако добро као и Србима. 

AKO се то задовољење може постићи путем 
неког споразума, који неће бити од штете за др. 
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жавно и национално јединство, ми ћемо га оду- 
шевљено поздравити. У споразум на бази теорије 
од три народа и путем федерације — ми не ве- 
рујемо. Сви они који раде у том правцу они или 
обмашују себе саме или друге, али ми имамо 
право да од ове Владе, која je na овим општин- 
ским изборима свакојаким средствима стекла тако 
зв. „српску карту" за коју се борила, имамо право 
да захтевамо од ње да већ једном приђе реша- 
вању хрватског питања. Ако то питање срећно 
реши, сви ћемо то решење поздравити, јер сва- 
коме je од нас много стало до тога, да се смири 
ова земља и овај народ. A ако она то питање не 
може да реши, треба да се целом народу отворено 
и јасно каже, да je ■споразум на бази три народа 
велика заблуда и обмана, и онда долази време 
за Југословенску националну политику, која je је- 
дина у стању да траведно задовољи све делове 
југословенског народа. (Пљескање на левици). 

Ja понављам да победа  југословенске  нацио- 
налне мисли не зависи од неке партијске организа- 

ције, ни од ЈРЗ ни од ЈНС. Ta мисао може имати 
и својих дезертера, великих и малих, али никада 
југословенска мисао не може бити поражена. Она 
ће сигурно победити.... (ПлЈескање на левици) ■.. 
јер то je велика и света мисао ла којој се заснива 
cpeha ове земл,е и наших поколења. (Бурно одо- 
бравање и пљескање на левици). 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je vreme već poodmaklo, to ovu 
sednicu, sa vašim pristankom, zaključujem. Iduću 
sednicu zakazujem za sutra, 24 februara, u 8 časova 
pre podne, sa ovim dnevnim redom: Nastavak pre- 
tresa u načelu izveštaja Finansijskog odbora o pred- 
logu budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlo- 
gom Finasijskog zakona za 1937/38 godinu. Prima 
li Narodna skupština predloženi dnevni red (Prima). 
Objavljujem da je predloženi dnevni red primljen. 
Zaključujem današnju sednicu. 

Sednica je zaključena u 21.15 časova. 

PRILOZI 

INTERPELACIJA 

Milana Mravlje-ta in tovarišev, narodnih poslancev, na Gospoda ministra notranjih zadev, zaradi izdaje 
uradne tajnosti in zlorabe oblasti upravnika policije v Ljubljani g. dr. Josipa Hacina. 

Za interpelacijo zahtevamo hitnost. 

GOSPOD MINISTER! 

Dne 6 februarja 1937 je prejela zadruga Kmetij- 
ska družba v Ljubljani dekret od Policijske uprave, 
s katero se razveljavljajo sklepi občnih zborov dru- 
štva Kmetijska družba od 8-V1-1932 in 29-Х11-1932. 
Ta dekret je bil pov. št. izročen Kmetijski družbi in 
predsedniku g. Oto Deteli. 

Že v soboto istega dne je prinesel vsebino citira- 
nega odloka Policijske uprave ljubljanski dnevnik 
»Slovenec«, a drugi dan, 7 februarja, pa doslovno ves 
tekst citiranega dekreta. 

»Slovenec« odloka ni dobil niti od Kmetijske 
družbe, niti od predsednika g. Otona Detele. Ostane 
toraj edina možnost, da ga je dobil od policijskega 
upravnika g. dr. Josipa Hacina, ki je edini zanj vedel. 

Ker je tako postopanje g. upravnika očitna krši- 
tev uradne tajnosti, s katero se je ob enem povzro- 
čila občutna materijalna škoda Kmetijski družbi, čast 
mi je vprašati Vas, gospod minister: 

1) Ali vam je znano, da je izdal g. dr. Josip Ha- 
cin uradno tajnost in s tem kršil zakon o državnih 
uslužbencih? 

2) Ali vam je znano, da je s tem činom ob enem 
povzročil veliko materijalno škodo zadrugi Kmetijski 
družbi? 

3) Ali vam je znano in je li hočete nemudoma 
uvesti preiskavo proti policijskemu upravniku g. dr. 
Josipu Hacinu? 

4) Ali ga hočete poklicati na odgovornost in 
najstrože po zakonu kaznovati radi izdaje uradne 
tajnosti? 

5) Ali hočete odrediti, da g. upravnik policije 
poravna vso materijalno škodo, ki jo je povzročil 
zadrugi Kmetijski družbi, torej zadrugi, ki ima v vr- 
hovni instanci tudi Vas za svojega predsednika? 

Prosim za ustmen odgovor v Narodni skupščini. 
Beograd,   19  februarja  1937 

Narodni poslanci: 
Milan Mravlje, s. r. 
Roman Albin, s. r. 
Ante Kovač, s. r. 




